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CRONOLOGIA SUCCINTA 




			 




			4 JUNY A 10 AGOST 1697  




			Setge francès de Barcelona 




		   




      20 SETEMBRE 1697  




			Pau de Rijswick, final de la Guerra dels Nou Anys 




			 






      1 NOVEMBRE 1700  




			Mort de Carles II; testament a favor de Felip d’Anjou 




			 




      12 NOVEMBRE 1700  




			Felip V és proclamat rei d’Espanya a París 




			 




			7 SETEMBRE 1701  




			Gran Aliança de l’Haia, en defensa contra França 




			 




			3 OCTUBRE 1701  




			Felip V jura les Constitucions de Catalunya 




			 






	    12 OCTUBRE 1701  




			A 14 GENER 1702  




			Corts de Felip V a Barcelona 




			 






      8 MAIG 1702  




			Les Províncies Unides declaren la guerra a França i Espanya 




			 




			15 MAIG 1702  




			Anglaterra declara la guerra a França i Espanya 




			 




			16 MAIG 1703  




			Portugal s'uneix a la Gran Aliança de l'Haia 




			 




			12 SETEMBRE 1703  




			Carles III, l'arxiduc, és proclamat rei d'Espanya a Viena 




			 




			6 MARÇ 1704  




			Carles III arriba a Portugal 




			 




			28 MAIG 1704  




			Intent d'aixecament austriacista a Barcelona 




			 




			31 MAIG, 1 JUNY 1704  




			Bombardeig de Barcelona per la flota aliada 




			 




			1 JUNY 1704  




			Marxa la flota aliada 




			 




			20 JUNY 1704  




			El  virrei Velasco  empresona Vilana Perlas, Feliu i altres 




			 




			17 MAIG 1705  




			Pacte  dels Vigatans 




			 




			20 JUNY 1705  




			Pacte de Gènova, aliança entre Catalunya i Anglaterra 




			 




			18 AGOST 1705  




			Aixecament austriacista a València 




			 


      26 AGOST A 14 OCTUBRE 1705  




			Setge austriacista de Barcelona 




			 




			7 NOVEMBRE 1705  




			Entrada de Carles III a Barcelona 




			 




			28 NOVEMBRE 1705  




			Carles III jura les Constitucions de Catalunya 




			 


			5 DESEMBRE 1705  




			A 31 MARÇ 1706  




			Corts de Carles III a Barcelona 




			 


			16 DESEMBRE 1705  




			El general Basset entra a València ciutat 




			 


			4 FEBRER 1706  




			Lord Peterborough entra a València i acaba el bloqueig borbònic 




			 




			3 ABRIL A 12 MAIG 1706  




			Setge borbònic de Barcelona, fracassat 




			 


			2 JULIOL 1706  




			Carles III és proclamat rei a Madrid 




			 




			6 AGOST 1706  




			Els borbònics recuperen Madrid 




			 






			22 MARÇ 1707  




			Havent partit el dia 4 de València, Carles III entra a Barcelona 




			 






			25 ABRIL 1707  




			Batalla d’Almansa, greu derrota austriacista 




			 




			8 MAIG 1707  




			València, ciutat ocupada pels borbònics 




			 


      6 JUNY 1707  




			Xàtiva capitula davant els borbònics; el 19 comencen els incendis 




			 




			26 JUNY 1707  




			Abolició dels Furs del Regne de 




			València 




			 






      11 SETEMBRE  




			A 12 NOVEMBRE 1707  




			Setge borbònic de Lleida 




			 




			2 AL 26 DE NOVEMBRE DE 1707  




			Setge felipista de Morella 




			 




			11 JULIOL 1708  




			Capitulació  de Tortosa 




			 




			26 JULIOL 1708  




			Giovanni Francesco Gemelli Careri arriba a Barcelona 




			 






      1 AGOST 1708  




			La reina fa la seva entrada a Barcelona i es casa amb Carles III 




			 




			18 SETEMBRE 1708  




			Josep Camañes és testimoni d’una acta a Barcelona 




			 




			7 DESEMBRE 1708  




			La ciutat d’Alacant, ocupada pels borbònics 




			 




			11 ABRIL 1709  




			Carles III s’instal·la a Horta, a la torre de Fontaner 




			 




      29 MAIG 1709  




			Els reis tornen a Barcelona 




			 




			28 NOVEMBRE 1709  




			Giovanni Francesco Gemelli Careri marxa de Barcelona 




			 


			17 JULIOL 1710  




			Batalla d’Almenar, favorable als austriacistes 




			 




			20 AGOST 1710  




			Batalla de Saragossa, favorable als austriacistes 




			 


			14 SETEMBRE A 14 DESEMBRE  1710 




			Setge austriacista de Morella 




			 




			28 SETEMBRE 1710  




			Segona ocupació austriacista de Madrid 




			 


			8 DESEMBRE 1710  




			Setge o batalla de Brihuega, favorable als borbònics 




			 


			10 DESEMBRE 1710  




			Batalla de Villaviciosa, favorable als borbònics 




			 




			15 DESEMBRE 1710  




			A 25 GENER 1711  




			Setge borbònic de Girona 




			 


			30 DESEMBRE 1710  




			A 3 FEBRER 1711  




			Setge borbònic de Morella  




			 


			17 ABRIL 1711  




			Mor l'emperador Josep I, germà de Carles III 




			 




      27 SETEMBRE 1711  




			Carles III marxa per jurar com a emperador a Frankfurt 




			 




			TARDOR 1712 




			Les tropes angleses abandonen Catalunya 




			 






      19 MARÇ 1713 




			La reina s’embarca per tornar a Viena 




			 




			21 MARÇ 1713  




			Josep Camañes arriba per segona  




			vegada a Barcelona 




			 




			29 ABRIL 1713  




			Tractat d’Utrecht entre la Gran Bretanya i França 




			 




      21 JUNY 1713  
Conveni de l’Hospitalet 




			 






      30 JUNY A 9 JULIOL 1713  




			Junta de Braços, decisió de resistir a ultrança 




			 






      2 JULIOL 1713  




			Embarcament de les tropes imperials 




			 




			6 JULIOL 1713  




			Es declara la guerra a ultrança; discurs de Ferrer i Sitges 




			 






      13 JULIOL 1713  




			Tractat d’Utrecht entre Anglaterra i Espanya 




			 






      13 JULIOL 1713  




			Villarroel accepta el càrrec de comandant general  




			 


      25 JULIOL 1713  




			Inici del setge de Barcelona 




			 




			9 AGOST A 4 OCTUBRE 1713  




			Expedició del diputat militar 




			 


			30 NOVEMBRE 1713  




			Extracció dels nous consellers de la ciutat 




			 


			1 FEBRER 1714  




			Arriba l’armada enemiga 




			 


			6 MARÇ 1714 




			Tractat de Rastatt 




			 




			3 ABRIL 1714  




			Inici del bombardeig borbònic des del Clot 




			 




			23 MAIG 1714  




			Inici del bombardeig borbònic des del convent de Caputxins 




			 






			7 JULIOL 1714  




			El duc de Berwick arriba davant de Barcelona 




			 


			25 JULIOL 1714  




			El bombardeig «mai vist ni sentit» 




			 








      3 AGOST 1714  




			Última anotació al diari de Josep Camañes 




			 




			11 A 14 AGOST  


			Atac borbònic duríssim a les defenses de llevant 




			 






      11 SETEMBRE 1714  




			Assalt borbònic final 




			 




			9 MARÇ 1715  




			Ordre reial de fer la Ciutadella 




			 






      16 GENER 1716 




			Decret de Nova Planta 




			 




			24 JULIOL 1717  




			L’expedició espanyola a Sardenya salpa de Barcelona 




			 




			18 JUNY 1718 




			La flota espanyola salpa de Barcelona cap a Sicília 




			 




			26 GENER 1725  




			S’acaba la Ciutadella 




			 






      30 ABRIL 1725  




			Tractat  de Viena 




			



	    


	 	

	    

             




			
PREVIS 




			



	    


	 	

	    

             




			EL 4 DE SETEMBRE DE 1714, només una setmana abans de l’assalt final a Barcelona per part de les tropes borbòniques que l’assetjaven, el notari Josep Amat i Reixach, jugant-se la vida sota el foc enemic, va fer dues actes notarials de possessió de sengles cases del mercader Josep Ignasi Vidal. La primera de les actes es va realitzar al matí a la Riera d’en Prim, davant d’un baluard de les defenses del Raval; i l’altra a la tarda a la falda de Montjuïc, prop de l’ermita de Sant Bertran. 




			Durant un acte de possessió de casa, dut a terme normalment en cas d’heretar o comprar un edifici, el propietari en mostrava la clau de manera ostensible, obria i tancava la porta de l’habitatge, hi entrava sol o agafat de la mà dreta de qui el venia i es quedava dins en senyal de possessió. Després, l’amo prenia un puny de terra a l’eixida o a l’hort i la llançava als quatre vents. I tot mentre es recitava un seguit de frases protocol·làries. 




			Si aquests actes de possessió poden resultar estranys als nostres ulls, ho és molt més que es fessin en condicions de gran perill. És evident que no es tractava d’actes ineludibles de subsistència. Des de la perspectiva actual, semblen iniciatives perfectament prescindibles en una situació de conflicte extrem. A la Barcelona del període, però, dites accions eren fidels a unes «formes de fer en comú» i es continuaren realitzant amb certa normalitat fins i tot en els moments més dramàtics del setge. 




			Aquesta obra vol ajudar a entendre més bé la societat catalana del període, partint del convenciment que l’anàlisi de les etapes més difícils, com ara la del setge de Barcelona de 1713-1714, pot resultar eficaç per copsar trets no tan fàcils d’apreciar o de valorar en la seva justa mesura si s’estudien només els anys de calma. 




			 




			* 




			 




			El setge de Barcelona de 1713 i 1714 es va perllongar durant més de tretze mesos, una durada força més gran que l’habitual en l’època. No fou aquesta, però, la seva única singularitat. La desproporció entre les forces atacants i les defensores va ser molt notable: era realment insòlit que uns pocs milers d’assetjats intentessin resistir els exèrcits de les corones de França i Espanya. S’hi pot afegir també el caràcter dels bombardeigs rebuts per la ciutat, que foren duríssims i van tenir com a objectiu no només les muralles i els baluards, sinó les cases i els habitants, i van causar terror i una enorme devastació. Finalment, és prou clar que un altre tret rellevant del setge el constituí la gran importància dels seus efectes.1 




			És cert que no va ser l’assetjament més llarg de tots els coneguts, ni el més intens en tots els seus moments, ni el de més desproporció de forces, ni el més cruel en pèrdua de vides, ni el de conseqüències finals més terribles. La suma, però, de tots els seus trets, cada un dels quals és prou acusat, va convertir el setge de Barcelona de 1713-1714 en molt singular i força escrits contemporanis ho van recollir. 




			Jorge Próspero de Verboom, enginyer borbònic que va participar al setge i que després fou l’encarregat de projectar i aixecar la Ciutadella, el fort que havia de controlar els vençuts, va escriure el setembre de 1716 una «Relación de lo que se juzga necesario, para la defensa de la Ciudadela que se fabrica en Barzelona...», on analitzà tot allò que li calia al fort per resistir un setge (homes, armes, queviures...). Verboom donava per fet un temps màxim de resistència als setges i, per això, presentava un «estado de lo necesario en esta Ciudadela suponiendo que su defensa podrá llegar al término de tres meses». Aquesta era la durada que considerava raonable en tots els casos, les ciutats incloses. En aquest sentit, l’enginyer argumentava: «La mayor parte de las plazas, aún las que se hallaban prevenidas de todo lo que los gobernadores o comandantes de ellas habían podido pedir y desear, no han resistido el tiempo que debían.» I afegia: «Puedo decir que de todos los sitios que han venido a mi conocimiento en treinta años ha que sirvo, de que veintiséis de ingeniero, no he visto defensa que haya llegado hasta el punto a que razonablemente había de ser. Porque siempre se encuentran algunos motivos, sean buenos o malos, que obligan a rendirlas más presto que se debía. Sólo se defendió lo bastante la ciudad de Barcelona, por la ciega obstinación de su pueblo; y porque, además de hallarse esta plaza muy abastecida de todo género de víveres y municiones de guerra, no se pudo cerrarla por la parte de mar, por donde entraron muchos géneros durante su bloqueo y sitio» (cal dir però que, com es veurà més endavant, durant els darrers set mesos del setge la ciutat va patir un bloqueig força efectiu).2 




			L’autor anònim del Journal du siège de Barçelonne commandé par  Monséigneur le maréchal Duc de Berwick géneralissime de l’armée des  Deux Couronnes, escrit l’any 1714, va afirmar que els segles a venir tindrien difícil creure aquell remarcable succés. I sobre el triomfant mariscal de Berwick opinà que passaria a la glòria, ja que el setge de Barcelona va ser «un assumpte únic» que havia requerit una gran paciència per assolir una conquesta tan difícil, sobretot contra uns defensors furiosos que menyspreaven els seus béns i les seves vides per seguir «la seva boja passió».3 




			Manel Soler, frare del convent de Sant Josep que va viure el setge dins de Barcelona, afirmà que «lo foc de esta ciutat, tant de ofensa com de defensa, no se ha vist mai en lo món, ni igual la resistència de la gent de la plaça».4 




			El felipista Vicente Bacallar y Sanna, marquès de San Felipe, va escriure sobre els moments finals de l’assetjament: «Villarroel y el cabo de los conselleres de la ciudad [Rafael Casanova] juntaron los suyos y acometieron a los franceses, que se iban adelantando ordenados; ambos quedaron gravemente heridos. Entonces desmayaron los defensores, pero en todas las partes de la ciudad se mantuvo la guerra por doce contínuas horas, porque todo el pueblo peleaba. No se ha visto en este siglo semejante sitio [setge], más obstinado y cruel.»  




			Al seu torn, el religiós alacantí Nicolás de Jesús Belando, també borbònic, va afirmar que s’havia vist a la Barcelona assetjada «una de las resistencias más considerables que se leen en las Historias [...] mayor que la de Numancia por temor más al tiro de pólvora que al elefante».5 




			L’autor anònim de les Remarques d’un voyageur sur la Hollande, l’Allemagne, l’Italie, l’Espagne, le Portugal, l’Afrique, le Brésil, et quelques  Isles de la Méditerranee, obra publicada a l’Haia l’any 1728, recordava: «Les barcelonais nous ont retracé la valeur des anciens romains, dans le dernier siège qu’ils ont soutenu en 1714 contre une armée de françois et les forces de l’Espagne, dont ils repoussèrent pendant quatorze mois les efforts avec un courage intrépide.»6 




			Ja als nostres dies i a la seva coneguda obra sobre la Catalunya moderna, l’historiador Pierre Vilar sintetitza: «Barcelona cau com a república exemplar, l’heroisme de la qual meravella per molt de temps Europa. Els nobles hi fan reviure les antigues virtuds militars; els rics ofereixen grans sumes en préstecs arriscats, equipen les tropes; els gremis, la universitat, lluiten en llurs pròpies formacions, al si de la Coronela, on la deserció, àdhuc la vigília de la caiguda inevitable, és desconeguda; el conseller en cap, sostenint personalment el xoc del darrer assalt, cau ferit en els plecs de la bandera de santa Eulària.»7 




			Com apunta l’historiador Joaquim Albareda, «no es pot explicar la resistència de Barcelona sense tenir en compte les esperances que els resistents van mantenir fins al darrer moment en la intervenció dels aliats, esperonada pels missatges de suport, sovint ambigus, emesos per la cort imperial de la mà del secretari de despatx, el català Ramon de Vilana Perlas, un dels homes amb més influència en l’emperador. Com tampoc no podem obviar un altre element, imprescindible per entendre l’actitud maximalista dels resistents, que era el seu convenciment que, en realitat, no hi havia el més mínim marge de negociació amb Felip V, tal com certifica la repressió ferotge que va emprendre a partir de 1707 i les informacions que rebien de la cort de Madrid. Una cosa i l’altra, sumades a la composició majoritàriament popular de les forces socials de la ciutat, després de la fugida de bona part de la gent benestant, i a la radicalització que se’n derivà, conformen la “lògica” de la resistència, difícilment comprensible si l’aïllem d’aquests paràmetres».8 




			Presentada la singularitat del setge de Barcelona de 1713-1714, val la pena aproximar-se a la idea que es tenia en el període sobre els trets que caracteritzaven els catalans. A l’obra citada Remarques  d’un voyageur..., es pot llegir: «Les catalans sont fort jaloux de leur liberté, très fiers dans leurs montagnes, hardis et cruels dans leurs expeditions; impenétrables dans leurs projets, quoique naturellement fort volages, et d’une sincerité dont personne ne s’avisera de répondre. D’ailleurs ces peuples sont infatigables, patients et industrieux, et d’une grande ressource à leurs alliés.»9 




			Al seu Fènix de Catalunya, Narcís Feliu de la Penya ja havia escrit que Catalunya era rica i capaç, però també lluitadora, valerosa i defensora de la seva llengua i les seves llibertats.10 La dualitat d’uns catalans treballadors i alhora coratjosos, d’una Catalunya pròspera i al mateix temps capaç de lluitar enèrgicament amb les armes a la mà, també la va subratllar, dècades més tard, François Marie Arouet, Voltaire, a l’obra Le siècle de Louis XIV: «La Catalogne est un des pays les plus fertiles de la terre et des plus heureusement situés. Autant arrosé de belles rivières, de ruisseaux et de fontaines que la vieille et la nouvelle Castille en sont dénuées, elle produit tout ce qui est nécessaire aux besoins de l’homme, et tout ce qui peut flatter ses désirs, en arbres, en blé, en fruits, en légumes de toute espèce. Barcelone est un des beaux ports de l’Europe, et le pays fournit tout pour la construction des navires. Ses montagnes sont remplies de carrières de marbre, de jaspe, de crystal de roche; on y trouve même beaucoup de pierres précieuses. Les mines de fer, d’étain, de plomb, d’alun, de vitriol y sont abondantes; la côte orientale produit du corail. La Catalogne, enfin, peut se passer de l’univers entier, et ses voisins ne peuvent se passer d’elle. Loin que l’abondance et les délices aient amoli les habitants, ils ont toujours été guerriers, et les montagnards surtout ont été féroces: mais malgré leur valeur et leur amour extrême pour la liberté, ils ont été sugjugués dans tous les temps»...11 




			A la visió del català com a treballador infatigable, que amb la força del tòpic ha arribat fins als nostres dies, se’n sumava una altra, ben establerta fa tres segles, del català com a lluitador notable. Aquesta doble cara potser podria ajudar, entre moltes altres coses, a explicar la singularitat del setge de Barcelona de 1713-1714. 




			 




			* 




			 




			Aquest treball ni pretén ni podria abordar en detall el context de la Guerra de Successió, originada per la disputa entre els dos pretendents per succeir Carles II al tron de la monarquia hispànica: el duc d’Anjou i l’arxiduc d’Àustria. Gaudim d’una àmplia i excel·lent bibliografia recent que ha estudiat l’origen i evolució del conflicte bèl·lic, el seu caràcter internacional, la marxa de la guerra a Espanya, els episodis a Catalunya, els perquès de la resistència aferrissada a Barcelona i, també, les greus conseqüències de la derrota catalana. L’enriquiment del coneixement històric produït els últims anys en aquest àmbit ha estat extraordinari.12 




			És oportú, en canvi, recollir aquí una part de l’anàlisi realitzada per alguns historiadors sobre qüestions rellevants del context català i barceloní anterior al setge de 1713-1714: això ajudarà a emmarcar l’obra. 




			Joaquim Albareda subratlla alguns dels trets fonamentals de la Catalunya del període, i entre aquests hi ha la importància de la seva estructura jurídico-política, amb les Constitucions com a element central. L’autor escriu: «Malgrat que el sistema s’havia erosionat per la manca de reunions de Corts concloses des de 1599, i per l’avenç del poder reial acabada la Guerra dels Segadors, la represa del constitucionalisme era una realitat incontestable el 1700 i es reflectí en les Corts de 1701-1702 i 1705-1706.» Albareda assenyala que cal també posar en relleu «el sistema representatiu municipal que donava veu a l’“home comú”», sense oblidar la singularitat de la capital del país: «Convé remarcar el paper de lideratge polític que exercí la ciutat de Barcelona en el conjunt del Principat. Un paper, en bona part, protagonitzat pel patriciat i pels negociants, encara que no hem d’oblidar els artesans.» Com l’historiador apunta oportunament, Barcelona era, segons Giovanni Botero, «més república franca que ciutat vassalla». I Albareda rebla: «Tant en el cas del govern de Catalunya com en el de la ciutat, l’absència reial, un autèntic inconvenient en sentit polític, significà un avantatge a l’hora de definir una política en termes propis, més “republicana” [...] aquella mena de llibertat era cada cop més estranya en un temps en què els prínceps maldaven per construir l’Estat al servei dels interessos dinàstics, a còpia d’incrementar la fiscalitat i els efectius militars per fer front a la guerra omnipresent. En efecte, tant els interessos collectius, com les vies de representació, quedaven, cada cop més, exclosos d’aquesta dinàmica. Un procés que fins i tot experimentaven les repúbliques italianes.»13 




			El respecte als usos, el costum i les lleis i la defensa de la res  publica podien portar un dels «homes comuns» d’aquella societat a l’extrem de deixar-se empresonar. És el que va passar, com hem explicat en altres llocs, en el cas del barceloní Mateu Hereu.14 Hereu era un modest cirurgià-barber, un home més de la «gent corrent», però que, com podia passar a Barcelona, fou conseller cinquè i, per tant, Il·lustríssim Senyor. Poques altres ciutats europees podien veure una cosa semblant. El rodolí amb el nom de Mateu Hereu fou triat a sort de la bossa de conseller cinquè i això va fer que passés a ocupar l’alt càrrec per un any. En aquest temps simultaniejà les feines d’afaitar, treure queixals i fer sagnies amb les obligacions i responsabilitats a la Casa de la Ciutat. Les reunions del col·legi de cirurgians passaren a fer-se aquell any a casa de Mateu Hereu, al Pla d’en Llull, i no com fins aquell moment a la del cònsol en cap del col·legi, ja que calia el màxim respecte pel conseller Hereu, «Il·lustríssim Senyor». Per honorar el seu càrrec, va haver d’encarregar la roba necessària per exercir-lo, pagant el sastre de la seva butxaca. Si per causa de dificultats econòmiques l’hagués adquirit de segona mà, hauria rebut el càstig corresponent: una gramalla dignificava el càrrec només si era nova. Finalment, Mateu Hereu, passat l’any establert per exercir com a conseller cinquè, tornà a ser simplement barber. 




			El 1704, quan Hereu era conseller, el virrei Francisco Antonio Fernández de Velasco y Tovar, comte de Melgar, va enviar l’il·lustríssim home comú a la presó: s’havia negat a informar sobre les deliberacions i votacions del Consell de Cent, que calia sempre mantenir en secret. El cas mostra quina podia ser la manera de pensar i de comportar-se d’algú que formava part dels homes comuns barcelonins. Fa ben patent quin era el seu concepte de res publica i quin era el grau de compromís que els ciutadans tenien amb el bé comú. A Barcelona resultava primordial mantenir un funcionament digne del govern municipal, caracteritzat pels graus considerables de participació que presentava, de la mateixa manera que calia defensar els drets i les llibertats del país. L’actitud resistent d’un cirurgià-barber davant del poder del virrei, amb la ferma intenció de no revelar les votacions del Consell de Cent, constitueix un fet prou explicatiu d’aquella societat.15 




			En aquest mateix sentit, val la pena tenir present l’opinió sobre Catalunya que tenia un forà que la coneixia bé: el portuguès fra Domingo de Conceição. Aquest home, malgrat les seves reiterades diatribes contra els catalans, ja que segons ell actuaven moguts pels interessos materials i l’ambició, va escriure sobre el sistema jurídicopolític de Catalunya: «Sus leyes son admirables, no hay mejor gobierno público en reino alguno [...]. La justicia en sus pueblos la hacen por sí, es distributiva y no parcial. Todos llevan el trabajo por igual parte y conforme a sus recursos, y en esto tienen más rectitud que en cualquier otra cosa. Los tributos son ellos mismos los que los aplican sin dependencia del príncipe.» I sobre Barcelona el portuguès va escriure que la seva grandesa era el seu govern polític: «Es señora de todos los tributos que se pagan en ella y los puede poner y retirar sin dependencia de príncipe. Manda acuñar moneda y cuando él [el rey] la quiera acuñar ha de ser con autoridad de la ciudad y con los mismos cuños que ella acuña, conforme los privilegios concedidos por todos los reyes no sólo a esta ciudad sino a todo el Principado que en gobierno político es todo uno.»16 Els elogis del portuguès fan referència a bona part d’allò que els assetjats a Barcelona defensaren i que es va perdre l’11 de setembre de 1714. 




			En un sentit semblant, l’historiador Eduard Martí escriu, referint-se a l’etapa del setge, durant el qual les institucions van demostrar un respecte remarcable envers la legalitat constitucional que els guiava: «En els moments més crítics per a l’estabilitat política i social del Principat, les institucions catalanes reaccionaven ampliant la base social de les persones que podien prendre i influir les decisions finals. Comptat i debatut, només entre la Diputació i el Consell de Cent hi va haver més de seixanta persones decidint sobre el futur de Catalunya, a les quals caldria afegir els membres del Braç Militar, de la Conferència dels Tres Comuns i els de les juntes interinstitucionals, la qual cosa faria arribar la xifra a un centenar. No anava pas desencaminada [la historiadora] Núria Sales quan ens recordava que els comuns havien estat acusats de democràtics. En el context de l’enfrontament amb un rei de caràcter absolutista, el dinamisme institucional català, defensor de la política de consens i d’una major participació ciutadana en les decisions que afectaven tota la societat, es presenta amb un signe clar de modernitat. Aquesta era una de les causes per les quals molts catalans van lluitar l’11 de setembre de 1714.»17 




			L’aposta dels catalans a la Guerra de Successió era, com afirma Joaquim Albareda, «una aposta política i econòmica que perseguia la conservació i l’enfortiment d’un marc jurídic i institucional que responia sobretot als interessos d’uns grups socials ascendents però també a l’“home comú” gràcies als mecanismes de representació i de participació que aquella societat havia desenvolupat. A parer del felipista  marquès de Gironella, Felip V disposava d’una “ocasión muy oportuna de poner todos sus dominios bajo una misma ley, de exaltar la autoridad de la verdadera nobleza cercenando la demasiada de la plebe”, la qual afirmava que tenia un pes rellevant al Consell de Cent, format majoritàriament “de menestrales y artistas y gente común”. Les Constitucions eren la clau de volta d’aquell sistema. Per això, en el tram final de la guerra, els resistents invoquen essencialment la pàtria i les seves llibertats i, en un grau molt menor Carles III, el rei que van aclamar el 1705 i que els va abandonar el 1711».18 




			És en aquest marc general on convé situar les «Notícies» de la present obra, protagonitzada sobretot per «homes comuns», per la «plebe» que el marquès de Gironella menyspreava i a la qual, segons ell, calia «cercenarle» el seu poder excessiu. 
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			Els estudis sobre el setge de Barcelona de 1713-1714 s’han basat, molt primordialment, en l’extraordinària i magna obra Narraciones  históricas, escrita per Francesc de Castellví i Ovando, militar nascut a Montblanc el 1682. Castellví era capità de la Coronela, la força armada formada pels col·legis i gremis de la ciutat, i va viure els fets en primera línia. Deixant de banda l’interès del personatge com un dels protagonistes dels esdeveniments, l’hem de citar aquí, sobretot, com a imprescindible historiador del setge i dels períodes anterior i posterior. Castellví va ser als llocs dels fets, inclosos els més perillosos, però quan va arribar el moment de redactar les seves Narraciones históricas a l’exili de Viena, va saber escriure amb la fredor necessària. Sens dubte, la dimensió de la seva aportació és molt gran i la qualitat del seu treball resulta més que notable.19 




			Després de Castellví, altres historiadors han abordat el setge de Barcelona. Recentment s’han fet balanços de les aportacions destacades i ben conegudes de Mateu Bruguera (l’obra del qual pateix el greu problema de no citar les fonts emprades), Salvador Sanpere i Miquel, Santiago Albertí, Pere Voltes, Josep Maria Torras i Ribé..., i gràcies a aquestes valoracions no cal que tractem aquesta qüestió.20 




			D’altra banda, l’excel·lent treball de recuperació de dietaris del període fet per Joaquim Albareda, Agustí Alcoberro i Mireia Campabadal els darrers anys proporciona un seguit de valuoses narracions del setge de Barcelona. A les que ja eren conegudes, com ara la d’Emanuel Mas i Soldevila, s’han sumat les del dietari del convent de Santa Caterina, la del frare Manel Soler, la del notari Aleix Claramunt, la d’un felipista anònim, etc. Tots aquests textos de protagonistes del setge són molt valuosos des del punt de vista de la informació que proporcionen i, a més, hi podem valorar la dimensió humana d’uns relats fets per persones que volien deixar constància dels patiments de la ciutat i dels propis.21 




			Tot i subratllant els grans mèrits de Castellví i els valors indiscutibles de totes les aportacions sobre el setge de Barcelona, cal dir que no s’hi pot trobar una aproximació al comportament d’un nombre apreciable d’individus anònims. Hi consten referències generals a les reaccions dels assetjats davant les qüestions més greus, com ara la fam o la por; i si és cert que es descriuen els actes d’una considerable quantitat de persones, aquestes són quasi sempre significades i, en la gran majoria dels casos, hi apareixen en relació amb els fets militars i les decisions que comportaven. En qualsevol cas, a partir d’aquestes bases no és possible passar de l’anàlisi de les accions de moltes persones anònimes a visions i reflexions de caire més general. 
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			La metodologia que guia aquesta obra planteja com a fonamental abordar al mateix temps les dimensions macrohistòrica i microhistòrica. Si és evident que cal entendre el «bosc» per tal de no perdre’s en la visió particular dels «arbres», és igualment cert que sense analitzar i entendre els «arbres» no es pot comprendre el «bosc». 




			Per obtenir una visió més completa dels trets d’una societat, resulta útil aportar dades sobre accions diverses de persones poc rellevants, a més de considerar els actes singulars dels personatges més destacats. En el cas de Barcelona, una aproximació que tingui en compte els «anònims» sembla especialment interessant ja que, com s’ha apuntat, el paper de l’«home comú» a la capital catalana no era el de simple subjecte passiu. Així, la recerca ha portat a considerar els actes de centenars de subjectes que no són els «grans protagonistes» d’aquells fets de la Història (amb majúscula), però que també eren allà i que aporten històries (amb minúscula) amb prou elements de grandesa, de generositat, de patiment i, sobretot, d’explicació reveladora per ajudar-nos a endinsar-nos en la societat que va patir el llarg drama del setge.22 




			Per abordar la recerca ha estat fonamental la informació que aporten les actes notarials. Aquestes fonts documentals fan referència a tota mena de fets de la vida laboral i familiar, de l’economia i de la vida quotidiana d’una part molt considerable dels habitants de la ciutat. Les dades notarials s’enriqueixen amb les d’altres fonts que s’endinsen també en el «particular», com ara els documents parroquials o els que deixen constància dels plets; i, lògicament, s’acompanyen també de les esmentades narracions del setge. 




			En general, el conjunt de la documentació emprada permet no tan sols saber molt més sobre determinats comportaments individuals dels assetjats, sinó que, a partir de la suma de casos i de dades, facilita una aproximació global a la societat que patí el setge i, més en detall, a algunes qüestions fins ara no gaire estudiades. Així, la present obra dedica una atenció especial als beneficis que la instauració de la cort austriacista a Barcelona va reportar a determinades persones i als problemes que creà simultàniament al gruix de la població; a la situació i els problemes dels valencians i altres refugiats a Barcelona; a les ajudes que els naturals del Regne de València van demanar a Carles III; a les excuses dels qui van marxar de la ciutat just abans d’iniciar-se el setge; a la veritable dimensió dels enderrocs de cases causats per les bales i bombes borbòniques... 




			Cal afegir que els notaris del període no tan sols subministren una gran quantitat d’informació, sinó que en aquesta obra formen part fonamental d’una aproximació al coneixement del període. Ha resultat bàsic, en efecte, entendre que el paper dels notaris resultava central en aquella societat, precisament pels trets que la definien. Aquest és un fil conductor de l’obra que porta a una reflexió final al segon epíleg. 




			A partir de la voluntat de realitzar una anàlisi detallada, el treball aporta un nombre considerable de noves dades sobre persones que es trobaven a Barcelona durant el setge de 1713-1714. Es proporcionen aquí nous coneixements sobre austriacistes que se sabia que havien defensat la ciutat i es revela la presència a Barcelona d’altres, alguns força significats, que s’ignorava que fossin a la Ciutat Comtal en el període del setge. D’altra banda, les notes de l’obra constitueixen, en certa manera, un text paral·lel que presenta moltes dades i que pot ajudar a plantejar noves recerques. Sens dubte, com més coneixement s’obté, més clar resulta que queda un llarg camí a recórrer per conèixer a fons el setge de Barcelona, la societat que el va patir i les relacions que en aquella etapa s’establiren amb llocs propers o allunyats. 




			



	    


	 	

	    

             




			
NOTÍCIES 




			



	    


	 	

	    

             




			L’ACTUAL SÒLID CONEIXEMENT BIBLIOGRÀFIC sobre el context general, la voluntat de la present obra de tenir en compte les persones anònimes que van viure el període del setge de Barcelona i l’oportunitat que, per fer-ho, brinden les fonts documentals utilitzades permeten fer un recorregut doble, amb dues realitats que podem percebre en paral·lel: d’una banda, la global de la ciutat, inevitablement vinculada a la guerra, el setge i la derrota; d’una altra, la d’un seguit llarg de fets menors protagonitzats per assetjats majoritàriament anònims. 




			La percepció dels contrastos entre les dues realitats, la global i la particular, la de la guerra i la d’algunes de les activitats dels ciutadans, constitueix una font notable d’ensenyament. Entre altres coses, dits contrastos resulten sovint inesperats, almenys des del punt de vista inicial d’un observador actual, i això invita a la reflexió. 




			La mirada detallada, que es desenvolupa amb el teló de fons d’uns fets històrics ben coneguts, està formada per alguns centenars de «Notícies» inèdites. És important remarcar que ho són i que, per aquesta raó i pel tipus d’aproximació plantejat, constitueixen l’aportació central de l’obra i ocupen el gruix del text; mentre que les dades generals, que en la seva gran majoria ja són recollides en altres llocs, han estat reduïdes a una dimensió relativament curta. 




			La selecció de les «Notícies» i la seva presentació conjunta són el que caracteritza l’aproximació feta en aquest text al període del setge. O, més ben dit, als mesos de l’encerclament i a les etapes anterior i posterior. 




			Les «Notícies» presentades comencen després de la batalla d’Almansa. Molts austriacistes es van haver d’exiliar a Barcelona no gaire després de la derrota del 25 d’abril de 1707. Per a ells, aquest va ser l’inici d’una etapa molt difícil viscuda a la Ciutat Comtal, que culminà amb el final del setge de 1713-1714. 




			Una de les primeres «Notícies» correspon al trasllat, de Nàpols a Barcelona, del famós viatger Giovanni Francesco Gemelli Careri. La narració de la seva llarga estada a la capital catalana ajuda a evidenciar el contrast acusat entre la vida dels nobles i els servidors de la cort i la de les persones que, obligades a abandonar llurs cases a València, Aragó, Navarra, Castella o altres llocs, es refugiaren a Barcelona després d’Almansa. 




			Les «Notícies» acaben el 1725, any que va veure dos fets sobresortints de caire oposat: la Pau de Viena, signada entre l’emperador Carles VI i Felip V d’Espanya, que tancava qüestions suscitades per la Guerra de Successió i fins aleshores pendents; i el final de la construcció de la Ciutadella borbònica a Barcelona. 




			Entre les dates extremes de les «Notícies» resulta fàcil imaginar la intensitat de l’etapa prèvia a l’assalt del dimarts 11 de setembre de 1714, i d’aquesta situació i de l’estudi de tot el setge, objectiu principal del treball, se n’aprèn molt. Ha resultat molt interessant i enriquidor, però, analitzar també el període anterior a l’assetjament: cal tenir en compte que moltes de les persones que vivien a la ciutat abans que s’iniciés el setge ja patien, i molt, els efectes de la guerra. I, per descomptat, ha estat igualment interessant abordar l’etapa posterior a la derrota, ja que els sofriments de la població de Barcelona no van acabar, ni de lluny, l’11 de setembre de 1714.23 




			



	    


	 	

	    

             




			
BARCELONA, CORT AUSTRIACISTA 




			 




			Després del fort impuls econòmic i de reorganització del territori català consolidat al final del segle XVI, i superat després el greu entrebanc de la Guerra de Secessió, Catalunya i Barcelona van gaudir des de l’últim terç del segle XVII una notable recuperació. Així, cap a 1700 la capital catalana era una ciutat pròspera i ben connectada amb el món. El nivell de vida del conjunt de la població barcelonina havia millorat molt des del final del segle XVI i cada vegada més persones tenien accés a més béns. Els últims anys s’ha estudiat a fons i amb detall aquesta societat i no cal repetir que resulta del tot inapropiat utilitzar el terme «decadència» per definir-la.24 




			Barcelona, però, va entrar en una etapa en què una prosperitat indubtable havia de conviure amb la presència directa de la guerra. El bombardeig francès de 1691, en el context de la Guerra dels Nou Anys o de la Lliga d’Augsburg (1688-1697), va marcar l’inici d’aquesta fase. La capital de Catalunya fou triada per l’armada francesa per experimentar sobre l’eficàcia de les seves armes i els barcelonins es van indignar pel fet que no s’intentés expugnar la ciutat, sinó tan sols fer-li mal. Aquest era un acte que, com ells van dir, no era només cruel, sinó «diabòlic». Uns anys més tard, el 1697, el setge francès posat a Barcelona va causar una enorme destrucció. Fou batejat com l’«horrorós siti» i deixà un fortíssim sentiment antifrancès que ajuda a explicar les decisions preses pels catalans l’any 1713. 




			És de sobres conegut que, després de la mort de Carles II sense descendència, la successió al tron de la monarquia hispànica va donar lloc a l’enfrontament entre els dos pretendents a la corona: el duc d’Anjou i l’arxiduc d’Àustria. L’arxiduc Carles era el candidat a la corona en virtut d’un antic pacte que estipulava la successió de Carles II en un membre de la dinastia dels Habsburg. El testament del monarca difunt, però, feia successor Felip d’Anjou, nét de Lluís XIV de França i besnét de Felip IV de Castella, i això provocà un conflicte bèl·lic d’àmbit internacional: la Guerra de Successió espanyola. 




			També és ben sabut que entre el 12 d’octubre de 1701 i el 14 de gener de 1702 van tenir lloc a Barcelona les Corts presidides pel duc d’Anjou. Narcís Feliu de la Penya va escriure als seus Anales de  Cataluña que el país hi va aconseguir «cuanto había pedido, moderado sólo el desinsacular» i que les Corts es van concloure «como quisieron los catalanes».25 




			El 8 d’abril de 1702, Felip V va marxar del port barceloní de la Santa Creu en direcció al regne de Nàpols, i no tornà fins al 20 de desembre. Durant els vuit mesos i dotze dies transcorreguts sense la seva presència a Catalunya, les institucions del país i els ministres reials s’enfrontaren greument. Entre els estira-i-arronses destacà l’anomenat «afer Jager», un tour de force provocat per haver-se decretat l’expulsió de Catalunya d’Arnold de Jager, cònsol d’Holanda al Principat. Així, l’ambient que el rei trobà a Barcelona quan hi retornà aquell mes de desembre de 1702 ja no li era favorable. Francesc de Castellví va expressar de manera nítida l’actitud de la ciutat amb Felip V: «Festejó la vuelta del rey con tres días de luminarias, pero fueron tan silenciosas que declararon lo resentido del pueblo.» En efecte, el silenci intencionat resultà força significatiu en una ciutat que acompanyava totes les festes amb la incontenible explosió de coets, ja fossin del tipus voladors o de la mena borratxons.26 




			El primer intent del bàndol austriacista per ocupar Barcelona es va produir el maig de 1704. El dia 28 l’armada aliada va arribar a la ciutat i, després d’un desembarcament comandat pel príncep i militar alemany Georg von Hessen-Darmstadt, la flota angloholandesa de l’almirall sir George Rooke bombardejà la població la nit del dia 30. Malgrat la complicitat de persones que es trobaven a l’interior de la ciutat, l’intent de prendre la capital catalana de mans felipistes es va frustrar i, l’endemà, els vaixells dels aliats s’allunyaren de Barcelona. El virrei Velasco manà empresonar aquells que considerava còmplices de l’atac fracassat o que conceptuava com a austriacistes destacats. Uns estaven amagats o havien pogut fugir, com ara Antoni de Peguera i Aimerich o el carnisser Pere Ferrer, àlies Careny. D’altres foren detinguts, i entre ells hi havia Narcís Feliu de la Penya, els cònsols holandesos Arnold de Jager i Joan Kies (el segon, a Tarragona), el doctor en drets Josep Duran, Amador de Dalmau i el seu fill Sebastià, el flequer Martí Andreu i el doctor en drets i ciutadà honrat Ramon de Vilana Perlas.27 




			Les cases dels acusats foren escorcollades a fons i a Vilana Perlas li van prendre, entre altres documents, un «codern de full de octau estampat a modo de pronostich» que portava el títol Clarín de la  Europa, hipocresía descifrada, España advertida, verdad declarada. Es tractava d’una obra anònima de propaganda austriacista indissimulada publicat per primera vegada l’any 1702. S’hi acusava França d’haver desitjat (o fins i tot procurat) l’expugnació de Viena per part dels turcs en el decisiu setge de 1683 i s’hi establien comparacions ben contrastades: «Francia y turcos, astutos, dobles, engañosos, pertinaces, vengativos, vanagloriosos, soberbios, insufribles. Austria, benigna, sencilla, humana, humilde, caritativa; Francia y turcos, confiados en sí; Austria, de Dios.»  




			A més de defensar la legitimitat de les aspiracions de Carles III al tron de la monarquia hispànica, el Clarín de la Europa no perdia ocasió de carregar contra França: «Ni es católica, ni protestante, ni mahometana, ni de secta alguna hasta ahora conocida, es una nueva hidra universal compuesta de tantas cabezas que se acomoda a todo en lo que toca a su interés; esto prefiere a cualquier religión, amistad, honestidad, sangre, fe, palabra [...] no ha reparado, en tantos años de guerras, en devastar, destruir, arrasar, quemar, talar y horrorizar todo lo contiguo a su reino [...]. Ser su vecino es ser su enemigo [...]. Y así, príncipes de Europa y tú, infeliz España: no oigáis más proposiciones de Francia.» Sense el «pesado yugo» d’aquesta, concloïa el text, Europa es veuria «restituida a su antiguo valor, libertad y prosperidad».28 El sentiment antifrancès dels catalans, molt acusat des del setge de 1697, no deixava de créixer ateses les actuacions posteriors de França. 




			El 22 d’agost de 1705, l’armada aliada va arribar de nou davant de Barcelona, ara comandada pel general anglès lord Peterborough, per aconseguir l’entrada victoriosa de l’arxiduc Carles d’Àustria a la Ciutat Comtal.29 Uns dies després, el 13 de setembre, el príncep Hessen-Darmstadt va morir ferit de bala quan intentava expugnar el fort de Montjuïc amb els seus homes, i Narcís Feliu de la Penya va escriure sobre ell, amb un excés d’optimisme: «Vivirá eternamente, sin olvidarse su gloria en los anales de la fama y en los corazones catalanes.»  




			La notable baixa no va aturar els aliats, que començaren el bombardeig per mar el 15 de setembre. De manera insensata, el virrei Francisco Antonio Fernández de Velasco y Tovar va prohibir als barcelonins que sortissin de llurs cases per buscar refugi en llocs segurs. Ell, però, no es considerà inclòs a la prohibició i Feliu ho recollí amb ironia: «Salió [el virrey] de la casa del conde de la Rosa en el llano de San Francisco, con más prisa que autoridad, recogiéndose en la plaza de Santa Ana en la casa de Josa, por distante [de la zona del ataque].» El virrei continuà la fugida guiat només per la por: «Estos dias —va escriure Feliu— iban a porfía don Francisco Velasco en mudar de estancia y las bombas en perseguirle: de la plaza de Santa Ana pasó al Colegio del Obispo y de éste al convento de San Pedro, a donde también le visitaban; pero aunque se supo guardar de las bombas, no pudo guardarse de los paisanos.»  




			El 4 d’octubre, finalment, Velasco envià les capitulacions de rendició a lord Peterborough i Narcís Feliu narra uns fets crucials d’aquell moment: «Dando crédito a esta noticia [de la rendición] sacamos de la Torre (que era nuestra cárcel) las armas, que con arte nos habían entregado los amigos, y dimos orden que dejasen las casas vecinas a la Torre ocupadas en las noches antecedentes, con número de más de quinientos hombres, por recelo de alguna travesura de Velasco, que siempre la juzgué sin su fundamento por no poderla lograr sin su peligro, ni en tierra, ni en mar; pero siempre corría la voz que nos había de sacar Velasco de Barcelona y llevarnos a donde quisiese, menos aquellos a quienes en la Torre mandaría dar garrote.»  




			El temut Velasco no va poder actuar contra els presoners. El 14 d’octubre de 1705, Feliu i els altres detinguts s’enfrontaren als oficials i als soldats de la guarnició de la torre on estaven reclosos i la dominaren. Alhora, a l’altre extrem de la Ribera, al costat de la capella de Montserrat i molt a prop del Palau Reial, es produí un episodi violent entre diversos soldats i un home que portava una cinta groga, color que distingia els seguidors de l’arxiduc. Segons Feliu, «estos dos lances movieron los paisanos del quarto de la Ribera a correr a voces por las calles clamando: A las armas hermanos, que se llevan los presos. Diciendo otros: Que degüellan los presos, vamos a salvarles las vidas, viva la patria, y Carlos Tercero». 




			Una Verídica relación... anònima, publicada l’any 1705, confirmava els fets, recollint els crits en la seva llengua original: «Ara és hora germans, trayeunos de assí; quens volen matar; visca la pàtria, visca Carles Tercer.» I els crits, una vegada escampades les notícies a les zones properes a la Ribera, foren: «A las armas germans. A las armas que sen portan los presos. Preneu las armas y a la Ribera tots. Que degollan los presos, anem a salvarlos las vidas. Visca la pàtria, visca Carles Tercer.» 




			Fou aleshores quan va entrar en acció, aquell 14 d’octubre de 1705, la família Peiró, avui quasi del tot oblidada malgrat que Narcís Feliu de la Penya, agraït, va deixar testimoni de la seva valentia i habilitat: «A este tiempo, una mujer llamada Gerónima Peiró, deseando librar los presos, mandó a su hijo Antonio Peiró subir al campanario de la iglesia de Santa Marta, vecina a la Torre, a tocar rebato; y después tocó la campana de la iglesia de Santa María del Mar, las cuales pusieron en arma a toda la ciudad; y tocando después todas las campanas, infundieron inexplicable temor a toda la guarnición. La primera acción fué sacarnos de la Torre y llevarnos a Casa de la Ciudad. Luego sacaron los presos de las Cárceles Reales y del Obispo; y después, haciéndose dueños de la atarazana, sacaron los presos de la Torre de las Pulgas.»  




			En aquell moment agitat i confús els aliats entraren a la ciutat per la bretxa oberta a la muralla del Raval i, aleshores, la intervenció simultània del poble de Barcelona resultà fonamental: «A este tiempo —explica Feliu— los ciudadanos de las calles vecinas a la Ribera, cerrando las puertas de las casas y encargando la guarda a las mujeres, partieron a encontrar a los soldados tomando las bocacalles de la Ribera, Encantes, Palacio, Baluartes y Puerta del Mar. Los de más adentro de la ciudad fortificaban sus calles; y todos con las armas, hasta algunos clérigos, religiosos y caballeros, acudieron a la Ribera; rindiendo los paisanos, después de mucho disparo de una y otra parte, la Puerta del Mar, Baluartes de Levante, de Medio Día y de San Raimundo, sujetando las guarniciones; y desarmando luego a la caballeria, quedaron árbitros de más de seis mil hombres de guarnición que había en la plaza.»  




			Narcís Feliu no volia de cap manera oblidar el paper decisiu que els Peiró van tenir en aquells fets: «No puede pasarse en silencio el valor de Tomás Peiró, de Gerònima, su mujer, y de Antonio, su hijo, los cuales, sólos en la calle de Santa Clara, desarmaron más de setenta soldados napolitanos, que desampararon la media luna de Santa Clara, y a algunos de las guardias de Cataluña, recogiendo las armas en su casa, delante la iglesia de Santa Marta, entregándolas después a los paisanos que se hallaban sin ellas. Después de esta diligencia, fue la mujer a los cuarteles cerca del matadero de la ciudad, donde se hallaban dos regimientos de napolitanos, a persuadirles que se retirasen si querían salvar sus vidas, ofreciéndoles lugar seguro para su resguardo, como era su casa, la de los padres clérigos menores y la de Santa María del Mar, buscando gente para que les acompañasen a dicha casa e iglesias, donde se recogieron y salvaron.»30 




			Tot i que la documentació on apareix la família Peiró és molt escassa, s’hi aprèn que vivia en una casa modesta de la seva propietat situada al carrer de Santa Clara i que disposava d’una altra casa al carrer del Sant Esperit, les dues a tocar del monestir de Santa Clara, de l’església de Santa Marta, del Pla d’en Llull i de l’escorxador. 




			Ben poca cosa més se’n sap. La figura de Tomàs Peiró, en principi més fàcil de resseguir per la seva condició d’home i cap de família, es resisteix a la tasca de l’historiador. Hem descobert que era taverner i que treballava en un lloc adequat al seu ofici: els barris del voltant del Pla d’en Llull, espai urbà animat i d’acollida de gent nouvinguda, on hi havia diverses tavernes. L’habitatge i la taverna dels Peiró al carrer de Santa Clara quedaren derruïts per causa de les bombes llançades el 1714, mentre que la casa del carrer del Sant Esperit va romandre dempeus però molt malmesa. Els dos edificis consten als documents on es llistaren les primeres valoracions de les cases a enderrocar per aixecar la Ciutadella, fetes del 29 de juliol al 13 d’agost de 1715. S’hi pot llegir: «Calle de Santa Clara: casa inhabitable de Tomás Peiró tabernero, se hallan 70 canas de buena pared»; «Calle del Espíritu Santo: casa de Tomás Peiró tabernero, vale 700 libras y bajadas 75 libras por el despojo queda en 625 libras». Tomàs Peiró no s’esmenta aquí com a difunt, ni apareix com a propietària la seva «vídua», ja que la dona no ho era. En efecte, el taverner va sobreviure al setge dels anys 1713 i 1714. 




			Els primers documents del cadastre borbònic indiquen que el mes de maig de 1716 Tomàs Peiró i la seva dona vivien en una casa del carrer de Bonaire, propietat de Felicià de Sobias (el fill, Antoni Peiró, potser mort durant el setge, no hi consta). Tomàs Peiró figura en aquesta data com a negociant, una condició habitual en els taverners que havien assolit cert èxit a partir del comerç que feien portant vi a la ciutat. En el seu cas, el fet de quedar-se sense la taverna, eliminada per causa de la construcció de la Ciutadella, devia propiciar el pas ràpid de la condició de taverner a la de negociant. 




			L’habitatge dels Sobias al carrer de Bonaire, situat a la zona que avui és jaciment del Born, fou també arrasat per donar pas a l’esplanada del fort borbònic. Els Peiró hi van conviure amb el traginer Joan Vila, la dona d’aquest i un nen; amb l’hortolà Francesc Call, la seva dona, un fill i un nen, i amb Maria Pons, vídua de fadrí hortolà, i un nen. Els Call s’hi havien desplaçat des del carrer d’en Cavarroca, on tenien una casa esdevinguda inhabitable per causa de les bombes que hi van impactar durant el setge. Les famílies Vila i Pons de ben segur que s’havien trobat en una situació similar, que els obligà a viure, tots junts, a la casa força gran de Felicià de Sobias, fins que aquesta desaparegué en benefici del fort borbònic. 




			Malgrat les dificultats documentals, doncs, hem pogut comprovar que Tomàs Peiró i la seva dona van sobreviure al setge de 1713-1714 i que després de la derrota seguiren a la ciutat. En tot cas, la determinació i el valor d’aquesta modesta família, que formava part de la «gent comuna», ajuden a explicar l’obstinada resistència ciutadana que es va produir els anys 1713 i 1714. Narcís Feliu de la Penya va mostrar reconeixement i admiració pels Peiró i per tots aquells homes i dones anònims que van ser valerosos en els fets de 1705. Molts d’ells ho serien encara més durant el setge que s’acostava.31 




			Després de la victòria de l’arxiduc, aquest jurà les Constitucions de Catalunya el 7 de novembre de 1705 i es convocaren Corts Generals, que es van celebrar del 5 de desembre de 1705 fins al 31 de març de 1706. 




			L’etapa de la Guerra de Successió que coincidí amb el primer temps de la cort austriacista a Barcelona no resultà fàcil per als seguidors de l’arxiduc. El 16 de desembre de 1705, el general Joan Baptista Basset i Ramos va entrar a la ciutat de València, però resultaven evidents alguns problemes al bàndol de Carles III. L’anglès Charles Mordaunt, comte de Peterborough, generalíssim de l’exèrcit aliat a la Península, envià el 23 de febrer de 1706 una carta ben significativa a Franz Adolf von Zinzerling, secretari de Carles III. Milord Peterborough era a València, on havia entrat el 24 de gener de 1706, i s’adreçava per escrit al secretari del monarca «per posar millor en intel·ligència del rei els seus pensaments», en especial l’escassa confiança que tenia en la capacitat dels valencians i dels catalans per defensar València de l’enemic. Peterborough es queixava: «Lo que yo he padecido y estoy para sufrir todavía no puede ser puesto en silencio.» I per tal de concretar, manifestava: «El rey esperaba una grande asistencia de sus fieles catalanes, pero ellos se comportan en todas las ocasiones como héroes en los lugarcitos, y tan cobardes en todos los demás encuentros [que] nunca se ha visto ni oído en el mundo, y ésto por todo y en cualquier ocasión; el escandaloso combate de ellos cuando el pobre Coningan fue muerto, la conducta de ellos en el Ampurdán [...] Mil hombres de ellos a vista de 50 caballos se pusieron con precipitada fuga por tres días cerca la montaña de Mortedro, y habiéndolos puesto después en los pasos de Las Cabrillas hacia Castilla [...], 600 de ellos fueron batidos por treinta caballos entre montañas y precipicios, a donde 50 ingleses hubieren resistido a un ejército, o a lo menos a éste.»32 




			Davant de la imminència de l’atac de Felip V a Barcelona, Peterborough aconsellà Carles III embarcar-se en direcció a Portugal, és a dir, fugir. L’arxiduc, però, va voler quedar-se a la ciutat disposat a resistir el setge enemic. El 3 d’abril de 1706, només tres dies després d’acabades les Corts a Barcelona, el mariscal René de Froulay, comte de Tessé, ajudat per una esquadra comandada pel comte de Tolosa, posà setge a la capital catalana. Malgrat que els atacants aconseguiren obrir bretxes a la muralla, l’acció militar va acabar de manera precipitada la nit de l’11 al 12 de maig. En efecte, l’anunci de la immediata arribada de la flota aliada, amb l’almirall John Leake al capdavant, provocà la fugida de l’esquadra francesa i va fer que, a terra, el comte de Tessé es retirés a corre-cuita i abandonés els ferits i una gran quantitat de material. Un acte poc gloriós que li costaria la destitució. Sembla provat, en tot cas, que ell no fou el culpable de l’eclipsi de sol que es va produir el dia de la seva retirada, i que el bàndol austriacista va associar, lògicament, a l’eclipsi paral·lel de Lluís XIV, el Rei Sol. 




			Malgrat la brevetat d’aquest setge, les baixes que patiren els defensors de Barcelona no van ser escasses ni es poden oblidar. Una acta del notari Josep Llaurador i de Satorre del 10 de novembre de 1706 recull que el mestre de cases Joan Oller va morir a la muralla «per defensa del rey Carlos III». Pere Sayol, capità del regiment de les Guàrdies Catalanes, comandat pel coronel Antoni de Peguera i Aimerich, també va perdre la vida lluitant. El 4 d’abril de 1706 van ingressar a l’Hospital General de la Santa Creu i de Sant Pau Fèlix Senges, natural de Sarrià, la seva dona Maria, filla d’Antich Vellapart i natural de Barcelona, i els seus fills, Jaume, Francesc i Josep. De ben segur havien estat ferits per una de les primeres bombes llançades pels francesos. El 7 de maig, els tres joves tornaren a entrar a l’hospital i el dia 19 ingressaren de nou Francesc i Jaume. El segon hi va morir finalment el dia 24. El 21 ingressà Maria, que expirà un dia després que el seu fill Jaume. Els registres de la institució deixaren també constància, el mes de juny, de l’entrada de 254 soldats anglesos ferits, 136 dels quals van morir a l’Hospital de la Santa Creu. Durant el mes de juliol de 1706, hi entraren 81 soldats anglesos més i d’aquests, vint-i-sis deixaren la vida a l’hospital, una proporció igualment molt elevada. Els efectes dels combats lliurats contra els francesos, doncs, no es poden menystenir. Si bé l’assetjament de 1706 no fou ni de bon tros tan terrible com el de 1697, per a molts militars i per a força civils aquell breu atac francès resultà cruelment definitiu.33 




			Peterborough no va socórrer Barcelona durant el setge malgrat les ordres d’ajuda que li va enviar l’arxiduc. No ens ha d’estranyar que per aquesta conducta i per altres raons no fos gaire estimat per alguns dels seus aliats. Anton Florian, príncep de Liechtenstein, que li era clarament contrari, considerava que Peterborough tenia «un odio particular contra los catalanes», mentre que aquests, en justa reciprocitat, no li tenien la més mínima confiança. Carles III acusà Peterborough de desobediència i, amb altres decisions controvertides en el seu full de serveis, el comte fou cridat a Anglaterra el març de 1707 per retre comptes de les seves accions. Als catalans, covards segons ell, encara els quedava força temps de lluita.34 




			Els fets militars se succeïren els anys següents amb una sort canviant per als bàndols enfrontats. L’ofensiva militar austriacista a Espanya posterior al frustrat setge de Barcelona va portar a la proclamació de Carles III com a rei, a Madrid, el 2 de juliol de 1706, però el 6 d’agost següent els borbònics recuperaren la ciutat i Carles III marxà a València.35 Atès el caire desfavorable que anava prenent la guerra, l’arxiduc sortí d’allà el 4 de març de 1707 en direcció a Barcelona, on va entrar el 22 d’aquell mes. 




			El 25 d’abril de 1707, els austriacistes van patir la greu derrota d’Almansa. Precisament aquell dia, el mestre flequer Pere Tunant, junt amb vint-i-quatre fadrins flequers i nou peons, es reuniren a Barcelona a la notaria de Jeroni Casetas, al carrer de les Moles. Quedà constància en escriptura pública de la promesa que van fer al mercader Joan Colomer, assentista i empresari del reial exèrcit de la Sacra i Cesària Majestat del rei nostre senyor Carles III, «monarca del Regne de Castella». Els 34 homes es van comprometre a participar en la campanya militar d’aquell any i a fer el corresponent pa de munició. Rebrien en concepte de sou deu rals i dues racions de pa per dia, i sis rals i dues racions les jornades que no poguessin treballar.36 Cap d’ells, ni Tunant, ni els fadrins, ni els peons, ni el sobresortint Joan Colomer sabien que aquell dia 25 d’abril l’exèrcit aliat estava perdent la batalla d’Almansa, un fet que va modificar molt sensiblement el curs de la guerra. El Regne de València ho notà molt aviat: el 8 de maig la seva capital fou ocupada pels borbònics i el 26 de juny foren abolits els seus furs. 




			No gaire temps després, les tropes felipistes avançaven ja a Catalunya: entre l’11 de setembre i el 12 novembre de 1707 va tenir lloc el setge de Lleida, que capitulà, i Tortosa ho va fer l’11 de juliol de 1708. Aquests fets més que preocupants no van impedir que Elisabet Cristina de Brunsvic-Wolfenbüttel arribés a Barcelona l’1 d’agost de 1708 i es casés amb Carles III a Santa Maria del Mar. 




			Al cap d’un temps, l’any 1710, es van viure episodis favorables als austriacistes, amb la batalla d’Almenar, el 17 de juliol, la de Saragossa, el 20 d’agost, i la segona ocupació de Madrid, el 28 de setembre, amb la proclamació de Carles III com a rei de la monarquia hispànica. El monarca austríac havia hagut d’esperar uns anys per tornar a Madrid, però el seu futur no hi estava associat. Si la primera vegada la rebuda havia estat molt freda, la segona no va veure una acollida millor i, a més, la situació no es va afermar. Força aviat, les batalles de Brihuega i de Villaviciosa, el 8 i 10 de desembre, marcaren un gir favorable als borbònics i Catalunya en va patir les conseqüències: Girona fou assetjada per les tropes felipistes entre el 15 de desembre de 1710 i el 25 de gener de 1711, dia que va capitular. 




			La mort de l’emperador Josep I, germà de l’arxiduc, el 17 d’abril de 1711, va obrir una nova etapa en el conflicte bèl·lic i a Catalunya: el 27 de setembre Carles III s’embarcà a Barcelona com a inici del seu viatge a Frankfurt, on havia de jurar com a nou emperador. Un any i mig més tard, el 19 de març de 1713, la reina també marxà de la ciutat i va acabar, així, una llarga etapa de cort austriacista a la capital catalana, un període ric en esdeveniments amb notable incidència a la ciutat. Durant aquells anys, Barcelona va veure trencats els equilibris socials i econòmics que la caracteritzaven i es van accentuar notablement les distàncies entre els extrems de la societat urbana, entre els rics i els pobres. 




		  




			 




			
ELS EXILIATS VALENCIANS I ELS SEUS NOTARIS 




			
12 DE GENER DE 1708 




			 




			Després de la derrota d’Almansa molts valencians es traslladaren a Barcelona i s’hi instal·laren. Des d’aquell moment, una gran quantitat d’exiliats del Regne de València visqueren a la capital de Catalunya durant força anys. Aquest és un fet d’una enorme importància que no es pot oblidar. La història de la Barcelona cort austriacista és també la dels valencians exiliats, i també la dels vinguts d’altres llocs que es refugiaren igualment a la ciutat. 




			Entre els naturals del Regne de València que arribaren després d’Almansa, hi havia força notaris, i alguns d’ells exerciren la seva feina a la Ciutat Comtal durant els anys següents. S’han conservat llibres de protocols firmats a la capital catalana de tres d’aquests fedataris: Fulgenci Artich, Cristòfol Aguilar i Joan Baptista Blasco. Les actes notarials que van redactar a la capital catalana proporcionen una valuosa informació sobre els valencians que s’hi van haver d’exiliar. És així perquè els notaris de València foren els encarregats d’atendre la major part de les necessitats notarials dels valencians arribats a Barcelona després d’abandonar el Regne de València. 




			La clientela d’aquests homes a la capital catalana era molt àmplia, ja que els exiliats valencians hi constituïen una colònia molt nombrosa. Molts dels seus membres van viure a Barcelona força anys: en molts casos des de no gaire després de la derrota d’Almansa, fins que van morir defensant la capital catalana o, amb més sort, fins després del setge. Tots ells van poder disposar d’una fe pública «pròpia» gràcies als notaris també exiliats. I aquests, esdevinguts elements de connexió entre els seus compatriotes, contribuïren a mantenir les relacions al si de la colònia del Regne de València a Barcelona. 




			Això es manifesta en el fet que els testimonis de les actes fetes pels notaris valencians fossin majoritàriament de la mateixa nació: les seves notaries eren espais de socialització per a aquells exiliats. La relació intensa entre els membres de la colònia valenciana es constata, igualment, en la seva presència als batejos, els casaments i les defuncions de compatriotes. Durant el llarg període que molts valencians passaren a la Ciutat Comtal van tenir temps de sobres per establir relacions, renovades constantment en els moments singulars dels cicles vitals de tots ells. Resultaren inevitables alguns conflictes interns, com es veurà més endavant, però és just destacar, a més de la importància quantitativa i qualitativa dels valencians a la Barcelona d’aquells anys, la notable solidaritat que es va donar entre ells.37 




			 




			
ELS CAPS DELS VALENCIANS 




			
27 DE GENER DE 1708 




			 




			El 27 de gener de 1708 va ser un dia assenyalat per a la colònia valenciana de Barcelona. En efecte, Antoni Tomàs Fenollet Cavanilles i Juan, comte de Casal, senyor de la vila d’Alginet i de la baronia de Benisanó, membre del Consell de Sa Majestat i majordom de cambra amb clau d’entrada, president i governador de les armes a la província de Calàbria Ultra, Regne de Nàpols, va lliurar al notari Fulgenci Artich una plica tancada, dins la qual hi havia el seu testament. Ho va fer, i en això radicava la importància de la qüestió, perquè estava a punt de marxar de Barcelona. El mateix dia, la dona del comte, Marianna Bellvís de Montcada, comtessa de Casal, també va donar al notari Artich una plica amb el seu testament. Havia de fer el viatge amb el seu noble marit, i en aquestes circumstàncies era habitual ser prudent. 




			El comte de Casal havia estat reconegut per la colònia valenciana de la ciutat com a cap natural, i després que marxés passà a serho  Josep Vicent Torres Eiximeno. Aquest era un home molt ben considerat. Ja l’any 1700, el marquès de Villatorcas havia elaborat un informe, quan Torres Eiximeno era secretari de la ciutat de València, en què afirmava sobre ell: «Está muy bien opinado en el común sentir de todos en Valencia y que regularmente se le tiene por el voto más justificado de cuantos concurren en la Casa de la Ciudad, habiéndose portado siempre con gran desinterés y sólo mirando a dar su voto a los más beneméritos [...] sin que jamás le hayan vencido las intercesiones y ruegos.» 




			Josep Vicent Torres Eiximeno va rebre el privilegi de noblesa el gener de 1707, fou nomenat secretari de la negociació de València del Consell d’Aragó, se li confirmà, amb caràcter hereditari, l’escrivania de la sala de la ciutat de València i rebé el càrrec de correu major del Regne de València. 




			Torres Eiximeno, que el 1708 va fer 45 anys, ocupava una casa del carrer de la Mercè. Les llibretes de comunió pasqual de la parròquia dels Sants Just i Pastor, on quevada inclòs l’habitatge, mostren l’augment anual de les persones allà acollides, totes o quasi totes nascudes al Regne de València. El 1708 s’hi allotjaven 48 «persones de comunió»; el 1710, 56; el 1711, 57, i el 1712, 66. Per descomptat, vivien amb Torres Eiximeno la seva mare, Josepa Maria Eiximeno, la seva dona, Caterina Bonilla, les filles del matrimoni, Maria Lluïsa, Micaela i, a partir de 1708, Josepa, i altres familiars. La tercera filla dels Torres Eiximeno era, en efecte, barcelonina: fou batejada el 3 d’octubre de 1708 a la parròquia dels Sants Just i Pastor, amb els noms de Josepa, Maria, Àngela, Damiana, Francesca, Anna, Lluïsa, Miquela, Rosa, Felipa i Vicenta, i en foren padrins Damià Palou, paborde de la Santa Església de València i jutge de la seva Reial Audiència, i Lluïsa Biguet, vídua del ciutadà de València Josep Bonilla. 




			La casa del carrer de la Mercè albergava els tres oficials del Consell d’Aragó que treballaven amb el secretari Torres Eiximeno. I també Miquel Molins, verguer dels Jurats de València, que consta a la casa a les llibretes de la parròquia dels anys 1708 a 1712. A més d’ells, hi residiren altres valencians assenyalats: Simon Carrós, el paborde Damià Palou, Antonio de la Cola, Josep Vallebrera, Josep Salon, Francesc Ortí, Josep Mateu i Daza, Tomàs Anglesola, Andreu Almunia i Carrós i Joan Gil i Gavilan; i també el noble andalús Luis Bernardo Jurado Serrano Valenzuela y Salcedo, regidor perpetu de la ciutat d’Andújar, marquès de Villanueva de Santa Rita des del 5 de gener de 1707 per mercè de l’arxiduc. Sens dubte, la casa del secretari del Consell d’Aragó, com consta a les esmentades llibretes de comunió, era un lloc d’acollida de valencians fugits del seu país i d’algun austriacista, també exiliat, que no era natural del Regne de València. 




			A la Ciutat Comtal, com havia passat a València, Torres Eiximeno inspirava la màxima confiança i a ell recorrien compatriotes seus de diverses condicions socials, en els moments més assenyalats de llurs vides. Així, per exemple, l’abril de 1708, el valencià Josep Serveró el va fer marmessor testamentari; el juny de 1710 ho fou de l’ànima del notari de València Vicent Ramon; aquell mateix mes va ser nomenat marmessor del mariner Pere Tesa; el febrer de 1712, Baltasar López, del Consell de Sa Majestat i oïdor de la Reial Audiència de València, també el va fer marmessor testamentari, i el mateix passà el juliol de 1713 amb Gaspar Fuster, arquebisbe electe de Bríndisi, i en altres casos. 




			Durant el setge de Barcelona, iniciat el 25 de juliol de 1713, va adquirir importància per a la colònia valenciana la figura de Gaspar Bernat de Calatayud Vilarig, comte de Cirat. Era el noble valencià de més edat i nivell a la ciutat assetjada, encara que el seu lideratge va ser discutit per una part dels membres de la colònia. En tot cas, Josep Vicent Torres Eiximeno, que en iniciar-se l’encerclament va ser nomenat coronel del regiment d’infanteria de la Mare de Déu dels Desemparats o regiment dels Valencians, va continuar sent fins al final del setge una peça fonamental i respetadíssima de la colònia de valencians exiliats a Barcelona.38 




			 




			
LA VALÈNCIA DEL CARRER DE LA MERCÈ 




			
8 D’ABRIL DE 1708 




			 




			Un dels valencians que havia seguit Carles III a Barcelona fou Josep Folch de Cardona, Erill i Borja, comte de Cardona, nascut el 1651, l’austriacista valencià més notable, organitzador de l’aixecament en favor de Carles III al Regne de València. El noble no va arribar a un lloc estrany, ja que gràcies a la família de la seva mare, Maria Teresa d’Erill, tenia vincles molt estrets amb Catalunya. L’any 1707 havia estat nomenat majordom major de l’arxiduquessa Elisabet Cristina i també almirall d’Aragó. Més d’un any després del trasllat a Barcelona amb el rei i exercint l’esmentat càrrec de majordom major, «recollí» la reina a San Pier d’Arena, al costat mateix de Gènova: era el 13 de juliol de 1708. Després d’un viatge força complicat, el 25 de juliol desembarcà amb ella a Mataró i el dia 31 l’acompanyà en lloc preferent durant la solemne entrada de la sobirana a Barcelona. Uns anys més tard, el 19 de març de 1713, Folch de Cardona deixà la Ciutat Comtal, seguint la reina a la seva marxa a Viena. 




			L’almirall d’Aragó va viure en una casa del carrer de la Mercè, amb la façana posterior oberta a la muralla de mar i al seu passeig: sens dubte un lloc molt privilegiat de la ciutat. L’edifici era propietat de Guillem Manuel de Rocabertí, òlim de Rocafull-Puixmarín i de Rocabertí, conegut habitualment com a comte de Peralada. Aquest personatge posseïa igualment els títols de comte d’Albatera i de Santa Maria de Formiguera, vescomte de Rocabertí, senyor de Bétera i cavaller de Calatrava. Rocabertí havia nascut a l’esmentada Albatera, a Alacant, però es va naturalitzar català el 1702. Fou president de l’estament militar durant les Corts Catalanes de 1702 i Felip V el va fer gran d’Espanya el 1703. Com a felipista convençut que era, el comte de Peralada abandonà Barcelona una vegada consumada la victòria de l’arxiduc. La seva magnífica casa, per tant, podia ser ocupada per algun austriacista de relleu, com així va passar. L’habitatge era molt singular, però per la seva situació davant del mar estava exposat a alguns perills: al final de l’any 1705 s’hi van haver de fer obres de reparació, i també al pont que unia la casa al passeig de la Muralla de Mar, ja que quedà tocat per les bombes austriacistes. 




			Al costat de la casa on vivia el comte de Cardona en quedava una altra que també era propietat del comte de Peralada. La va ocupar Antoni Vicentelo de Lecca i d’Erill, comte d’Erill, nascut el 1644 i germanastre, per part de mare, del seu veí, Josep Folch de Cardona. Austriacista destacat, Vicentelo era membre d’una família corsa establerta a Sevilla, però pel fet de ser fill d’una Erill se sentia molt vinculat a Catalunya i signava Antoni Roger d’Erill. El 8 d’agost de 1711 va prendre possessió del càrrec de virrei de Sardenya, en substitució del comte de Fuentes. 




			Amb el comte d’Erill habitava, formant part de la seva «família», l’austriacista canari Cristóbal Lázaro Salazar de Frías y Espinosa, nascut a La Laguna, que consta a les llibretes de comunió pasqual de la parròquia dels Sants Just i Pastor dels anys 1708 i 1709 només amb el seu títol: comte del Valle de Salazar. 




			L’altra casa també contigua a la que ocupava el comte d’Erill era propietat del mercader Joan Comellas. És allà on vivia, precisament, Josep Vicent Torres Eiximeno. Com ja ha estat dit, quan l’enemic posà setge a Barcelona fou nomenat coronel del regiment de la Mare de Déu dels Desemparats o dels Valencians. Aleshores deixà la casa del carrer de la Mercè: l’any 1714 consta que el seu propietari, Joan Comellas, era qui s’estava a l’habitatge. 




			Les tres cases en qüestió conformaven una illa on només es trobaven aquestes propietats, amb una situació privilegiada a la ciutat, entre els carrers de la Mercè, amb el front a la Muralla de Mar. L’illa que quedava a ponent l’ocupava del tot el convent de la Mercè, i a la de llevant destacaven les cases dels nobles Josep Mora i Solanell, Joan Copons i Lluís Bru, que donaven al passeig de la Muralla de Mar. 




			El 8 d’abril de 1708 era diumenge de Pasqua i calia complir, en aquesta etapa de l’any, el precepte pasqual. Els habitants de totes les cases del carrer de la Mercè, incloses per descomptat les tres anteriors, havien de combregar. Els clergues de la parròquia dels Sants Just i Pastor encarregats del corresponent control traçaven una creu al costat del nom i cognom de cada persona que anava complint el precepte, totes prèviament llistades a la llibreta de comunió pasqual, carrer per carrer i casa per casa. 




			El mateix 8 d’abril de 1708, a 1.361 quilòmetres de Barcelona, que és on es va fundar la ciutat de Roma, s’estrenava un oratori. Es tractava, en perfecta consonància amb el diumenge de Pasqua, de l’Oratorio per la Resurrezione di Nostro Signor Gesù Cristo. El text de l’oratori l’havia escrit Carlo Sigismondo Capece. La música l’havia composat Georg Friedrich Händel, que un mes i mig abans d’aquell diumenge havia fet vint-i-tres anys. L’orquestra de quaranta-set instruments, del cardenal Pietro Ottoboni, la dirigia Arcangelo Corelli. I cinc cantants posaven veu als cinc personatges de l’obra: Llucifer, Maria Magdalena, l’Àngel, sant Joan Evangelista i Maria de Cleofàs. 




			Tots ells eren al palau Bonelli, on Händel havia creat l’oratori per encàrrec del marquès Francesco Maria Ruspoli. Aquest noble havia creat un regiment per lluitar del costat del papa Climent XI, enfrontat amb l’emperador. La representació de l’oratori, finançada per Ruspoli, era un espectacle de propaganda creat en honor del papa Climent XI, i subratllava simbòlicament el seu rol religiós i polític. Per presentar lluïdament l’oratori davant els ambaixadors dels estats europeus, inclosos els plenipotenciaris de l’emperador Josep I i de Carles III, l’arxiduc, el marquès Francesco Maria Ruspoli va haver de fer grans obres al seu palau romà. Aconseguí, sens dubte, crear un espectacle enlluernador i va obtenir un èxit enorme, que fou també l’èxit del Papa. Després d’això, el marquès es va poder dedicar en cos i ànima al seu regiment, dit La Coronela, destinat a aturar l’avenç imperial. 




			Georg Friedrich Händel no havia quedat ni inactiu ni immòbil per causa del conflicte bèl·lic. La primavera de 1706 va travessar una Europa en guerra, viatjant des d’Hamburg fins a Florència, on fou l’invitat de Fernando de Mèdici. El gener de 1707 tocava l’orgue a la basílica de San Giovanni, a Roma, ciutat on havia estat acollit pels cardenals i mecenes Benedetto Pamphili i Pietro Ottoboni, i també per l’esmentat Francesco Maria Ruspoli. La relació d’aquest darrer amb el músic alemany cristal·litzà en l’oratori interpretat per primera vegada aquell 8 d’abril de 1708. Lluny, però, d’acontentar-se amb el treball i l’aprenentatge a Roma, el mes de maig del mateix any Händel es va desplaçar a Nàpols, que era en mans dels Habsburg, enemics dels seus patrons romans. Allà creà alguna obra, abans de tornar sense problemes a Roma, cap a la meitat del mes de juliol, per treballar de nou per al seu mecenes Ruspoli. En el seu honor va compondre una serenata i va assistir a la presentació de La Coronela, la tropa ja creada del marquès, que havia de combatre amb èxit contra els austríacs: una preciosa pintura d’Alessandro Piazza mostra l’escena, en què sobresurt la figura del compositor alemany. 




			Semblava que aquell 8 d’abril de 1708, dia de la resurrecció del Senyor, la música i les veus de l’oratori de Händel interpretat a Roma arribaven a Barcelona, per la voluntat propagandística de l’obra, o per miracle de Déu, normalment propici als Papes. I que l’ària que va sonar amb més nitidesa a la Ciutat Comtal fou «Naufragando va per l’onde», que cantava el personatge Maria de Cleofàs. A Barcelona era el moment en què molts criats i criades del carrer de la Mercè, que havien estat treballant a les estances de servei de la planta baixa, a la cuina de la planta principal o als guardarobes i les porxades del segon pis, s’afanyaven per arribar a l’església parroquial, disposats a combregar, ordenadament, darrere dels seus amos. I es diria que l’enèrgica ària de Händel, després de creuar el mar al llarg de 1.361 quilòmetres, empenyia els últims servidors que havien de rebre la comunió pasqual. O potser tot plegat no era més que una il·lusió que els moments de fervor crea en els mortals. 




			En tot cas, els valencians que eren a Barcelona el 8 d’abril de 1708, nombrosos entre els combregants, s’haurien pogut sentir propers a una ària que parlava d’una nau que patia els perills del mar i que, finalment, trobava una costa on refugiar-se. L’any 1707, la nau de València havia naufragat després de la batalla d’Almansa, però molts valencians van poder arribar a una altra terra ferma, a Catalunya. El temps diria si, a més d’acollidora com sempre, la nació catalana seria en el futur una terra segura.39 




			 




			
EL VIATGER GIOVANNI FRANCESCO GEMELLI CARERI 




			
21 D’ABRIL DE 1708 




			 




			Giovanni Francesco Gemelli Careri, napolità nascut a Radicena el 1651, és considerat un dels grans viatgers de tots els temps. Es va doctorar en drets, però per diversos motius es va sentir atret pels viatges. Després d’una primera etapa europea, va fer durant quasi cinc anys i mig una volta al món que el portà, entre altres llocs, a Egipte, l’Índia, la Xina, les Filipines i Nova Espanya. Gemelli fou ja famós en vida gràcies al seu Giro del mondo, publicat a Nàpols en sis volums els anys 1699 i 1700. L’obra va tenir arreu un èxit excepcional, de tal manera que, el 1704, es va editar en anglès a Londres. 




			El 1708, després que l’any anterior les tropes imperials conquerissin el Regne de Nàpols, Gemelli va decidir anar a Barcelona coincidint amb el viatge de la reina Elisabet Cristina a la capital catalana. A Gemelli no el movia la il·lusió de l’aventurer i viatger de curiositat insaciable que volia seguir descobrint món, sinó la voluntat de l’home madur que, amb 57 anys i aprofitant la seva fama, anhelava obtenir càrrecs a la cort. Barcelona, fins aleshores deixada de banda en els periples del napolità, havia esdevingut un dels centres del món i, per tant, valia la pena acostar-s’hi. 




			Gemelli va sortir de Nàpols per terra el matí del 21 d’abril de 1708, arribà a Roma el 25 i a Florència el 3 de maig. Marxà després a Pisa i a Liorna, on va entrar el dia 20. Allà va contractar el viatge amb vaixell de transport, que es disposava a acompanyar la flota angloholandesa que havia de portar la reina a Barcelona. L’embarcació de Gemelli es va posar a la vela el 4 de juliol i el 8 arribà a Vado de Gènova, on ja es trobava la resta de la flota. Aquesta, formada per 147 vaixells de guerra, de transport i d’acompanyament, amb l’embarcació de la reina i l’almirall anglès Leake al centre de la formació, passà el dia 15 per davant de Ventimiglia i de Finale d’Espanya (ciutat del golf de Gènova, al marquesat de Finale), i avistà Mònaco i Niça el 16. Després, el vent desfavorable desvià inesperadament els vaixells fins a Menorca, cosa que demostra que ni els monarques poden tenir una influència decisiva en els poders de la natura. Finalment, no sense dificultats, el 24 de juliol de 1708 la flota va poder albirar les costes catalanes. 




			La reina va desembarcar el 25 de juliol a Mataró, des d’on s’havia de dirigir, per terra, a Barcelona. Giovanni Francesco Gemelli Careri, en canvi, arribà directament a la Ciutat Comtal el dia 26, festivitat de Santa Anna. Pocs dies després, el primer d’agost, el napolità va poder assitir a la solemne entrada de la reina a la Ciutat Comtal i al seu casament amb Carles III, a l’església de Santa Maria del Mar. 




			En el context europeu, la capital catalana tenia unes dimensions mitjanes, i als ulls de Gemelli, que vivia a Nàpols, tercera ciutat d’Europa en habitants i quatre o cinc vegades més poblada que Barcelona, aquesta potser no li semblava gran cosa. Gemelli va escriure, a l’obra resultat d’aquell viatge, Aggiunta a’ viaggi di Europa, que els murs de la ciutat no eren gaire alts. Afalagador per un instant, explicà que la major fortalesa de Barcelona consistia en la unió i constància dels seus habitants, els pits dels quals havien fet sempre d’antemural i havien oposat una resistència forta davant els atacs dels exèrcits enemics. El viatger semblava endevinar el futur. 




			Gemelli va descriure amb cert detall i una admiració continguda les formes del govern municipal i de Catalunya. No va poder deixar de dir, aquesta vegada amb entusiasme, que les dones catalanes eren bellíssimes, i recollí que si una dama del país donava una bufetada a un cavaller, aquest podia fer-li un petó per eliminar el greuge, sense que els parents d’aquesta es poguessin ofendre. Potser el seu interès manifest per les dones ja li havia permès de comprovar-ho. 




			La ciutat com a objecte físic no va interessar gaire el viatger napolità: en féu escasses descripcions, desproveïdes d’elogis. Gemelli no havia anat a Barcelona a descobrir-la, admirar-la o explicar-la, sinó a obtenir els càrrecs que anhelava. Així, els capítols que va escriure sobre la Ciutat Comtal deixen al marge els carrers i els edificis, i converteixen en protagonistes alguns fets que hi succeïren durant la seva estada, però sobretot els monarques, alguns nobles de la cort, la seva relació amb ells i les seves pròpies aspiracions, mai amagades. El viatger sovint deixà escrit quin personatge l’invitava a dinar i quins eren els comensals en cada cas, però no va dir mai, per exemple, en quin carrer es trobava la casa de qui l’invitava, ni va descriure cap habitatge ni cap ambient urbà, ni informà mai sobre on vivia ell mateix, cosa que sí que havia fet en el cas del seu breu pas per Madrid, l’any 1698. 




			Oblidant sense pudor les seves pretensions, Gemelli va afirmar que els nobles anaven a la cort només per obtenir-hi favors. A la seva narració del bateig a Barcelona d’una filla de Josepa de Copons, casada amb el comte Rocco Stella, Gemelli comparà la figura virtuosa del pare, napolità com ell, amb les d’altres nobles molt menys íntegres, i va afegir, queixós: «Infelicitat del nostre temps i d’un segle corrupte, en el qual tants subjectes pretenen i aconsegueixen càrrecs superiors al seu talent, per exercitar-los ensuperbits, amb tedi i nàusea, contra el sentiment del nostre pietosíssim clement monarca.» 




			El dia d’aquest bateig, que fou el 28 d’octubre de 1708, ja havien passat tres mesos des de l’arribada de Gemelli a Barcelona, sense que el famós viatger hagués obtingut encara els favors del rei. El napolità no es desanimava, ni tampoc va perdre més temps criticant els aconseguidors ennoblits de la cort, ja que sabia prefectament que calia perseverança i, sobretot, bones relacions i oportunitats adequades per aconseguir uns fins que considerava justos i merescuts. 




			Com es pot comprovar llegint el seu text, el viatger no era dels que triguen a posar-se a la feina. En efecte, el dia 3 d’agost, a penes una setmana després de trepitjar el moll del port barceloní de la Santa Creu, Gemelli anà a fer el besamans als reis i a veure’ls menjar, i el mateix va fer els dies 4 i 5 del mateix mes. El dinar reial era un bon espectacle, però potser no mereixia tres assistències seguides, a menys que es pretengués, sobretot, disposar d’una primera manera d’acostar-se als monarques. 




			Després de tenir l’honor de posar-se als peus dels reis, Gemelli va escriure admiratives descripcions de la parella. Segons ell, el rei gaudia de totes les virtuts possibles, a més de parlar correctament cinc llengües. Com a viatger, el napolità era un gran defensor del poliglotisme, encara que més per qüestions pràctiques que culturals. Al final del seu Giro del mondo, Giovanni Francesco havia escrit, entre les recomanacions als viatgers: «Si és possible, convé saber moltes llengües, especialment aquelles que s’entenen en molts llocs, per raó del tràfic dels mercaders, com ara la francesa, la castellana, la portuguesa, i potser també l’esclavona; gràcies a les quals es trobarà intèrpret a tot arreu. Si manquen, però, pot suplir-les el diner, que parla qualsevol llenguatge perfectament, i l’entenen fins i tot els sords.»  




			El rei, segons deien, tenia una passió religiosa infatigable, superior a la de qualsevol sant del cel, i un amor una mica embogit per la cacera. Gemelli així ho afirmava també, però afegia altres gustos al monarca: era amant de jugar a la raqueta, o joc de la pilota, i als jocs de cartes dits ombre i piccheto, i li agradaven el cafè i la xocolata. En aquest sentit, Carles III podia omplir adequadament el seu temps d’oci a la ciutat, ja que allà no li faltaven les coses que apreciava. El joc de la raqueta, per exemple, era practicat assíduament a Barcelona per homes de tota condició. Gemelli va escriure que el 16 de desembre de 1708 el monarca va anar a exercitar-se en el joc de la pilota, i també l’últim dia de l’any. Cal dir també que, des de feia uns anys, s’havien obert alguns cafès, cosa que no es va veure fins força dècades més tard a Madrid o altres ciutats castellanes, mentre que de xocolata desfeta en prenia la major part de la població barcelonina, fins i tot freda. 




			El dia 11 d’agost, setze dies després de la seva arribada, Gemelli va fer un pas important en la seva feina de promoció personal: va presentar al rei els seus vuit llibres, els sis del Giro del mondo i els dos que havia publicat abans. Al seu text barceloní va escriure, per si algú no ho havia notat, que les seves obres eren excel·lents, i afegí que agradaren molt al monarca. Sembla que la modèstia és un equipatge que els bons viatgers deixen al punt de partida. 




			El dia 13 d’aquell mes, sense quasi donar respir al pobre Carles III, Gemelli li lliurà un «memorial» i la llista dels «serveis» prestats. El napolità, però, va reconèixer, entre afligit i preocupat, no haver entès la resposta del rei, però es consolà escrivint que tampoc la resta de mortals l’entenia. Aquesta, en efecte, era una opinió generalitzada: Carles III parlava molt baix, «entre dents», i sovint no se sabia què havia dit. Parlar fluix era una pràctica habitual d’alguns monarques i una sòlida tradició de la casa d’Àustria. Resultava útil, per exemple, per no concedir tots els favors demanats. Pel que sembla, des de la seva arribada a Catalunya, Carles III havia utilitzat aquesta prudent manera de comunicar-se. Alguns, potser en excés maliciosos, afirmaven que en moltes ocasions, de fet, el monarca no sabia què dir.40 




			 




			
LES SÚPLIQUES DELS VALENCIANS 




			
9 DE JULIOL DE 1708 




			 




			Mentre moltes persones de condició social alta havien arribat a la capital de Catalunya seguint l’arxiduc, o disposades a obtenir favors a la cort, moltes altres s’havien hagut de traslladar a Barcelona obligades per la situació militar a la seva terra, i patien una pobresa considerable a la Ciutat Comtal. 




			Després del trasllat de la cort de Carles III a Barcelona i, sobretot, després de la derrota d’Almansa i la caiguda de la capital valenciana en mans dels borbònics, la capital catalana va veure arribar un gran nombre de valencians. Molts hagueren d’abandonar la família als seus llocs d’origen, molts altres es desplaçaren fins a Barcelona amb els parents més propers. Quasi tots hi patiren grans dificultats econòmiques, tant els que eren funcionaris i van perdre l’entrada de diners que els proporcionaven els seus càrrecs, com altres que tenien diferents ocupacions i oficis que no van poder seguir practicant. 




			Molts dels valencians exiliats a la Ciutat Comtal, sense mitjans per poder-hi sobreviure, van adreçar al rei memorials demanant-li ajuda. Se sumaren a aquestes súpliques algunes altres presentades per persones que romanien en poblacions del Regne de València que es trobaven encara en mans austriacistes. El juliol de 1708 s’informà oficialment sobre força d’aquestes peticions. 




			El Consell d’Aragó, l’òrgan encarregat dels afers dels regnes de la Corona d’Aragó, i el seu secretari per a la negociació del Regne de València, Josep Vicent Torres Eiximeno, eren els encarregats d’informar sobre les demandes presentades. Per part del Consell d’Aragó signaven els informes Agustín Estanga, regent del Consell pel Regne d’Aragó; Josep Ceverio i Cardona, comte de Villafranquesa, conseller pel Regne de València; el jurista Domènec d’Aguirre, conseller pel Principat de Catalunya, i Francesc de Berardo i d’Espuny (o de Santjust), marquès de Montnegre, també conseller pel Principat. 




			Una vintena de memorials foren informats el 9 de juliol, mentre que el dia 21 es va deliberar sobre un considerable conjunt de súpliques, quasi tres vegades més nombrós que l’anterior. La necessitat de rebre ajuda era urgent en la majoria dels casos, però l’administració no era ràpida. Passats uns mesos, el rei signà les decisions corresponents: unes quantes els dies 13, 15 i 16 d’abril de 1709 a Horta, on passava uns dies de descans, mentre que altres resolucions s’aprovaren més tard. S’acusava Carles III de concedir massa pensions i massa elevades, però en el cas dels valencians obligats a abandonar el seu país era de justícia pal·liar la seva desgràcia, encara que fos amb retard. 




			Els problemes recollits als memorials proporcionen una idea força clara de la duresa amb què els refugiats valencians, com també els arribats d’altres llocs, havien de viure l’exili a Barcelona. 




			Els drames personals que contenien són molt angoixants i mereixen ser recordats. 




			Domènec Tomàs de Sepúlveda, natural d’Énguera i oriünd de Baeza, explicava que havia lluitat, amb 300 homes pagats per ell, a les ordres del general Rafael Nebot, que tenia encerclada la Font de la Figuera, a la vall de Montesa. Més tard, el general irlandès enemic O’Mahoney entrà a Énguera, i Domènec Tomàs de Sepúlveda pogué escapar a cavall a Xàtiva. Va perdre tot el patrimoni, i de la família només en va poder salvar un nen de nou anys, mentre que la seva mare, els seus germans i un oncle sacerdot eren portats presos a Castella. O’Mahoney va oferir retornar-li el patrimoni i la família si canviava de partit, però Sepúlveda contestà «que más quería, pobre y pidiendo limosna, sin madre y hermanos, seguir a su rey y señor natural, que rico y con ellos a quien no lo era». Quan el 1706 Barcelona fou assetjada per Felip V, Domènec Tomàs de Sepúlveda va anar-hi amb dos germans i, estant ja bloquejada la ciutat, es va afegir als que atacaven els assetjants per la rereguarda. Més tard, trobant-se Carles III a València, va poder besar-li la mà, i després el virrei Cardona l’envià al bloqueig del castell de Montesa, amb els seus 300 homes. El setge aliat fracassà i després de la derrota d’Almansa Sepúlveda va passar a Xàtiva, d’on va poder treure la família, però es va veure obligat a abandonar els béns que havia heretat del seu oncle. Es traslladà a València, però també en va haver de fugir, sense poder salvar els seus familiars, que van caure presoners una altra vegada i patiren grans oprobis. Ell, amb dos germans, aconseguí arribar a Barcelona. Al memorial lliurat, recordava els seus serveis i infortunis, i l’amor i l’afecte inexpugnables a Carles III, i demanava al rei jurisdiccions i patrimonis en poder de l’enemic. Se li va concedir, en principi, l’administració del lloc d’Antella. Era més que difícil, però, que les concessions fetes per Carles III en forma d’atorgament de càrrecs o cessió de béns a València tinguessin efectes pràctics. 




			Feliciano Ramuhi, natural del Grau de València, era afecte al rei des d’abans de la seva proclamació a València, i contribuí gratuïtament amb una galera i catorze mules a portar municions i «pertrechos» a Xiva i Alzira. Després va abandonar dona, set fills i dues germanes per seguir l’arxiduc a Barcelona, on es trobava el 1708 amb dos germans. Se li concedí l’administració d’un molí que estava en mans d’un «desafecte» a Carles III. 




			Ignasi Pavia, artiller de la ciutat de València, explicà que quan els enemics ocuparen la població abandonà casa seva i passà a Morella, on va participar en totes les «sortides» contra l’enemic, que li havia matat el cavall a Mont-roig. Resistí a Morella, assetjada pels felipistes des del 2 de novembre de 1707, fins que la població es va rendir el dia 26 i aleshores, incorporat a la guarnició de la ciutat expugnada, es va desplaçar a Barcelona. Se li concediren 150 lliures anuals. 




			El memorial de Vicent Fluvià, de Carcaixent, explica que va abandonar la població per amor al rei, deixant exposats a mercè dels enemics els seus pares i quatre germanes, la més gran de dotze anys, que no van poder fugir perquè les vies d’escapatòria havien quedat tallades. Va perdre béns per valor de 7.000 lliures, en mobles, joies i collites, li van talar els arbres, li maltractaren cases i possessions i, a més, expulsaren violentament el seu pare, mare i germanes, despullats dels seus béns, a peu i sense cap «conveniència». Assabentat d’això, Carles III va atorgar al pare de Vicent Fluvià el títol de noble, i al fill li concedí 300 lliures anuals, en comptes de les 800 sol·licitades, «sobre los bienes sequestrados y que se sequestraren en dicha villa». 




			Vicent Gil de Cabrera i Perellós d’Aragón afirmà la lleialtat de la seva família a Carles III i explicà que tenia un germà capità d’infanteria a Alacant i un altre empresonat des de la batalla d’Almansa. El suplicant no podia saber que Alacant no trigaria gaire a passar a mans felipistes, i que el seu castell, últim reducte dels defensors austriacistes, seria ocupat el 19 d’abril de 1709. Vicent Gil explicà que quan l’enemic va ocupar València, el 8 de maig de 1707, ell abandonà casa, hisenda, dona, fill i resta de família «per no apartarse del suau domini de Carles III», i va anar a Barcelona, on patia grans dificultats. Demanava al rei una de les escrivanies de manament de la Reial Audiència de València, de la qual Emanuela Ebri i Peñarroja gaudia de forma indigna, ja que era notòriament desafecta a l’arxiduc. 




			Hipòlit de Samper i Garcés de Marcilla Generoso, capità de la milícia de la ciutat de València, va romandre allà assistint «a todo riesgo dispuesto» al virrei de València Dídac Hurtado de Mendoza i Sandoval, comte de la Corzana, fins al 6 de maig de 1707. Amb la marxa del virrei i els ministres en direcció a Catalunya, va haver de deixar la ciutat a corre-cuita i la seva família quedà en poder dels enemics, un fet que li causà el més gran dolor. Va arribar a Barcelona el 16 de maig de 1707 i des d’aleshores l’alimentava la pietat de l’almirall d’Aragó, «que si no la hubiera encontrado hubiera perecido». En efecte, Hipòlit de Samper consta, a les llibretes de comunió pasqual de la parròquia dels Sants Just i Pastor, entre els que vivien a la casa que l’almirall ocupava al carrer de la Mercè. El suplicant demanà al monarca el mateix càrrec sol·licitat per Vicent Gil. 




			Josep de Sepúlveda, germà de l’esmentat Domènec Tomàs  de Sepúlveda, va corroborar al seu memorial l’exposició del seu germà i va explicar que el felipista Daniel O’Mahoney va dur a terme un terrible saqueig d’Énguera, en un avís als rebels a Felip V. Josep de Sepúlveda va tenir temps de fugir amb la seva diligència en direcció a Barcelona i, una vegada arribat, va tenir l’oportunitat d’ajudar en la defensa de la ciutat durant el setge posat per Felip V aquell 1706. Aixecat el bloqueig de la capital catalana el 12 de maig, Sepúlveda tornà a València i assistí amb el seu germà al llarg setge de la vila de Montesa, on els felipistes pogueren resistir fins que la batalla d’Almansa decantà del costat borbònic la situació del regne. Després, Josep de Sepúlveda fugí a Xàtiva i a València, i més tard a Barcelona a primers de maig de 1707, «por no reconocer jamás el dominio enemigo». Atesa la seva situació, Sepúlveda demanà també, com en els dos casos anteriors, l’esmentada escrivania. El rei havia de decidir quin dels tres suplicants era el més digne de rebre-la. O, per ser més exactes, de fer-se la il·lusió que algun dia la rebria. 




			Cristòfol Darder, natural de la ciutat de València, explicà que es va oferir als austriacistes amb arma i cavall i que serví Sa Majestat fins a la infausta batalla d’Almansa. En considerar que no podia continuar servint amb les armes, determinà quedar-se a casa i fer-ho «amb ardit», introduint a València i al seu regne les cartes que s’enviaven des de Barcelona. Es feia càrrec també del «cuidado de sus respuestas, para que con más facilidad se adquiriesen las noticias importantes al real Servicio». Els enemics van sospitar i van assaltar casa seva, però ell va poder fugir i marxà a la cort de Barcelona. A Darder li foren concedides 100 lliures a l’any. 




			Josep Buxeda, nascut a València, explicà en la seva súplica que essent artiller al castell de Peníscola va fugir i es va incorporar a les tropes de Peterborough. QuanValència fou ocupada per l’enemic passà a Dénia, on el governador, veient-se assetjat pels enemics, li lliurà el baluard nou del castell, «cuyo puesto defendió haciendo tanto fuego que causó no poco daño al enemigo». Demanava 200 lliures anuals per alimentar-se ell, la seva dona i quatre fills, i sol·licitava també poder seguir amb l’ofici d’artiller «cuando sea restituida Valencia al dominio de Vuesa Majestat». Va rebre 100 lliures «sobre los secuestros seglares de Valencia» i continuà servint com a artiller, a Barcelona. 




			Vicente Carrillo, del Grau de València, explicà en la seva petició que per l’afecte mostrat a Carles III va estar pres, fins i tot abans de la proclamació del seu reial nom a la capital: primer, tancat a les Torres de Serranos i, després, en un calabós del castell de Xàtiva, on va patir molta misèria durant vuit mesos, fins a l’entrada de les armes de Carles III. Quan l’enemic ocupà València, abandonà béns i família i marxà a Barcelona, on es trobava el 1708 patint molta pobresa, però no menys que la que suportaven la dona i els fills a València. Demanava 100 lliures anuals i n’hi concediren 72: si més no, el vistiplau reial el va obtenir el 24 de setembre d’aquell any, força ràpidament. 




			El memorial de Fèlix Fort, natural de València, és el primer que consta entre els informats el 21 de juliol. El suplicant escrivia que vivia a Xaló, prop de Dénia, i que els enemics cremaren el lloc i saquejaren casa seva. Marxà a València, on treballà sense paga als forts, i quan s’acostaren les tropes enemigues va anar a Barcelona, on es trobava summament pobre. Sol·licitava 200 lliures anuals i el consell va opinar que era digne de rebre la gràcia de 100. 




			Salvador Albiñana explicava que havia servit el rei fins que va ser proclamat a València, i que es desplaçà a Barcelona quan estava assetjada per Felip V. Fou capità de cavalls del regiment de Pedro Morràs, en què va servir com a voluntari tot el setge. Després, afegia Albiñana, seguí en el regiment fins al fatal succés de la batalla d’Almansa. Es traslladà aleshores a Barcelona, on patí una greu malaltia i, ja recuperat, marxà a Dénia, on es trobava aquell 1708, sense haver rebut mai cap sou. Albiñana demanava el domini útil d’una barraca amb una mica de terra, que se li concedí. Malauradament per a ell i per a molts altres, Dénia cauria en mans borbòniques uns mesos més tard, el 17 de novembre de 1708. 




			Fra Francesc de León, religiós de l’orde de Nostra Senyora del Carme, natural de València, declarà en la seva súplica que sempre havia manifestat el seu gran afecte a Carles III i la seva Augustíssima Casa. Per aquesta raó, quan els enemics entraren a la capital, «huyendo su tiranía le fue preciso abandonar su patria y venirse a esta corte por no apartarse del suave dominio del rey». Suplicava que se li assignessin 200 lliures de renda sobre la hisenda de Josep de León, el seu germà, que posseïa la primogenitura de la casa: el suplicant era, de fet, l’únic de la família que s’havia declarat vassall de Carles III. El consell opinà que l’autor del memorial era digne de la mercè de 200 lliures anuals «sobre los bienes del referido su hermano, caso que Vuesa Magestad los mande poner en secuestro y, no secuestrándose, de esta mesma cantidad sobre los secuestros seglares de València». A Horta, amb data de 15 d’abril de 1709, el rei manifestà el seu acord i demanà que el consell consultés si s’havien de segrestar els béns de Josep de León. 




			Miquel Jeroni Garcia, amb el càrrec de justícia de la vila de l’Olleria, explicà que era afecte a Carles III des d’abans de la proclamació del seu reial nom a València, que va assistir al setge de Xixona i al d’Alacant, on va tenir trobades amb els enemics i havia fet alguns presoners, i que al setge de Xàtiva de 1706 va socórrer la plaça amb farina, vi i altres queviures, «rompiendo por los enemigos y matando ocho de ellos». Després va tornar amb mil homes que va introduir a la ciutat per la porta «excusada» del castell, i l’endemà s’acabà el setge. Des de Xàtiva va anar amb una companyia a socórrer Cabdet i més tard al castell de Montesa, tot a càrrec seu. El virrei comte de Cardona l’havia nomenat justícia de l’esmentada vila després d’haver executat diverses ordres amb zel i lleialtat. Afirmava que últimament havia perdut tot el que tenia i que es trobava a la cort de Barcelona sense més empara que la de Sa Majestat. Demanava 400 lliures anuals i el consell va considerar que n’havia de rebre 150 sobre els béns segrestats a la vila de l’Olleria. 




			Josep Sanon, capità de fusellers, va escriure que pel fet de ser afecte a Carles III els ministres del duc d’Anjou el desterraren a Sicília, on va estar tres anys fins que, sortosament, va poder fugir i tornar a Espanya, alhora que les armes de l’arxiduc entraven al Regne de València. Allà fou nomenat capità de fusellers del comte de Peterborough i va assistir a les expedicions de Requena, Xàtiva, Alacant i Múrcia, «hasta entrar en tierras de enemigos algunas veces, de donde sacó muchas reses que entregó a los generales sin aprovecharse de nada». Quan els enemics tornaren a ocupar el regne, van cremar casa seva, els arbres i les vinyes i tot el que tenia a Bunyol, on vivia. Afegí que darrerament havien desterrat la seva dona i dos fills a Dénia, on es trobaven sense cap empara. Demanava 50 lliures anuals per a ell i per a cada membre de la seva família, i el consell proposà concedir-n’hi 100 en total. El rei ratificà la recomanació, a Horta estant, el 13 d’abril de 1709. 




			Francesc de Villanueva explicà que mentre servia el comte de Cardona «intentaron castigarle por afecto los ministros anjoinos» i que, en saber que Dénia havia proclamat Carles III, hi va passar i serví en el recobrament del regne sense percebre cap sou. Quan els enemics entraren a la capital va haver de marxar, «con solo el vestido que traía puesto», i abandonar dona, casa i béns. Demanava una renda anual per viure amb alguna decència, «sobre la hacienda del conde de Carlet o el de Almenara». Se li concediren 200 lliures l’any. Francesc de Villanueva vivia a la casa del carrer de la Mercè que ocupava el comte de Cardona, que ajudava tant com podia els exiliats valencians. 




			El clergue Andreu Sevillano, natural d’Alacant, exposà que, pel fet de ser austriacista, els ministres del duc d’Anjou l’empresonaren el març de 1706. Després el portaren al presidi d’Orà, on va patir grans penalitats, injúries i misèries. L’octubre del mateix any el passaren al castell de Tarascó de Provença, i més tard a la ciutadella de Montpeller, «experimentando por espacio de 18 meses tales trabajos que le obligaron a emprender la fuga», pels territoris d’Avinyó, Delfinat, Ginebra, Cantons, Milà i Gènova, fins a arribar als reials peus de Sa Majestat. Esperava l’ajuda per a ell, la seva mare i dues germanes que vivien a Alacant, ciutat que encara es trobava en mans austriacistes. El consell opinà que Sevillano era digne de la gràcia de 300 lliures anuals sobre el bisbat d’Oriola, «y en el interín que no se situan, de doscientas anuas sobre los secuestros eclesiásticos de Alicante y demás de esta especie que se hicieren en su Governación». El rei hi donà la seva conformitat el 13 d’abril de 1709. 




			Joan Ermoso, veí de la vila d’Énguera, narrà en el seu escrit que tan bon punt el general Joan Baptista Basset i Ramos aclamà el reial nom de Carles III a la ciutat de Dénia, va seguir les banderes i lluità als setges de la Font de la Figuera i Xàtiva. En aquest darrer va perdre la mare, un germà i tot el que tenia, i marxà a Barcelona, on es trobava a càrrec de Domènec Tomàs de Sepúlveda, «que por Dios le està sustentando». Se li concediren 72 lliures anuals. 




			Pasqual Benavent, del Grau de València, recollia en el seu memorial que el rei l’havia nomenat justícia d’aquesta població i que va exercir el càrrec fins que les tropes enemigues ocuparen la capital. Abandonant aleshores casa, dona, fills i «conveniències», es va retirar amb les tropes al Principat, on va lluitar a expenses pròpies en el bloqueig que posaren els enemics a Tortosa i en el setge de Lleida. Havia donat al Regne de València una galera amb sis mules per fortificar Alzira, per ajudar durant el setge de Xàtiva i per portar queviures des del mar a València, sense percebre res. Demanava l’administració de l’heretat i terres de Josep Cernesio i Perellós, comte de Parcent, i la cort de la vila d’Onda, que posseïa Francesc Navarro, desafecte a l’arxiduc. El consell fou del parer que rebés 100 lliures anuals sobre les esmentades heretat i terres. 




			Esteban Pascual Ximeno, natural del Regne d’Aragó, prevere, domer i músic de la catedral de València, manifestà que durant el temps que Sa Majestat honorà amb la seva presència aquella ciutat, serví cinc mesos a la Reial Capella. Havent ocupat la ciutat les armes enemigues, «noticioso de que le querían prender por afecto de Vuesa Magestat», abandonà conveniències i casa. Compadit de la seva misèria, el comte de Villaverde el va mantenir tota la campanya anterior. Durant aquest temps patí dues greus malalties i deia trobar-se summament pobre. A més, el seu pare fou ferit durant la defensa de Bañón i la seva casa a Aragó fou saquejada per l’enemic. Demanava Ximeno poder ser admès com un dels capellans d’altar del rei i rebre una pensió de 300 lliures anuals «sobre el primer arçobispado u obispado que vacase en Aragón o Valencia, o alguna cantidad competente, por una vez, sobre los secuestros eclesiásticos de dichos reinos». El consell opinà que el suplicant era digne de rebre 400 lliures sobre els segrests eclesiàstics de València, «y si la aptitud de los capellanes de altar estuviese al conocimiento del consejo, le juzgara también digno de esta gracia». 




			L’alferes Pere Amador explicà que des de 1705 servia Sa Majestat Carles III. Deixà casa i família per seguir sa justa causa i va passar a Dénia, des d’on sortí a la conquesta del Regne de València amb les tropes que comandava Francesc  Dàvila (el coronel Francesc Garcia Dàvila o d’Àvila). Va prendre part en set setges, i fou dues vegades assetjat i fet presoner a Oriola. Afegia Pere Amador que patí l’embargament dels seus béns i que es trobava a la misèria. Demanava 600 lliures anuals i el consell va opinar que n’havia de rebre 150. El rei ho confirmà, a Horta, el 16 d’abril de 1709. 




			Maties Llopis, llaurador de Mislata, explicà en la seva súplica que mentre durà el bloqueig de València assistí a la defensa de les muralles, exposant la seva vida a tots els perills, en especial durant les «sortides» a Xiva i Burjassot i en la defensa del pas de les Cabrilles de Bunyol. Aquell era el pas on, segons l’opinió de Peterborough, els naturals van mostrar la seva covardia. Una vegada els enemics entraren al regne, Llopis va haver d’abandonar casa, béns i família i desplaçar-se a la cort de Barcelona, «a lograr la dicha de estar bajo el suave dominio» de Carles III. Demanava la mercè de la batllia de Mislata, amb el salari de 100 lliures anuals, «que toca pagar al condado de Aranda, de quien es el lugar, cuyos bienes muchos años ha que están secuestrados». El consell, com sempre amb opinió prèvia del seu secretari Josep Vicent Torres Eiximeno, va creure que el suplicant era digne de la batllia, amb un salari de 50 lliures a l’any. El rei hi aportà força ràpidament el seu vistiplau, el 9 d’agost de 1708. 




			Francesc Abella, veí de València, narrà en el seu memorial que el 1705, abans de la proclamació de Carles III a la capital, es «va aplicar a tenir algunes intel·ligències amb els que seguien la justa causa», fins que el marquès d’Alconchel li va enviar un cavaller aragonès, dit Juan Antonio Samper, per tal que, noliejant-li un vaixell, el portés a Gibraltar. En descobrir-ho els enemics, es va veure obligat a marxar a Dénia, on ja havien entrat les armes de Carles III, i allà va passar dos mesos assetjat. La falta de salut l’obligà a viatjar al Principat, on el marquès d’Alconchel el va nomenar ajudant del regiment de Blas Ferrer, en el qual va servir a les fronteres d’Aragó fins al setge de Monroyo. Afegia també que havia participat en altres «funcions» fins que, després de la batalla d’Almansa, va haver d’abandonar «ses conveniències», dona i quatre filles donzelles, i va anar a la cort, on patia grans «treballs», és a dir, penalitats, tribulacions i situacions angunioses. El suplicant demanava una pensió, sense posar-hi xifra, i el consell informà que era digne de rebre 150 lliures anuals. El rei hi va afegir el seu «me conformo» el 27 de març de 1709. 




			Ginés Pomares, de la vila d’Elx, va escriure que assistí al setge d’Alacant i al recobrament de la resta d’aquella part del regne. Quan les tropes enemigues tornaren a ocupar la vila es va haver de retirar a Alacant, on es mantenia a si mateix com a «aventurer» i participant en diverses accions de guerra. Al mateix temps, va procurar introduir llenya i palla a Elx, a expenses seves, i els enemics li saquejaren la casa, confiscaren els seus béns i el deixaren sense mitjans per sustentar la seva família. Demanava 400 lliures anuals i el consell va creure que era digne de rebre’n 150. 




			Dionís Albert, del lloc de Borbotó, va deixar dit que amb dues galeres i dotze mules pròpies, en companyia de dos germans, va anar a Huete, a Castella, per servir el rei Carles III. L’enemic, però, li va prendre les galeres i les mules, l’únic cabal que tenia per mantenir-se. En aquesta ocasió mataren un germà seu, i a l’altre li van tallar les dues mans. Per no haver cobrat res per la pèrdua, vivia en la misèria i demanava 200 lliures anuals sobre el patrimoni del comte de Parcent, seguidor del partit enemic. El consell proposà que Dionís Albert rebés 100 lliures. 




			Josep Navarro, de Novelda, explicà que ell i tres germans seus foren dels primers que es mostraren afectes a Carles III. Dos d’ells, Gabriel i Felip, van perdre la vida «a fuerza de los maltratamientos de los ministros anjoinos». Ell, per no caure a les seves mans, abandonà la casa i els béns, que li foren confiscats i després venuts. Va seguir les tropes de Sa Majestat fins que, per poder continuar fent-ho, passà a Granada, a la vila de Vélez Blanco, a cobrar unes quantitats que se li devien. Allà va poder alliberar uns oficials presoners de l’enemic i els traslladà a la ciutat d’Alacant, «atropellando riesgos en más de quarenta leguas que caminaron por tierra de enemigos, saliendo éstos a buscarles por las órdenes que tenían». Finalment, afegia Navarro, tots van arribar als reials peus i el suplicant continuà al Principat per servir el rei en tot el que fos possible. Trobant-se necessitat, sense béns i amb l’obligació d’assistir la seva casa i la família, i els pobres fills dels seus germans morts, sol·licitava una renda a confiscar de vassalls rebels. El consell fou del parer que era digne de rebre 150 lliures a l’any. 




			Josep Pastor, ciutadà de Benigànim, relatà en el seu text suplicatori que, essent l’any 1707 jurat primer de la vila, i considerant-la amenaçada per l’enemic, va en sortir amb una companyia d’infanteria mantinguda a càrrec seu per defensar el pas del port de Benigànim. Ho va fer fins al 8 de maig, en què es va veure obligat a cedir sota la força de l’enemic, a abandonar casa i família i a retirar-se a Dénia, on vivia aquell any de 1708. L’enemic li va ocupar novament tots els béns i desterrà ignominiosament la seva nombrosa família, que «con indecibles trabajos» s’havia refugiat a la ciutat d’Alacant. En aquell moment, sense capacitat per fer res més, suplicava al monarca que es dignés concedir-li 200 lliures sobre les salines d’Alacant o del municipi de Manuel, o una altra mercè. El consell opinà que havia de rebre 150 lliures anuals. 




			Pere Pla, natural de Morella, recollí que va lluitar a la campanya de Castella, servint «a ses costes» amb cavall i armes, sota el comandament del comte de Peterborough. Va perdre tot el que tenia a Huete, quan els enemics capturaren les galeres que conduïa. Després es va mantenir a Morella fins que l’ocuparen els enemics. Per causa de la tirania dels francesos i desitjant continuar sota el domini del rei Carles III, es traslladà a la cort, on, per falta de mitjans, havia patit i encara patia grans «treballs». El suplicant demanava 200 lliures i el consell informà que n’havia de cobrar 100. El rei va aprovar la recomanació del consell amb un «como viene consultado». 




			Josepa Nachez, donzella de Ruçafa, a l’horta de València, exposà que el seu pare, Baptista Nachez, era molt afecte a Carles III i que, quan l’enemic va ocupar el Regne de València, va marxar amb ella a Barcelona per fugir de la seva fúria. La va deixar a la ciutat a l’empara d’uns parents, s’embarcà cap a Dénia i d’allà passà a Ruçafa, on tenia una alqueria a prop del mar. El seu pare pensava que allà podria ajudar a embarcar els afectes al rei que anaven a la Ciutat Comtal, i també enviar i rebre cartes i introduir-les a València. Ho va fer durant quatre mesos, clandestinament, però l’enemic se n’assabentà i va anar a l’alqueria a detenir-lo. No el va trobar perquè havia escapat a temps a Dénia, però van detenir la seva mare i una germana, i trobaren en el seu poder algunes cartes de valencians que eren a Barcelona. Les empresonaren a la Torre de Serranos de la muralla de València, on romanien aquell any de 1708 i on es mantenien d’almoines. Afegia Josepa Nachez que això mateix li passava al seu pare a Dénia. La suplicant demanava 300 lliures de renda anual per al seu progenitor i 500 per a ella, per «prendre estat». El Consell d’Aragó opinà que el rei podia concedir 150 lliures anuals al pare de Josepa i 200 a la dona, per al seu dot. 




			Jacint Belloch, natural de Mislata, declarà que una vegada València va proclamar el reial nom de Carles III, va assistir de dia i de nit a la defensa de les muralles mentre la ciutat va estar bloquejada pels enemics i, amb el seu cavall i les seves armes, participà en les dues «sortides» a Xiva i Burjassot exposant la seva vida a tot risc. Quan els enemics ocuparen la població i el regne, va abandonar la casa, els béns, la dona, els fills i la resta de la família i marxà a Barcelona. Li quedaren encara forces, però, per participar en el setge de Lleida. Belloch demanava la gràcia de l’administració d’una alqueria i terres del comte de Parcent, que produïa 200 lliures anuals. El Consell d’Aragó informà que se n’hi podien concedir 150 sobre la propietat indicada i el rei donà el seu «como parece» el 16 d’abril de 1709 durant la seva estada a Horta. 




			Andreu Aguilar havia aconseguit besar la reial mà a Altea l’agost de 1705 i, després, va servir el rei governant i mantenint a «sa costa» molta gent, no tan sols durant el primer setge de Dénia i en altres llocs, sinó també a la campanya a «la frontera d’Aragó», havent perdut la seva hisenda i cases a la Llosa i Xàtiva, «las quales abrasaron los enemigos». El suplicant demanava la gràcia de 400 escuts de plata, i el Consell d’Aragó fou del parer que era digne de rebre, una vegada només, 200 lliures. 




			Tomàs Suay, del Grau de València, explicà que va abandonar casa, dona, fills i família i va viatjar amb una galera i mules a Barcelona, «donde se halla sin esperanza de poderse mantener y con el desconsuelo de la suma estrechez que su mujer e hijos están padeciendo». Suplicava ser honorat amb l’administració d’una casa del Grau propietat d’un desafacte, que suposava setze lliures d’ingressos a l’any, i també sol·licitava 50 lliures de pensió anual. El consell, generós, recomanà que en rebés 72 de salari anual. 




			Miquel Alegre, natural de la ciutat de València, va escriure a Sa Majestat que pel fet de ser-li afecte va passar més de quatre mesos a la presó, fins que la capital del regne va proclamar el seu reial nom. Una vegada lliure, va assistir amb els seus dos fills grans a la defensa de les muralles de la ciutat, fins que l’enemic l’ocupà. Aleshores, va abandonar casa i béns i, amb la seva dona encinta i cinc fills, va marxar a Barcelona, on es trobava sense poder-los alimentar per les greus malalties que havia patit. El suplicant demanava 300 lliures anuals i el consell informà que n’hauria de cobrar 100. L’arxiduc, que mai considerava si algú havia de rebre més o menys d’allò que opinaven els membres del Consell d’Aragó, hi va estar d’acord. 




			Juan de María explicà que durant setze anys havia estat esclau d’Isidro de Aliaga, noble aragonès. Es «va apartar del seu poder per venir gustosament a quedar sota el de Sa Magestat», pel gran afecte que sempre havia tingut a la seva reial persona i augustíssima casa. Feia dos anys que el servia, afegia Juan de María, i continuaria fent-ho fins que el monarca ocupés el tron que tan dignament li pertocava i mereixia. L’esclau suplicà a Carles III que li atorgués la mercè de la llibertat, per tal de fer «perpètuament blasó de tan singular honra». El consell, condescendent amb l’esclau, opinà que era digne de la llibertat que suplicava. 




			Els mateixos dies de 1708 en què els suplicants presentaven els memorials, Basili Bru, doctor en drets, Jeroni Exea Olomar i Antoni Grau, ciutadans militars, jurats de Xàtiva tots tres, es trobaven refugiats a Barcelona (el quart jurat, Josep Aparicio, jurat en cap de cavallers, havia mort a Almansa). Des de la capital catalana lluitaven pels drets de la seva desgraciada ciutat, cruelment incendiada pels felipistes amb voluntat exemplificadora, del 19 al 28 de juny de 1707. Altres poblacions, com ara Alzira i Carcaixent, també patiren represàlies i una part dels seus moradors marxaren a Barcelona. 




			El Consell d’Aragó donà resposta, aquesta vegada conjunta, als memorials que alguns d’ells presentaren. Al seu informe es pot llegir: «Para consuelo y alivio de los trabajos y menoscabos que han padecido los fieles afligidos vasallos de Vuesa Magestad de las villas de Alzira y Carcaxente, en el Reino de Valencia, que, siguiendo la justa causa de Vuesa Magestad, han ejecutado algunos especiales servicios y, abandonadas sus conveniencias, casas y famílias, se hallan en esta corte, impetrando de la real clemencia de Vuesa Magestad diversas gracias; ha juzgado el consejo por conveniente que Vuesa Magestad se sirva mandar se forme cúmulo de las haciendas y bienes de los desafectos de dichas villas, cuando aquél reino se restituya a la obediencia de Vuesa Magestad, en la forma que según otra consulta del consejo se dignó Vuesa Magestad resolverlo respecto de las haciendas de desafectos de la ciudad de Xàtiva, para reparo de su universal desolación, y de lo que en ella padecieron sus vecinos afectos a Vuesa Magestad. Y que desde agora a los infrascritos vecinos de dichas villas, que han dado los adjuntos memoriales, se sirva Vuesa Magestad señalarles pensiones anuas, sobre las haciendas de los desafectos de ella, para cuando llegue el caso de la formación del cúmulo.» A continuació, el text proposava les quantitats que havien de rebre onze veïns d’Alzira i vuit de Carcaixent que havien lliurat memorials, i que oscil·laven entre les 100 i les 250 lliures a l’any. 




			L’hivern de 1709 es produí un increment dels refugiats a Barcelona, ja que Felip V ordenà el desterrament d’aquells que vivien en els territoris que dominava i que tenien pares o marits desplaçats a Catalunya. Segons Francesc de Castellví, foren més de 10.000 els forasters que es refugiaren aleshores a la capital catalana, arribats majoritàriament d’Aragó i de València. Sobre aquest fet va escriure: «La rigidez del tiempo, el desabrigo de muchos, la tierna edad de no pocos y la escasez en que las más famílias viajaron causaron a su arribo no poca compasión a todos [...]. Los barceloneses manifestaron su compasión [...]. Los naturales acogieron a muchos de los forasteros en sus propias casas, adelantándoles a crédito la comida. Otros añadían a la hospitalidad cristiana darles la comida en sus propias mesas.» I Castellví afegí, parlant de la formació d’un hospici públic al col·legi de Sant Sever, gràcies als esforços d’Antoni de Solà i de Montaner, senyor de la Donzell, i d’altres benefactors: «Desde las 12 del día hasta las 2 de la tarde, en diferentes mesas con distinción de clases, se suministraba con porciones un regular sustento. A estas mismas horas o otras, con las listas que formaron de las famílias, se les distribuía a proporción para que comieran en sus posadas, que la decencia del sexo no permitía asistir. Para el fondo de este importe ofrecieron extranjeros y naturales un tanto cada semana, y en todas las casas, en los caseros entretenimientos de juego, había quien cuidaba de recoger limosna.» Tancats els triquets o espais públics de joc, les cases acolliren, més encara que abans del setge, la passió lúdica de la ciutat: un fet que fou aprofitat per visitar les llars i demanar, per als refugiats, una part dels diners de les habituals apostes vinculades als jocs. 




			Els exiliats sumaven un nombre desmesurat i l’anterior relació de memorials dóna idea de fins a quin punt era difícil la seva situació. La Barcelona que fou cort de l’arxiduc va veure augmentar sensiblement les desigualtats. D’una banda, s’hi establiren força nobles i servidors del rei, la presència dels quals, a més, omplí les butxaques d’alguns barcelonins. De l’altra, s’hi refugià un nombre molt alt de persones que havien fugit de les zones ocupades pels borbònics i que, sense mitjans propis, depenien completament de les concessions del rei i de la caritat dels barcelonins. A la ciutat augmentaren molt les distàncies entre els extrems.41 




			 




			
LA MARE DEL SECRETARI TORRES EIXIMENO 




			
26 DE JULIOL DE 1708 




			 




			El 26 de juliol de 1708, el notari Fulgenci Artich va estendre una acta en què quedava escrit que Josep Estampa, prior del convent de la Mercè, afirmava tenir «en comanda i pur dipòsit de don Joseph To r - res Eiximeno, del Consell de Sa Magestat i son secretari en el Sacro Supremo de Aragón», un «ataud tumbat ab son pany y clau, y tres anelles de ferro en cascuna part de la llargaria, forrat per dins de llens blanch de botiga, y per fora de bayeta negra, guarnit tot de veteta blanca de a un dit, ab clavasó de taches pavonades, davant de la tapa del qual hi havia una creu de la mateixa veteta y clavasó, y a la part de fora de la cabezera es llegia lo nom de Torres estampat de les mateixes tachetes pavonades, dins lo qual estava lo cadàver de la quondam Jusepa Maria Eximeno y de Torres, viuda, mare de aquell, vestit ab hàbit de Sant Francesc, en la forma que el visten les religioses del convent de Hierusalem de dita Excelentíssima ciutat de Barcelona, pera colocar aquell en la sacristia de la iglesia de dit real convent, dins de altre ataud també ab pany y clau, sens aforro algú, damunt lo qual també es llegia lo nom de Torres escrit de lletra negra maiuscula». 




			En presència de moltes persones que coneixien la difunta, el primer taüt, col·locat dins l’altre, es va dipositar en una capella de la sagristia situada darrere l’altar major, a la part de l’Evangeli. I Josep Estampa es va comprometre notarialment amb Torres Eiximeno, absent en aquell moment, a tornar la caixa de mort amb el cadàver, en cas que aquest fos requerit. Els testimonis de la solemne acta foren els valencians Onofre Esquerdo i Josep Siuri. 




			Els exilitats acollits a Barcelona, valencians i de molts altres llocs, s’hagueren de quedar molts anys a la capital catalana. Atesa la seva llarga presència, hi gaudirien, com si es tractés d’una situació normal, de les alegries dels naixements i dels bateigs, dels prometatges i dels casaments; i hi patirien les penes de les malalties i les morts, les orfandats i les viudetats.42 




			 




			
EL SOGRE I EL GENDRE BEN AVINGUTS 




			
17 D’AGOST DE 1708 




			 




			L’adroguer Pau Bosch, fill del també adroguer Josep Bosch, d’edat força avançada i afectat de diverses xacres, va fer testament el 17 d’agost de 1708. Josep Francesc Fontana fou el notari escollit. Actuaren com a testimonis Rafael Casanova i Comes, doctor en drets, ciutadà honrat i gendre del testador, i Josep Campllonch, estudiant de medicina, fill del doctor en medicina Josep Campllonch i Puig, difunt, i de Maria Bosch, casada en últimes núpcies amb l’esmentat Casanova i també en glòria de Déu. Els dos testimonis foren triats com a marmessors testamentaris. 




			Segons quedava escrit, el cos de l’adroguer havia de ser sepultat prop del cor de Santa Caterina, al vas del capità Lluc d’Olivella, parent del testador. Bosch deixava 3.000 lliures al seu nét Josep Campllonch i establia que els seus hereus serien els fills de Maria Bosch amb Rafael Casanova (Francesc, que moriria l’any 1710, i Rafael). L’adroguer feia temps que tenia les idees clares en aquest sentit: un desacord amb Maria Puig, mare del doctor Josep Campllonch i Puig, havia provocat que no volgués que l’hereu fos el seu nét Josep Campllonch i Bosch. Ja uns anys abans, el 20 de gener de 1705, poc després de la mort de Maria Bosch, dona de Rafael Casanova, Pau Bosch, en una acta feta davant el notari Jeroni Casetas, havia concedit tots els seus béns a Francesc Casanova, nét seu «en infantil edat», per l’amor que li tenia, «i per ell a Rafael Casanova». Bosch es reservava 1.000 lliures per a ell i en llegava 3.000 al seu nét Josep Campllonch. 




			Convé subratllar que, en les seves últimes voluntats, Pau Bosch va fer constar que, en cas de qualsevol discrepància d’interpretació, «se dega estar al sentir i disposició de Rafael Casanova». La confiança de Pau Bosch en el seu gendre era absoluta i el va arribar a posar per davant de la seva família sanguínia. 




			El 15 de novembre de 1708, mort l’adroguer, el notari Fontana va fer l’inventari post mortem dels seus béns. La llista es realitzà a la casa del carrer dels Banys Nous —propietat de Baltasar  de Vallgornera i Montagut, òlim de Llunes, donzell d’Olot nascut a Barcelona—, on vivia de lloguer Rafael Casanova i Comes, i on havia viscut i morí el seu sogre. Els mobles de tots dos, Bosch i Casanova, sogre i gendre ben avinguts, es trobaven des de feia temps barrejats a la casa, i això va complicar una mica la realització de l’inventari. Rafael Casanova explicà al notari que a la casa que Pau Bosch posseïa a Sant Boi de Llobregat s’havia trobat un seguit de béns que calia llistar. Quan el col·legiat Josep Francesc Fontana els va veure, potser li va cridar l’atenció la «trompa de llauna rompuda i espatllada que servia per parlarse de lluny».43 




			 




			
L’HOME QUE NO VOLIA SER CONEGUT 




			
21 D’AGOST DE 1708 




			 




			A «notícia» del procurador fiscal de la cort del veguer van arribar uns fets que el fadrí sastre Josep Llordella havia protagonitzat el 21 d’agost de 1708. Poc temorós de Déu i de la correcció de la justícia temporal, l’home s’havia desplaçat fins al davant de la porta de la casa de Francesca Moles, muller d’Isidre Moles, i allà actuà de forma inadequada. 




			L’habitatge es trobava situat a la Fusina, davant «de la raqueta dita d’en Batlle», és a dir, de l’espai públic de joc, o triquet, on es jugava al joc de la pilota, també dit joc de la raqueta, i que portava el nom del seu propietari, el tal Batlle. Cap a les deu de la nit, Josep Llordella va picar a la porta de la casa, associat amb altres, i Susanna Casas, muller del sabater Anton Casas i criada de Francesca Moles, va preguntar: «Qui hi ha?» El fadrí sastre va respondre amb veu imperativa: «Obriu al rei!», sense haver en la seva companyia cap oficial reial. Així, doncs, ho havia fet «gastant lo nom fals del rey sols pera lograr son fi de que li obrissin la porta». 




			En sentir la paraula «rei», Francesca Moles va fer obrir la porta, «no obstant lo tenint dins de sa casa a un home que no gustava de ser conegut». Josep Llordella va entrar, «sol y sens assistencia alguna de vara real», i va voler saber, per curiositat, a «qui tenian en casa». L’home en qüestió, aquell que no volia ser conegut, aparegué de cop i volta i contestà a Llordella que era un «gran atreviment anar a fer obrir las portas de las casas gastant lo sobredit nom del rey sens jurisdicció». I hauria pogut seguir un gran escàndol «si lo home quis trobava dins no hagués mirada la deguda atenció a la casa». 




			Dos dies més tard, el 23 d’agost, Francesca Moles, que afirmà tenir divuit anys, declarà en el procés obert contra Josep Llordella. Assegurà que va sentir dir: «Albert, trau la llanterna que esta és la casa», i va creure que el capdeguaita del veguer venia a reconèixer l’habitatge, ja que el fadrí de dit capdeguaita es deia Albert. Aleshores, «tota asustada per tenir com tenia lo dit home» dins de la casa, confessà la veritat d’aquesta presència. Francesca va seguir la seva declaració dient que aleshores «isqué lo dit home», que es trobava a dalt, i li digué a Josep Llordella «que era tenir molt poca atenció i gran atreviment» fer allò que havia fet, i aleshores, el fadrí sastre, confús, marxà de la casa. 




			La criada Susanna Casas, d’edat de vint anys, va referir més o menys el mateix, i va precisar que la seva resposta a Josep Llordella, quan va entrar a la casa, fou dir-li que hi tenien un jove. 




			Com altres dones amb el marit lluny de la ciutat en aquells temps agitats, Francesca Moles es veia obligada a acollir homes a casa seva. I l’home en qüestió, sense nom conegut i potser persona assenyalada en una Barcelona que era cort reial, preferia que no se sabés que era un dels que s’hi acollia.44 




			 




			
LES COLUMNES D’HÈRCULES 




			
16 DE SETEMBRE DE 1708 




			 




			Explica Gemelli a la seva obra que el 16 de setembre de 1708 el rei va anar al carrer de la Llibreteria, per veure «algunes pedres de marbre com columnes, altes de prop de seixanta pams, amb el seu capitell, que dos homes a penes les abracen. El poble les anomena Columnes d’Hèrcules, però els més sensats les estimen sepulcre de Berenguer de Barcelona, allà sepultat». 




			Aquelles sorprenents restes eren un precoç reclam per als forans, inclosos els més il·lustres. El menys important era si es tractava de columnes hercúlies, d’un sepulcre memorable o, potser en el cap d’algun agosarat, de les columnes d’un temple romà.45 




			 




			
LA REBOTIGA DEL CARRER AMPLE 




			
27 DE NOVEMBRE DE 1708 




			 




			Tal com ell mateix va relatar, el napolità Giovanni Francesco Gemelli Careri visità la «spezieria» o farmàcia del rei el 27 de novembre d’aquell 1708. L’objecte del seu interès era un gabinet de curiositats, semblant als que s’havien anat formant en diversos llocs d’Europa, que en aquell moment constituïa un altre dels elements d’interès a visitar a Barcelona. S’hi podien veure conquilles petites i grans, de diversos colors i formes, portades des de les Índies Orientals i Occidentals; papallones extravagants en mides i coloracions; altres animals voladors; quadrúpedes desconeguts a Europa, i insectes «embalsamats», col·locats en recipients de vidre. L’elector palatí Joan Guillem II, oncle de Carles III, havia ofert el gabinet al monarca al seu pas per Düsseldorf, en el viatge de Viena a la Península, i ara el custodiava el bolonyès Pio Nicolà Garelli. Aquest era metge del rei i fill de Giovanni Battista Garelli, al seu torn metge de l’emperador Josep, germà de l’arxiduc. 




			Un temps després, el 19 de setembre de 1709, Gemelli va tornar a visitar el gabinet de Garelli, on descobrí un altre motiu d’admiració. El bolonyès havia recollit més de tres mil plantes medicinals en el viatge que havia fet acompanyant Carles III des de Portugal, durant la campanya dels anys precedents, i Gemelli va poder-les contemplar, ben ordenades en els diferents volums que constituïen el magnífic herbari de Garelli. 




			Curiosament, el viatger napolità no considerà necessari parlar en la seva obra barcelonina de la família dels Salvador, farmacèutics i botànics catalans que es trobaven entre els científics més destacats d’Europa. Els Salvador també havien recollit i estudiat plantes, conservades en un magnífic herbari, i disposaven igualment d’un preciós gabinet de curiositats. Tenien la casa i la farmàcia al carrer Ample, a la cantonada amb el carrer de la Fusteria o dels Sarraïns. A les llibretes de comunió pasqual de la parròquia dels Sants Just i Pastor, de la qual formava part l’habitatge, consten com a «doctors»: Jaume Salvador i Pedrol, nascut el 1649; el seu fill Joan Salvador i Riera; Josep Salvador i Riera, un altre fill de Jaume que el 1709 consta com a doctor a la documentació parroquial, i Anton Salvador, que hi figura com a «doctor» l’any 1711. 




			Jaume Salvador i Pedrol era fill del també apotecari i botànic Joan Salvador i Boscà, natural de Calella i mort el 1681. Jaume va estudiar a Montpeller i, després de fer viatges d’exploració botànica, un amb el francès Joseph Pitton de Tournefort, va crear un jardí botànic precursor a Sant Joan Despí, ignorat per Gemelli. 




			Joan Salvador i Riera va estudiar amb excel·lents mestres, entre ells Pierre Magnol, que també ensenyà el seu pare, i va tenir com a company Antoine de Jussieu, futur gran botànic. Joan Salvador era a París quan la guerra començà a esdevenir perillosa per a Catalunya i, seguint ordres del seu pare, marxà de França el març de 1706, passà a Itàlia, on va visitar Roma i altres ciutats, i el 1707 ja combregà a Barcelona, com mostren les llibretes de comunió esmentades. 




			Una vegada a la Ciutat Comtal, Joan Salvador va comprovar que, com que la ciutat havia esdevingut cort de Carles III, la rebotiga familiar havia esdevingut lloc de trobada i de tertúlia d’estrangers que eren farmacèutics, metges o persones destacades interessades en la ciència. A la ciutat transformada en cort, en efecte, no tot eren intrigues per obtenir poder i càrrecs: els científics que hi eren com a part dels exèrcits aliats aprofitaven l’oportunitat per trobar-se i intercanviar coneixements. 




			Aquell any 1708, sense sortir de la casa familiar del carrer Ample, Joan Salvador i Riera podia conversar amb Pio Nicolà Garelli, o amb el napolità Felix Gabriele Longobardo, també metge de cambra del rei, John Polus Lecaan i John Freind, metges de l’hospital de campanya anglès, Pelham Johnston i William Neilson, cirurgians d’aquest hospital, o amb el farmacèutic William Squire. I també podia conèixer veïns singulars de la mateixa parròquia dels Sants Just i Pastor interessats en la botànica, com ara el virrei comte d’Uhlefeld, que cultivava plantes al seu jardí de la casa de la plaça de Sant Francesc, o Pedro de Almeida, fill de João de Almeida Portugal, comte d’Assumar i ambaixador de Portugal, interessat per la ciència. 




			Estranya en un home de món com Gemelli que no cités la reconeguda família de científics i naturalistes, i queda el dubte de si va visitar la rebotiga dels Salvador i les meravelles que s’hi podien admirar. Potser ho va fer, però tal vegada la seva passió es dirigia només, per oral i per escrit, als homes de la seva pàtria i llocs propers, els que admirava sense dificultat i amb els quals li convenia tenir bona relació.46 




			 




			
LES OBRES A LA CASA DEL COMTE D’UHLEFELD 




			
23 DE DESEMBRE DE 1708 




			 




			El 4 de maig de 1708, Carles III va manar que Leo von Uhlefeld, comte d’Uhlefeld, virrei de Catalunya, prengués possessió de la casa propietat del felipista Juan Jerónimo de Abarca y Villalón, comte de la Rosa, i de la seva dona Jerònima, situada a la plaça de Sant Francesc, a la cantonada amb el carrer Nou. El virrei també va rebre la propietat de la torre que el comte de la Rosa tenia a Badalona. 




			La casa de la plaça de Sant Francesc no era una residència qualsevol, sinó una de les més importants de Barcelona i ja havia allotjat altres virreis de Catalunya. Abans de l’ordre de Carles III, Uhlefeld havia manat fer-hi treballs importants de mestre de cases i de fuster, portades a terme entre l’octubre de 1707 i l’abril de 1708. El matí del 23 de desembre de 1708, el mestre de cases Josep Tintorer i el fuster Pere Farrer van reconèixer davant el notari Josep Simon haver cobrat pels seus treballs les elevades quantitats de 1.069 i 742 lliures, respectivament. 




			Uns mesos més tard, el 5 de juliol de 1709, Anna Maria, dona del comte d’Uhlefeld, va parir un fill a la seva casa de Barcelona. Christian Waldemar Just d’Uhlefeld, nascut català, fou batejat a la propera església de la parròquia dels Sants Just i Pastor. El nen va tenir per padrins Benet Sampsó, soldat del regiment dels Impedits, i  Jerònima Bassols, vídua del tintorer de draps Joan Bassols: una tria «modesta» per part dels pares de la criatura. El 16 de juliol de 1711 va néixer un altre fill barceloní del mariscal i senyora: Francisco Antoni Henrich, i aquesta vegada els padrins foren el soldat de Mallorca Joan Obrador i l’esmentada Jerònima Bassols: de nou una tria que prescindia dels grans personatges de la ciutat. 




			El comte d’Uhlefeld va poder gaudir uns anys de l’extensa remodelació i millora de la casa de la plaça de Sant Francesc i de la vida a la còmoda residència amb la seva família. Finalment, va deixar Catalunya el 1713, quan foren evacuades les tropes imperials.47 




			 




			
L’ESCLAU ALLIBERAT 




			
11 DE NOVEMBRE DE 1708 




			 




			L’11 de novembre de 1708, Mohamad, fill de Mostafà, natural del lloc de Sidigere i veí d’Alger, va comparèixer davant el notari valencià  Fulgenci Artich. Mohamad va declarar que havia estat alliberat d’una de les galeres que es trobaven al moll, on servia com a esclau remer. L’artífex de l’alliberament havia estat el valencià Eusebi Pérez, que havia lliurat un altre moro esclau per tal que ocupés el lloc de Mohamad i remés a la mateixa galera. La condició per a la llibertat era que Mohamad treiés Vicent Girona, àlies Molvedre, mariner de Peníscola i veí de Sitges, de 33 anys, color morè, cabells negres i tocat de veroles, de l’esclavitud en la qual es trobava a la ciutat d’Alger. En cas de no aconseguir-ho, Mohamad hauria de pagar la quantitat de 300 «patacas gruesas y de peso» a Eusebi Pérez. 




			Per aquesta raó Mohamad va fer la promesa contractual següent: «De su buen grado y cierta ciencia, deliberada, espontánea y libre voluntad, sin violencia, extorsión, soborno ni engaño alguno, dolo ni fraude, y hecho sui juris, bien instruido del contrato que había de celebrar por medio de la lengua castellana, la que supuso entender bastantemente, por tenor de la presente pública escritura, en todos tiempos firme y valedera, dando ejecución a lo tratado según lo arriba expresado, promete y se obliga a dicho Eusebio Peres, ciudadano vecino de la ciudad de Valencia de la Corona de Aragón [...], que luego que llegue a dicha ciudad de Argel se presentará ante el cónsul y embajador de la nación inglesa que reside en ella, y pondrá en su noticia todo el referido hecho verdadero, y procurará y agenciará por su parte la libertad de dicho Vicente Girona, hasta que absolutamente lo logre. Y lograda, le pondrá franco de puertas y salida en la playa de donde quedando libre pueda embarcarse en la embarcación que quisiere para venir a España, o qualquiera otra parte, y al puerto o playa donde más le convenga, y caso de no aplicar toda esta posible diligencia, o de no conseguir la libertad [...], por no querer soltarle a dicho Girona el que es o fuere su dueño, o haber muerto, o por otra qualquier causa, pretexto, motivo o razón de qualquier especie o calidad que sea, darle y pagarle a dicho Eusebio Peres [...] la cantidad de trescientas patacas gruesas y de peso.» Mohamad es comprometia a tot això mitjançant el jurament que segons la seva llei més l’obligava. 




			A continuació, va comparèixer Eusebi Pérez, que nomenà procurador Pere Cruañes, veí de Canet i patró d’un pinco, per tal que es presentés en nom seu davant el rei o governador de la ciutat d’Alger, o del cònsol i ambaixador de la nació anglesa, o d’un altre jutge o ministre de justícia superior o inferior. Com a procurador seu, podria fer totes les instàncies i requeriments que convinguessin, de paraula o per escrit, o bé contra Mohamad, si aquest no complia allò que havia jurat, o bé, si tot anava bé, per rebre la persona de Vicent Girona o, en el seu cas, la quantitat establerta.48 




			 




			
ELS BALLS CATALANS A LA CORT 




			
5 DE FEBRER DE 1709 




			 




			La nit del 5 de febrer de 1709, João de Almeida Portugal, comte d’Assumar i ambaixador de Portugal, va oferir una gran festa al Saló de Sant Jordi de la Casa de la Diputació. El viatger Gemelli la va descriure amb admiratiu detall. 




			El comte d’Assumar comptà amb un insòlit permís per celebrar-la allà, ja que no hi havia precedents de l’ús d’aquest espai per a aquests propòsits. El comte portuguès va voler solemnitzar-hi, amb un gran luxe, un fet notable per als seus compatriotes: el casament de João V, rei de Portugal, amb la sereníssima arxiduquessa Maria Anna Josefa Antònia d’Àustria, germana de Carles III. 




			A la festa, els músics de la Capella Reial interpretaren una serenata a sis veus en «llengua espanyola» i després es va ballar: a la francesa, a l’espanyola i, també, a la catalana, en aquest darrer cas per donar gust a les dames del país. Gemelli va escriure, encuriosit, sobre les característiques del ball català, fet per dues dones i dos homes: «Una vegada amb pas greu, batent les mans i els peus, després d’haver girat la cintura, i després corrent sol·lícits els cavallers per prendre les mans de les dames, i viceversa.»  




			Arribats al saló, Gemelli no va poder deixar d’apuntar que els monarques havien presenciat els balls de la terra «pacientment». Quan les dames foranes de la cort, que havien anat a sopar, tornaren al saló, es ballà de nou a la francesa, ja que no sabien fer-ho a la catalana. Començà la comtessa de Strasoldo, la més bella dama de la reina, segons apuntà l’entusiasta viatger napolità, i amb els reis dansaren altres personatges sobresortints de la cort, com ara Miguel de Silva y Mendoza, comte de Galve; la princesa Carlina, filla d’Anton Florian, príncep de Liechtenstein, que havia estat preceptor del rei i era majordom major de la reina; Josepa de Copons, comtessa de Stella; Isabela, comtessa de Stodel, i la comtessa de Maledein; María Ana Pignatelli i «una dama catalana de casa Fulvias». 




			Una setmana més tard, el 12 de febrer, va tenir lloc el casament de Johann Michael, comte d’Althann, que aquell any va fer trenta anys. Era fill del que fou gentilhome de cambra de l’emperador Leopold I i nebot del príncep de Liechtenstein. Exercia el compromès càrrec de cambrer major del rei i, per sobre de tot, era el noble més estimat per Carles III. L’esposa era María Ana Pignatelli, dama de la cort, de vint anys d’edat. Era filla del difunt Domingo Pignatelli, marquès de San Vicente, d’origen napolità, que fou virrei de Navarra i de Galícia, i d’Anna Maria d’Aimerich i Cruïlles, marquesa d’Aimerich, «de la principalíssima família Emerich», com va subratllar Gemelli. Atesa la rellevància dels contraents, la reina participà molt activament en la cerimònia. 




			Els capítols matrimonials s’havien fet el 6 de febrer, a la notaria de Josep Güell. El document recollia que pocs dies després caldria signar altres capítols matrimonials, a l’avantcambra de la reina, en presència de la cambrera major d’aquesta i d’altres persones destacades. A l’acta del notari barceloní, però, quedava ben estipulat que aquests segons protocols es feien per seguir els costums de les corts reials, simplement per «pompa», sense que tinguessin cap força ni valor. Els capítols que valien a tots els efectes eren els acordats i signats davant Josep Güell. 




			Gemelli podia assistir a les demostracions d’esplendor d’aquests personatges, però des d’un lloc secundari, sense la proximitat i familiaritat que desitjava. Encara havia de trobar el moment oportú per poder-se introduir eficaçment dins l’ambient cortesà de Barcelona, el pas imprescindible per obtenir els favors del rei.49 




			 




			
ELS INSTRUMENTS MUSICALS D’ANDREU DE TEIXIDOR 




			
26 DE MARÇ DE 1709 




			 




			El 26 de març de 1709, el notari Josep Amat i Reixach va fer l’inventari post mortem dels béns del noble Andreu de Teixidor, capità d’una de les companyies de la Coronela, la de Santa Marta dels hostalers i taverners. Va haver d’anar a la casa del carrer dels Mirallers, la propietat de la qual Andreu compartia amb el seu germà Agustí, que hi vivia. 




			La condició noble de la família era recent: havia protagonitzat, com altres moltes famílies del país, un ascens social molt ràpid. L’avi d’Agustí i Andreu era l’argenter Andreu Teixidor, que va prosperar molt, com altres membres de l’ofici, en una ciutat que excel·lia en aquest àmbit de la producció i la creació. El pare dels germans era Jaume de Teixidor i Sastre, el qual, partint ja d’una posició més sòlida, es casà amb Maria Novial, membre d’una família rica, es matriculà com a mercader l’any 1654 i assolí la condició de ciutadà honrat el 1688 i la de cavaller el 1706. Protagonista del salt socioeconòmic de la família, va sobresortir, per exemple, en invertir part del seu capital, juntament amb el cònsol d’Holanda Arnold de Jager, per tirar endavant negocis de Martí Piles, el conegut soci de Narcís Feliu de la Penya. 




			La família havia ascendit des del món dels oficis, però els germans Agustí i Andreu de Teixidor vivien molt a prop del menestral carrer de l’Argenteria, en una ciutat que mai havia establert separacions físiques radicals entre els diferents grups socials. Ben al contrari, molts dels que havien esdevingut membres de la petita noblesa vivien a prop de les activitats «mecàniques» o de les seus de negocis que, sovint, un o altre membre de la família continuava portant. 




			Quan el notari Josep Amat i Reixach va accedir a la casa d’Andreu de Teixidor, es dirigí primer de tot a l’estudi on havia viscut el noble. Hi va trobar, aquell 26 de març de 1709, un escut de llautó de la congregació de la Bona Mort, tres pots de plom per posar-hi tabac, dues cabelleres grans, una amb nusos i una altra llarga amb blondes, i un escarpidor de banya per pentinar-les. Com a testimoni del seu càrrec a la Coronela, allà hi havia també el «gambeto de panyo blau ab galó petit per los traus y botons de fil de or, ab giras de pelfa carmesina, forrat de estamenya vermella, usat, lo qual servia per entrar de guarda desde que era capità de la Coronela», tres bastons o mangales de capità amb caps de plata, l’espadí de plata «ab sa guaspa y ganxet», el fusell i la partisana de capità, amb flocadura de seda carmesina. 




			El nét de l’argenter posseïa també una arpa gran de dos ordres, una guitarra també gran, un violí, un canó de llauna per tenir cordes de viola i un assortit de tons i papers de música. Pel que semblava, fins feia poc els instruments musicals havien estat protagonistes a l’estudi d’Andreu de Teixidor, i el so de les cordes, polsades o fregades, s’havia escampat, incontenible, pel carrer dels Mirallers. De fet, tota la ciutat i no només els nobles, normalment ben instruïts en aquesta matèria, era molt amant de la música. Així, és més que possible que un argenter com l’avi Andreu Teixidor, a més de ballar bé, com tants altres membres del seu ofici, toqués amb notable perícia algun instrument musical.50 




			 




			
LA CORT A HORTA 




			
11 D’ABRIL DE 1709 




			 




			El viatger napolità Gemelli, que havia fet la volta al món, es veia obligat a fer passos petits a Barcelona, però tot i així avançava en la direcció que li convenia. El 3 de març havia visitat la cartoixa de Santa Maria de Montalegre, encara que en aquella ocasió fou més important la companyia que el destí. S’hi va desplaçar amb la «conversa nobilíssima», com ell mateix va escriure satisfet, de sis homes distingits vinculats al Regne de Nàpols: el duc de Mondragone, el príncep Ferdinando de Cárdenas, el comte de Sormani, el marquès de Sorponti, Ferdinando de Pignatelli i el coronel Vincenzo Taccone. Després de la visita, tots plegats van gaudir del dinar ofert pels monjos, amb bacallà i vi de les vinyes properes. 




			És clar que la fama de Gemelli com a viatger li permetia mantenir relacions que no solien quedar a l’abast de les persones d’origen semblant al seu que, per més que fossin instruïdes, no eren nobles. És també cert que Gemelli aprofitava el fet que a la cort de Barcelona s’hi havia concentrat una colònia napolitana que era notable en mida i qualitat: atesos el seu origen i la seva fama de viatger, no li resultava difícil relacionar-s’hi. Tot i que la «companyia o conversa» de Gemelli no era encara la millor per aconseguir els seus objectius, el famós viatger era un home perseverant. I devia pensar que molt més difícil que arribar ara al bon port dels càrrecs que desitjava, havia estat creuar, amb el famós «galeó de Manila» i durant 204 dies, l’oceà gens pacífic que aleshores com avui separa Cavite d’Acapulco. 




			El dia 7 de març, festa de Sant Tomàs  d’Aquino, Gemelli va assistir en companyia de Ferdinando de Pignatelli a la processó de l’estàtua del sant, que acompanyaven els doctors i estudiants de l’Acadèmia de Sant Tomàs d’Aquino en un recorregut que sortia de Santa Caterina, passava pel carrer de l’Argenteria i Santa Maria del Mar, i tornava pel carrer de Montcada. Gemelli, a més de passar una bona estona, aprofundí l’amistat amb Pignatelli. 




			El 9 d’aquell mes, el napolità va anar de nou a veure dinar els reis, potser per no perdre de vista el seu objectiu principal. En aquella ocasió, Gemelli es fixà en el petit lloro que la reina portava sobre el pit, que feia petons a la monarca i que ella estimava molt per la seva familiaritat. Sobretot, però, el viatger es fixà que les estovalles de la reina les posava el príncep Anton Florian de Liechtenstein, el seu majordom major, i les del rei, el comte d’Althann, cambrer major del monarca. El protocol assenyalava qui era important a la cort i, estovalles a part, els dos personatges hi resultaven clau. Als ulls del viatger Gemelli, cada un era com una porta que convenia obrir per accedir als càrrecs anhelats. 




			Unes setmanes després d’haver presenciat el solemne espectacle del dinar reial, es van produir certes circumstàncies favorables a les il·lusions de Gemelli. En efecte, el dia 11 d’abril els monarques es van traslladar a Horta, disposats a gaudir durant un temps de la pau del camp, i amb ells es va desplaçar bona part de la cort. Els reis s’allotjaren en una casa del ric mercader Ignasi Fontaner i Martell, que disposava d’un estanyol on Carles III podria gaudir d’estones dedicades a la pesca. Fontaner, burgès honrat de Perpinyà, havia viscut a Tarragona, on va esdevenir un negociant sobresortint en el negoci de l’aiguardent. Es va casar amb Agraïda Trulles, filla del notable mercader barceloní Joan Trulles, i es traslladà a viure a la capital catalana, des d’on podia portar molt més bé els seus afers. Ocupà primer, de lloguer, una casa al carrer de Bonaire, al costat d’altres negociants de l’aiguardent, com ara els cònsols d’Holanda Joan Kies i Arnold de Jager (l’edifici mostra les restes de la seva planta baixa al jaciment del Born). Després, Fontaner llogà una casa al carrer de Montcada, però a més, com tants altres mercaders, tenia una torre a prop de la ciutat. Va ser aquesta la casa que Carles III va triar per descansar, ja que així agraïa a Ignasi Fontaner i Martell el fet de ser un dels seus suports financers. El mercader fou ennoblit per l’arxiduc, i la casa d’Horta, distingida i honorada com corresponia a un palau reial. 




			El 19 d’abril Gemelli es dirigí també a Horta, ja que el desplaçament dels reis li proporcionava una ocasió idònia per «assistir de més a prop a les meves pretensions». Així ho va escriure, sense vergonya, a la seva obra barcelonina, més propera, com ja ha estat apuntat, a un diari personal que a un llibre de viatges. La proximitat era fonamental, en efecte, en matèria de pretensions, i un lloc petit com Horta podia afavorir-la. Fins aleshores, com ell mateix va fer notar, no s’havien valorat els seus serveis, ni els càrrecs ja ocupats, i per tant, li calia espavilar-se. 




			A Horta, el napolità s’instal·là a la modesta casa d’un tal Montano, ja que no en va poder trobar una de millor en aquell poble esdevingut cort i ja ocupat per nobles i per servidors del monarca. Només al cap de deu dies del seu trasllat, el 29 d’abril, el viatger Gemelli va presentar a la reina els vuit llibres que havia publicat. Ella els va rebre amb satisfacció, disposada a llegir-los en la solitud del camp quan les seves obligacions l’hi permetessin. Un elogi i un propòsit de la reina que s’han de donar per certs si es creu allò que el mateix Gemelli, del tot desproveït de modèstia, va explicar per escrit. 




			Com a cort reial d’estiu, Horta havia deixat de ser una població tranquil·la, però en contrapartida passà a ser un dels millors llocs del món per progressar en les relacions profitoses. El primer de maig de 1709, Gemelli va poder conversar amb els comtes d’Althann fins a les quatre de la matinada, i una cosa semblant va passar l’endemà. El napolità, així, havia fet el pas més llarg i el més ben orientat des de la seva arribada a Barcelona. De ben segur, la fascinació que despertaven els llibres del viatger i la seva conversa, plena de coneixements diversos i anècdotes exòtiques, van constituir una eina eficaç per acostar-se a un dels personatges més influents de la cort i seduir-lo. A Gemelli li havia costat nou mesos fer aquest moviment decisiu, però a partir d’aquell moment tot li va resultar molt més fàcil. 




			Satisfet, el viatger va escriure que, una vegada es coneixia el comte d’Althann, ja no es podia deixar d’amar-lo a causa de les seves grans virtuts. Per tothom era sabut que, malgrat que el rei l’estimava més que a cap altre noble del seu entorn, Johann Michael, comte d’Althann, mai havia demanat cap favor per a ell mateix, ni per a la seva gent. 




			El dia 3 de maig, el comte va invitar Gemelli a dinar i els dos estigueren junts fins a mitja nit. Només se separaren durant l’estona que el noble visità l’ermita de Sant Cebrià d’Horta, a prop de la casa que ocupava al poble. El dia 5, Gemelli va baixar en carrossa a Barcelona amb Ferdinando de Pignatelli. Retornaren a Horta abans de dinar i després de menjar passejaren plegats pels pujols veïns, acompanyats de les comtesses d’Althann, de Stella i de Stodel. Gemelli ja podia practicar l’oci cortesà amb aquelles senyores. 




			Els dies que el rei i, per tant, els nobles, anaven a Barcelona per complir compromisos inevitables, Gemelli romania «en aquesta solitud», com escrivia, conversant dia i nit amb la comtessa d’Althann i amb les dames de la cort, i aquelles de Barcelona que s’hi acostaven. El dia 12 de maig, mentre a la ciutat es feia la processó a la piràmide de la «plaça major del Born», per rememorar el final del setge fracassat de Felip V l’any 1706, Gemelli dinà de nou com a invitat a casa dels comtes d’Althann. En aquella ocasió va compartir taula amb les comtesses de Stella i de «Montauto», el coronel Vincenzo Taccone i el príncep de Cárdenas. Tots ells menjaren, aliens a les dificultats de la guerra i a les que passava força gent a Barcelona, un esturió pescat a l’Ebre i comprat per vuit dobles d’or. A la tarda, la comtessa d’Althann va anar a visitar la reina, i aquesta, segons va escriure el sempre autocomplaent Gemelli, li parlà durant mitja hora dels llibres del napolità, que li havien agradat molt. A la nit els invitats van practicar diversos «jocs de penitència», és a dir, amb «penes» imposades als perdedors, i després gaudiren d’un gran sopar. 




			El 16 de maig, de nou a casa dels comtes per dinar, Gemelli va coincidir amb la comtessa de Montauto, amb Anna Maria d’Aimerich, vídua de Pignatelli i sogra del comte d’Althann, amb la marquesa de Peguera, amb el príncep de Cárdenas, amb Ferdinando de Pignatelli i amb altres cavallers fins al nombre de catorze. Tots plegats van beure quinze tipus de vins portats de diversos llocs d’Europa. Després del sopar, vint vilatans de Sant Andreu representaren l’obra Buda expugnada per les armes austríaques, una funció acompanyada amb balls. Els nobles van riure «en sentir tantes tonteries i desconcerts a la representació, com també el desordenat trepig del ball», tal com va escriure amb menyspreu Gemelli. Acabada la funció, els de Sant Andreu van rebre cinc dobles de regal, molt poc merescudes segons el napolità. Al seu parer, el comte d’Althann ho feia tot amb excés. Se sabia, certament, que en les despeses de taula, servitud i quadra no gastava menys de 30.000 peces de vuit cada any. En tot cas, malgrat el desdeny de Gemelli, la gent de Sant Andreu fou capaç de representar una obra culta, com era la Buda expugnada. No tenien l’alt nivell d’aquells que Gemelli veia actuar i ballar a Nàpols, però la preparació mitjana de les companyies que formaven els músics a Barcelona i rodalia era força notable. 




			El 17 de maig, el comte invità Gemelli a caçar, tots dos sols a la muntanya propera. El viatger, però, es quedà a mitja altura. Havia aconseguit un tracte de confiança amb un home important, però el físic ja no li permetia l’excés que suposava acompanyar el noble fins a dalt de tot. A la diversió cinegètica seguí el dinar a casa d’Althann, amb l’acompanyament habitual, i a la nit tots es van dedicar als jocs, amb la novetat de l’assistència del «príncep Delbouff», de la casa del sereníssim de Lorena. L’endemà, mentre que els reis, decidits a no deixar cap lloc de devoció sense visita, es van desplaçar al santuari de Nostra Senyora del Coll, Gemelli va dinar amb els comtes d’Althann, el duc de Telese, el secretari «Grex» de la reina d’Anglaterra, Ferdinando de Pignatelli, Giuseppe de Cárdenas, el comte de Stella i la comtessa de Montauto. Com sempre, el napolità esmentava minuciosament els companys de taula, entre els quals resultava notòria la presència de napolitans. 




			El 20 de maig el rei, incansable en la seva activitat de creient fervorós, va assistir a missa a l’església parroquial d’Horta. Gemelli preferia les activitats profanes a les devotes, i el dia 22 s’apuntà de nou a casa dels comtes d’Althann, on coincidí amb la princesa Carlina i la comtessa de Stodel. Les dames van dir al viatger que havien vist els seus llibres i, en un d’aquests, el seu retrat, i que consideraven que la figura del gravat era molt semblant a l’original. 




			El retrat de Gemelli al qual es referien les nobles el signaven el pintor Filippo Vacchetta i el gravador i il·lustrador Andrea Maglar, i mostra l’autor a l’edat de 48 anys. Del seu rostre més aviat prim i llarg, emmarcat per l’àmplia perruca a la moda, destaquen el nas sòlid, els ulls que destil·len una mirada més aviat trista, les notables arrugues als dos costats de la boca i el mentó netament dividit per un solc. Deu anys més tard de la publicació del seu retrat, Gemelli potser s’hi assemblava encara força, com afirmaven amablement les cortesanes, però de ben segur que l’any 1709 s’advertien més clarament en ell les empremtes de les lluites i els viatges passats. En tot cas, l’atractiu de Gemelli no provenia del físic, sinó de la seva conversa i dels coneixements de tota mena que li havien obert les portes a mig món. No eren només els sabers de l’advocat, sinó els d’un home capaç de parlar d’economia, arquitectura, pintura, escultura, botànica, geografia, astronomia o navegació, i de descriure les terres i els mars que havia visitat en fer la volta al món, i que semblava recordar tot mirant el globus terraqüi que sostenia a les mans al seu retrat. 




			El 23 de maig, els monarques visitaren el convent de Sant Jeroni de la Vall d’Hebron, i Gemelli, que recobrà oportunament l’interès de viatger, s’apuntà al desplaçament. Es decidí a recórrer les «dues milles» que separaven el convent del poble d’Horta, però una vegada allà tot li va semblar mediocre, inclosos els dolços i la malvasia oferts pels modestos monjos. En canvi, no deixà d’escriure que, en creuar-se a la biblioteca del convent amb el rei, aquest el va mirar atentament i després preguntà al comte d’Althann: «Què fa Gemelli?» I el noble respongué a Carles III: «Està esperant les gràcies de Vostra Majestat.» El comte era clar: el napolità Gemelli Careri s’havia desplaçat a Barcelona, havia lliurat al rei un memorial i la llista dels serveis prestats i després l’havia seguit a Horta, i tot per obtenir gràcies, mercès, favors o càrrecs de part del monarca. 




			Com ja era costum, a migdia d’aquell 23 de maig de 1709 Gemelli va menjar a casa dels comtes d’Althann, en companyia de dues dames de la cort i de divuit cavallers. La vida de tots ells continuava plàcidament a Horta. El dia 27, el napolità hi va dinar de nou, amb els comtes de Stella i de Montauto, Cesare di Gaeta, marquès de Monte Pagano, i altres, sense faltar la comtessa Isabela Stodel, que, segons va escriure Gemelli, «té el més bonic cabell ros que he vist mai». 




			El 29 de maig els reis tornaren a Barcelona i Gemelli es quedà a Horta per assistir Josepa de Copons, comtessa de Stella, que patia dolors de part. Segons va escriure, la senyora tenia una complexió delicada que li feia sofrir molt la gravidesa. El 30 de maig, Josepa es va poder desplaçar a Barcelona, on el 2 de juny avortà després d’un embaràs de tres mesos. Gemelli tornà també al sorollós món de la ciutat, a temps de veure la processó de Corpus Christi. 




			La seva situació havia millorat molt durant l’estada a Horta. Quan es batejà la filla dels comtes de Stella, nascuda el 27 d’octubre de 1708, Gemelli només havia estat un narrador dels fets. En canvi, uns mesos més tard havia viscut molt de prop un esdeveniment íntim de la vida dels comtes: una bona mostra de la seva introducció relativament ràpida a l’ambient de la cort.51 




			 




			
L’ANOTACIÓ OPTIMISTA 




			
17 DE MAIG DE 1709 




			 




			A l’inici del llibre d’entrades de malalts que es va començar el 17 de maig de 1709 a l’Hospital de la Santa Creu, l’escrivent va anotar, optimista: 




			 




			«Abrid la puerta castellanos  




			a aquél que el cetro empuña  




			que os dará Rey Cathaluña  




			y a él Besaréis las manos.»52 




			 




			
EL BISBE DELS ESTUDIANTS 




			
3 DE JUNY DE 1709 




			 




			Giovanni Francesco Gemelli Careri, malgrat que al llarg dels seus viatges havia vist tota mena de coses curioses, es va sorprendre amb l’escena que presencià a Barcelona el 3 de juny de 1709. Un bon nombre d’estudiants anaven per la ciutat, «com tants altres bojos disfressats», fent sonar guitarres, violes i arpes. Un dels joves era transportat damunt d’una cadira de mà descoberta. Un altre beneïa els curiosos amb una escombra. I uns quants estudiants que anaven a sobre d’un carro s’adreçaven deshonestament a les dones amb què es creuaven i també a les que miraven per les finestres. 




			Gemelli va pensar que als joves se’ls «havia escalfat el cap», i preguntà la raó de tanta lleugeresa i de tals bogeries. Li explicaren que els estudiants participaven, dividits en dos bàndols, en la lluita entre els dos candidats a una càtedra de lleis. Cada un dels aspirants gastava més de 100 dobles en aquells «cràpules», com Gemelli els va batejar, que li donaven suport. A la nit, un dels estudiants va rebre tres trets d’arcabús a la Rambla, i el melindrós Gemelli pensà, i així ho va escriure, que potser fou tirotejat per haver denigrat el dia. 




			L’endemà, 4 de juny, es va saber que el candidat vencedor era «el jove cunyat» del secretari d’Estat Ramon de Vilana Perlas. Més de 200 estudiants passejaren el guanyador per la ciutat, amb l’acompanyament de tres carrosses, i al pas del seguici les cantonades quedaren plenes de les inscripcions dels parents i amics del «victor». 




			Gemelli no devia saber que escenes carnavalesques com aquesta eren freqüents a Barcelona des de feia moltes dècades. Al llarg de més d’un segle, els successius bisbes de la diòcesi havien intentat eliminar aquestes disbauxes, però no ho havien aconseguit. Més greus als ulls de l’autoritat religiosa que els fets presenciats per Gemelli van ser, per exemple, els de 1693. El 10 de gener d’aquell any, en temps del Carnestoltes, el vicari general Pere Roig i Morell (la seu episcopal es trobava vacant) publicà un edicte en què s’afirmava: «No han duptat alguns fills de perdició instigats per lo esperit maligne, sens temor de Déu, ni de las concièncias, y com a temeraris violadors de la paraula de Déu, oblidats de la divina justícia, ab gran irreverència y menyspreu de nostra santa mare la Iglésia, usurpar y convertir sentèncias y paraulas de la Sagrada Escritura en cosas profanas, ridículas, jocosas y fabulosas, usant a un mateix temps de cosas que tant solament són dedicadas al culto divino, y a personas consagradas a sa divina magestat, fent burla y mofa de las prendas més preciosas de Christo nostre bé y de la Iglésia cathòlica, ab tal escàndol, que han causat y causan llàstima, y compassió als faels christians zelosos de la honra de Deu, y que tractan de guardar los divinos preceptes, puix nos consta, y estam plenament informats, que pochs dias ha no han duptat algunas personas vestidas de màscaras en forma y figura de Bisbe, fer la acció de donar la benedicció ab un instrument, que per ser cosa tan fea nons atrevim a pronunciar son nom. Altres, portant un incenser de plata de una Iglésia, representar emmascarats la entrada dels sants reys. Altres fer y representar en públich la acció de ajudar a ben morir a un malalt, dient y gastant termes profans y escandalosos. Altres la ceremònia de enterrar y acompanyar a la sepultura, y lo que és pijor y de que més nos condolem, és que no dubtaren altres públicament y per moltas repetidas vegadas, fer burla, mofa, irrisió y temeràriament menysprear un dels majors tresors que té la Iglésia pera reconciliar los pecadors ab sa divina magestat, com és lo sagrament de la penitència, representantlo, fent dos personas emmascaradas, lo un de penitent, y lo altre de confessor, dient un com lo altre paraulas del tot irreverents, malsonants y escandalosas, que segons nos han referit alguns oyents, aparexien diabòlicas, y altras cosas a éstas semblants, que per menut nos poden explicar.»  




			Així, doncs, Gemelli no havia vist la versió més exagerada de l’habitual processó del fals bisbe, que incorporava la falsa benedicció portada a terme amb un penis, també fals. A la Barcelona que era cort hi seguia present l’esperit carnavalesc, però amb una moderació imposada per un edicte de Carles III que havia prohibit les disfresses. És clar, però, que el monarca no va poder eliminar del tot l’esperit lúdic que caracteritzava Barcelona. De fet, ni tan sols Felip V, un enemic més radical del Carnestoltes, no ho va aconseguir del tot després de 1714.53 




			 




			
EL JARDÍ DEL COMTE D’ALTHANN 




			
8 DE JUNY DE 1709 




			 




			Al seu retorn d’Horta, el viatger Gemelli, esdevingut hàbil cortesà, va seguir gaudint de les invitacions dels comtes d’Althann, fortament atrets per la seva personalitat. Va dinar amb ells el 3 de juny, el dia del bisbe fals. I el 7, després d’haver vist menjar els monarques, el napolità tornà a compartir taula amb els seus nobles hostes. En acabar, una carrossa el va portar a casa, en companyia de fra Felicià de Sayol i de Quateroni, comanador de Malta. 




			El 8 de juny de 1709, Gemelli es desplaçà a un jardí del comte d’Althann, magnífic com molts de Barcelona, que aleshores era una ciutat plena de «horts de recreo». S’hi celebrava un berenar que comptava amb la presència de la comtessa d’Althann, la seva mare i marquesa de San Vicente, la comtessa de Montauto, el marquès de Peguera, fra Felicià de Sayol, molt amant de les festes galants, i altres distingits invitats. El jardí era gran, ornat tot al voltant d’espatlleres on havien crescut poncemers. Presentava també uns bonics quadres de flors i, en un lloc preferent, lluïa un «scoglio», com va escriure Gemelli, és a dir, una rocalla superbament treballada com a «grutesco», feta de fruits de mar. 




			El 22 i el 24 de juny, Gemelli dinà de nou a casa dels comtes d’Althann, encara que en absència del senyor, a causa de la seva assistència a la «funció» per l’aniversari del rei de Portugal. El napolità confessà sentir-se confús per les contínues cortesies rebudes pels insignes comtes, però això no li impedí tornar a seure a la seva taula els dies 1, 2, 4 i 16 de juliol, la darrera vegada amb la companyia del «marquès de Davia». 




			Finalment, després d’un treball pacient de quasi un any, Giovanni Francesco Gemelli Careri, gran viatger i aleshores més bon aconseguidor, va assolir els seus objectius a Barcelona. En efecte, el 19 de juliol de 1709 Carles III li va fer «les mercès de jutge de la vicaria i auditor de la esquadra de les galeres de Nàpols». La tarda d’aquell dia, Gemelli va anar al lloc de Pedralbes, acompanyat del marquès de Monte Pagano, per veure-hi l’abat Domènec Jorba. Quan va acabar la visita, els dos comprovaren que la carrossa no els havia esperat, i el marquès i el flamant jutge de la gran cort de la vicaria napolitana tornaren a peu a Barcelona. Un agradable passeig que Gemelli devia fer en un estat de notable felicitat. 




			Dos dies després es va formalitzar el Consell d’Itàlia, que havia de presidir Francesco Moles, duc de Pareti, ambaixador de Sa Majestat Cesària Josep I, i també en formarien part el comte de Stella, Juan Antonio Romeo, Juan Antonio Alvarado i Serafino Biscardi. Fins aleshores havia funcionat una junta interina per als negocis d’Itàlia, que ja comptava amb el duc de Pareti i el comte de Stella. 




			Francesco Moles, duc de Pareti, ambaixador extraordinari imperial a la cort de Carles III, havia desembarcat a Barcelona el 28 de juliol de 1707. El rei el va fer aleshores membre del seu consell secret, cosa que va causar el recel d’Anton Florian, príncep de Liechtenstein, tutor de l’arxiduc. 




			Gemelli es devia alegrar de la consolidació del paper del duc de Pareti al Consell d’Itàlia, atès que aquest noble ja l’havia ajudat temps enrere. I tampoc li podien ser desfavorables els poders creixents del napolità comte Rocco Stella, amb qui havia compartit la taula del comte d’Althann. Calia ser prudent, però, atesos els enfrontaments, cortesos però intensos, que es produïen a la cort. No fos que les bones notícies de les gràcies rebudes per ordre del rei quedessin malmeses per l’actuació d’algú amb poder sobre els càrrecs obtinguts. 




			L’ambaixador Francesco Moles tenia una opinió molt desfavorable de la cort establerta a Barcelona. Creia que Carles III, que a Viena semblava el monarca ideal, a la capital de Catalunya només es dedicava a pregar i a escoltar música, i que tot quedava en mans dels ministres. De forma sintètica i amb desdeny, opinava que la monarquia la governaven un «notari» i un «capità»: el català Ramon de Vilana Perlas, que «només» era notari, i el napolità Rocco Stella, que havia ascendit a la cúspide des de la condició de simple soldat. Stella començà a destacar al costat del general Antonio Carafa, lluità a Hongria i a Itàlia amb el príncep Eugeni de Savoia i, moment essencial, el 1702 va ser presentat a Viena a Anton Florian, príncep de Liechtenstein. Gràcies a aquest i al seu nebot, Johann Michael, comte d’Althann, amic íntim de Carles III, Stella va guanyar-se l’estima del monarca. 




			Establert formalment el Consell d’Itàlia a la capital catalana, el comte de Stella esdevenia una figura encara més important. Francesco Moles, que hi estava enfrontat, pensava que la cort havia marxat de València abans de la derrota d’Almansa per satisfer els desigs dels comtes d’Althann i de Stella. Una vegada a Barcelona, aquesta parella liderava a la cort un grup enfrontat al duc de Pareti i al príncep de Liechtenstein, que havia perdut poder. 




			La tria dels valedors, per tant, no estava exempta de riscos. Gemelli, però, amb la seva intimitat amb el comte d’Althann i la familiaritat de relacions amb el comte de Stella i senyora, tot i tenint present per si de cas la protecció que havia rebut per part de Francesco Moles, duc de Pareti, estava molt ben situat. Els seus contactes amb persones de gran relleu l’havien ajudat a obtenir els favors del rei, i era necessari mantenir les relacions sense que cap d’ells se sentís molest. Ningú no ha dit mai que la vida de qui aspira a càrrecs estigui exempta de dificultats.54 




			 




			
EL SENYOR DE LA POBLA LLARGA 




			
23 DE JUNY DE 1709 




			 




			El valencià Lluís Esplugues i March, senyor de la Pobla Llarga, lloctinent de general governador de la Ciutat i Regne de València, va fer testament davant el notari valencià Cristòfol Aguilar. Era el 23 de juny de 1709 i tots dos vivien a Barcelona. El testador va fer escriure que, després que la seva ànima se separés del cos, volia ser enterrat de la manera que decidissin els seus marmessors. Estipulava, però, que fos amb l’acompanyament de 50 capellans, i mantenia l’esperança de ser portat algun dia a la sepultura dels Esplugues, a la catedral  de València. 




			El senyor de la Pobla Llarga llegava a Teresa Jordi, criada seva, trenta lliures i un bagul buit dels que en aquell moment tenia a Barcelona, i deixava prudentment per escrit «que no la puguen mos hereus llansar de casa, servintlos per son salari». Recordava que se li devia a ell tot el sou de lloctinent de governador, des que el rei li va fer gràcia de l’ofici. Sembla que tenia el seu fill Tomàs per infidel a Carles III i, potser per aquest motiu, declarava hereva la seva filla donzella Marianna Esplugues i Vives, fruit del matrimoni amb la seva difunta esposa Antònia Vives i Palau. I no oblidava apuntar que l’herència incloïa la baronia i la jurisdicció suprema de la Pobla Llarga, obtingudes per reials decrets de 20 d’agost i 26 d’octubre de 1708. 




			El testador va viure un breu temps més: el 9 de setembre de 1709, Ferran Armengol de Folch, procurador de Marianna Esplugues i Vives, comparegué per declarar que el cadàver del noble valencià havia estat dipositat a Santa Caterina. Abans de tancar la caixa de mort, va quedar assegurat que «lo cos e cadàver que està dins de dit ataut» era «lo cadàver que vivint es deia y nomenava lo noble don Luis Esplugues y March». En matèria d’enterraments, tota prudència és poca. 




			El testament del senyor de la Pobla Llarga, ja esdevingut ànima després de ser cadàver viu, va ser publicat el 13 de gener de 1710, a la casa que habitava Marianna Esplugues i Vives, «situada i posada» al carrer de la Canuda. A l’acta quedà escrit que, per causa de la guerra, no es podia fer l’inventari dels béns del difunt, i que no començava a córrer el temps per fer-lo, ja que, segons les lleis i constitucions del Principat de Catalunya, quan l’impediment era causat per raó de pesta o de guerra no anaven passant els dies del termini estipulat per iniciar-lo. Marianna Esplugues i Vives, l’hereva, gaudia d’aquest privilegi per viure al Principat. 




			Marianna heretà i començà a preparar-se per contreure matrimoni aviat. El futur marit era el vidu Joan Jacint Tàrrega i Salvador, natural de Xàtiva i marquès de la Mota, que havia combatut al Regne de València amb el general Joan Baptista Basset i Ramos. La llicència matrimonial es va concedir el 18 de gener de 1710, a la parròquia de Santa Maria del Pi, i l’endemà va tenir lloc el casament, oficiat pel valencià Ferran Armengol de Folch. El notari Cristòfol Aguilar s’encarregà d’aixecar acta dels capítols matrimonials. 




			Un temps després, el 3 d’abril de 1710, Marianna Esplugues i Vives, ja marquesa de la Mota, manà fer a la casa del carrer de la Canuda l’inventari dels béns del seu pare, que havia mort al carrer de l’Argenteria, al costat de l’Hostal de Manresa. Per descomptat, no es podia fer la llista notarial d’allò que el difunt havia posseït al Regne  de València.55 




			 




			
EL MESTRE DE LLAÜT DOMENICO SARAO 




			
24 D’OCTUBRE DE 1709 




			 




			El 24 d’octubre de 1709, el músic napolità Domenico Sarao va començar a fer classes de llaüt a la reina. La formació musical de l’esposa de Carles III era del tot natural en el seu ambient. Pel que feia al rei, l’amor per la música que havia desenvolupat a la cort vienesa de l’emperador Leopold I era molt protagonista a Barcelona, gairebé en la mateixa mesura que el seu il·limitat fervor religiós. 




			Els reis s’havien casat a Santa Maria del Mar l’1 d’agost anterior, després d’haver-ho fet per poders el 23 d’abril de 1708, i el 2 d’agost ja es va representar una òpera a Barcelona amb motiu del casament. Des del moment de la victòria de l’any 1705, Carles III, interessat per la música i dotat musicalment, va voler gaudir d’una Capella Reial de música a la cort de Barcelona. L’havia de dirigir Joan Antoni de Boixadors i de Pinós. 




			No tan sols es tractava de comptar amb els músics imprescindibles per a les cerimònies reials, sinó de disposar també d’instrumentistes i, sobretot, de cantants capaços de representar òperes, que havien de venir de fora de Catalunya. Així, des de l’entrada de Carles III a la ciutat l’any 1705 fins a la marxa de la reina el 1713, la Capella Reial de Barcelona sumà un notable nombre de músics de qualitat vinguts sobretot de Viena i Nàpols, però també d’altres llocs, com ara Berlín, Praga, el Tirol, Roma o Venècia. Entre d’altres, s’ha demostrat que treballaren a la capella barcelonina: Emanuele d’Astorga, baró d’Astorga, que el 1709 va estrenar a la cort la seva òpera Dafni; els també compositors Antonio Caldara i Francesco Scarlatti; Giuseppe Porsile, mestre de capella i compositor; Giulio Cavalletti, vicemestre, soprano i contralt; Carlo Menga i Francesco Valentini, sopranos; Filippo Piccoli i Giovanni Ludovico Miraglies (de fet, Joan Lluís Miralles, valencià), contralts; Vincenzo Campi, tenor; Gasparo Corvo i Pietro Paolo Pezzoni, baixos; Elena Marani, cantant; Franz Neubauer, organista; Angelo Ragazzi, Joseph Carl Denck, Nicola Angropoli, Bernhard Ziller i Domenico d’Apuzzo, violinistes; Francesco Sopriani, Antonio Rayola i Pietro Adó, violoncel·listes; Domenico Sarao, instrumentista de llaüt; Franz Fasser, Daniel Franz Hartmann, Johann Georg Schindler, Johann Adam Reischl, Johann Georg Reschauer i Anton Lackner, instrumentistes d’oboè; Ferdinand Ender, fagotista; Franz Schon, Daniel Teplizka, Paul Zeilinger, Franz Küffel, Thomas Wlach, Johann Florian Zischek, Andreas Zechart, Mathias Schmidt, Rudolph Hien, Mathias Koch, Johann Michael Rebhan i Franz Bonn, trompeters; i Heinrich Mayer i Johann Gottfried Denck, timbalers. 




			Els músics vinguts de fora visqueren molts anys a la ciutat i, per tant, és lògic que aquí fessin alguns passos importants del seu cicle vital, com ara el matrimoni o la paternitat. Així, alguns consten a la documentació parroquial conservada, molt poc utilitzada en aquesta mena de recerques, i s’hi pot descobrir que els membres de la Capella Reial foren fins i tot més dels citats. 




			El 24 de novembre de 1710, es va fer el bateig de Maria, filla de Ramon Albertí, músic del rei («cantor», quedà escrit en ocasió del naixement de la seva filla Coloma el 31 de desembre de 1711), i de Francesca Carbonell. Ramon Albertí, doncs, fou un més dels integrants de la Capella Reial. En un dels llibres de la sèrie Matrimoniarum del bisbat de Barcelona, va deixar la seva petjada un músic estranger que es casà amb una catalana, com feien en aquells temps tants forans, sobretot militars. Amb data 30 de gener de 1711, quedaren inscrites les informacions per donar llicència al matrimoni entre Francisco Miliz, músic de Viena, fill del pintor Joan Miliz, i Maria Conques, natural de Sabadell, filla del paraire Josep Conques. Podem sumar també Miliz a la llista de músics de la Capella Reial. 




			El 28 de juliol de 1712, van obtenir llicència matrimonial, a la parròquia de Santa Maria del Mar, «Josep» Porsile, mestre de capella de Sa Majestat, fill de Carlos Porsile, impressor de Nàpols, i Josepa de Béjar i Delgado, filla del capità de cavalls Guillem de Béjar. 




			També consten a la documentació parroquial alguns dels músics de què ja teníem notícia. El 5 de novembre de 1712 s’apuntaren les declaracions referides a la llicència del matrimoni de Pablo Pedro Zeilinger (el Paul Zeilinger de la llista anterior), que constà com a músic o «clarinista» de la cort, és a dir, que hi tocava el clarí, una trompeta petita. Va quedar escrit que era natural de Bodiebrat, regne de Bohèmia, arquebisbat de Praga, i que es volia casar amb Genoveva Steyerer, nascuda a Friesack, «en la Coríntia, provincia de Alemanya», i vídua d’un tinent mort a Súria. Testificaren sobre la solteria els músics i «clarinistes» de la cort Rudolpho Hienn i Daniel Teplise  (Teplizka). I també consta que el 24 de desembre de 1712, «Joan Miquel» Riattman (ben possiblement el Johann Michael Rebhan de la llista), músic de «família» de Sa Majestat, natural de Steiermark (Estíria), Àustria, i la barcelonina Gertrudis Fitor, filla del mestre de minyons Joan Fitor, van obtenir llicència matrimonial a la parròquia de Santa Maria del Mar. 




			A més dels músics i cantants, es van traslladar a Barcelona els artistes necessaris per crear les escenografies de les òperes fetes a la cort: el bolonyès Ferdinando Galli Bibiena, arquitecte i famós escenògraf; Francesco Cantú, ajudant teatral, etc. I altres artistes de renom, com ara Andrea Vaccaro, pintor de cambra de Sa Majestat i fill del pintor Nicolau Vaccaro, que l’any 1712 va obtenir llicència a Santa Maria del Mar per casar-se amb Rosa Buffa, filla d’un negociant de Palerm. 




			Giovanni Francesco Gemelli Careri coneixia molt bé Domenico Sarao, l’esmentat professor de llaüt de la reina, napolità com ell i músic famós segons assegurava el viatger. Gemelli coincidí amb Sarao a Barcelona, i aquest li va dir que la reina progressava molt ràpidament en l’aprenentatge del llaüt, «pel gran talent del qual està dotada». Tot i que el viatger no perdia ocasió de lloar els monarques, potser les capacitats musicals de la reina eren certes. És indubtable, en tot cas, que Domenico Sarao va treballar a Barcelona fins al 1712, i que aquest any es va tornar boig i el van haver de traslladar a Nàpols. Francesc de Castellví va esciure a les seves Narraciones  históricas que la bogeria del músic havia estat el resultat del seu amor per la reina, el qual, com és lògic, no tenia possibilitat de prosperar en els aspectes més palpables. Les reines poden ser amants del llaüt, però no convé que ho siguin dels servidors.56 




			 




			
L’ACCIDENTADA MARXA DE GEMELLI 




			
28 DE NOVEMBRE DE 1709 




			 




			Després d’obtenir els càrrecs desitjats, Giovanni Francesco Gemelli Careri havia seguit plàcidament la seva vida a Barcelona. El 24 de juliol va dinar amb els comtes d’Althann, el marquès de Davia i el comte «delle Scirene». El 3 d’agost donà les gràcies al rei per les mercès rebudes i el 5 ocupà de nou un seient al menjador dels comtes, on coincidí amb les comtesses de Stodel i de Strasoldo, i amb una dama catalana de la família Copons, monja del monestir de Jonqueres. Aquesta li va explicar que per entrar-hi calia fer proves, que les monges feien vots de pobresa, obediència i castedat conjugal, i que podien casar-se després d’haver professat, fins i tot la priora. 




			El 16 d’octubre de 1709, Gemelli va anar a acomiadar-se del rei, i el 17 a besar la mà de la reina, per quarta vegada durant la seva estada a Barcelona. Encara li quedaven per fer, però, alguns dinars més a casa dels comtes d’Althann. El 26 d’octubre hi coincidí amb les comtesses de Stodel i de Strasoldo, el marquès de Davia i el comte Otto de Hohenfeld. El 30, després de menjar amb els nobles amfitrions en companyia de la comtessa de Stodel i del comte Erasme von Starhemberg, nebot del mariscal Guido von Starhemberg, generalíssim dels exèrcits, va tenir l’oportunitat d’escoltar l’assaig de la serenata a cinc veus que s’havia d’estrenar el 4 de novembre, dia de Sant Carles, en honor de l’onomàstica del monarca. La peça havia de quedar emmarcada en «una lluminosa perspectiva feta pel famós Bibiena», com va escriure el napolità. 




			Finalment, una vegada apuntada la notícia del dia 1 de novembre, és a dir, la sortida des de Lisboa de la flota angloholandesa, Gemelli va anotar: «I aquí acaba el diari de la meva estada a Barcelona.» Deixar enrere la ciutat, però, no li resultaria fàcil. 




			El duc de Telese li havia ofert un passatge al vaixell català Sant Crist, que acceptà tant per agrair el gest al noble com per gaudir de la seva «dolça conversa». S’embarcà el 3 de novembre i el vaixell va salpar cap a la una de la matinada del 4, però per causa d’un vent contrari aquell dia només pogué avançar fins a Arenys, on el duc de Telese i acompanyants foren convidats a un «ball de les fadrines» que els naturals ballaren a la seva manera, amb «molt d’esperit». Anotà Gemelli que en aquest ball l’home prenia la dona per la mà i, després, l’agafava de costat amb un braç i l’enlairava. El mateix napolità, invitat a ballar, ho va fer a contracor per no ser criticat. El dia 7, el vaixell va recomençar el viatge, però al cap de pocs dies patí una tempesta terrible, passà moments de gran perill i el 18 es retrobà involuntàriament a Arenys. El vaixell no estava en condicions per navegar i Gemelli desembarcà el 19 i decidí tornar a Barcelona. Va dormir a Arenys, content perquè es tractava d’un lloc alegre al costat del mar, amb dones belles i de bon esperit, tant com poc refinats eren els homes. El viatge de retorn el va fer passant per Mataró i el 22 de novembre arribà a Barcelona, on els amics el van rebre, en paraules seves, com un Llàtzer ressuscitat o un Jonàs vomitat per la balena. Gemelli va anar al Palau Reial, a veure passar el rei i la reina pel pont que l’unia a la capella reial de Santa Maria del Mar. Mentre les dames de la cort caminaven darrere de la reina, l’assenyalaven les unes a les altres i deien: «Mira, mira, el senyor Gemelli.» 




			El comte d’Althann el va convidar tres vegades més: els dinars amb el noble semblaven el destí inacabable del napolità. El dia 22 de novembre l’admirada comtessa de Stodel li va explicar a taula que la reina havia preguntat si Gemelli passà por durant el frustrat viatge a Nàpols. El 24 coincidí amb ella i també amb Joan Descatllar i de Cartellà, marquès de Besora, Ferdinando de Pignatelli, el marquès de Davia, el comte de Gondola i el marquès de Belgiojoso. El dia 26, el comte d’Althann va dir al napolità que el mariscal Starhemberg el convidava a casa seva l’endemà. 




			Gemelli havia dinat amb els comtes d’Althann moltes vegades, i a la insigne taula havia coincidit amb decenes de nobles de la cort. No podia assegurar que, en el futur, les relacions fetes a Barcelona li fossin de profit, però no es podia queixar de la seva estada a la Ciutat Comtal. El 28 de novembre de 1709, sense deixar notícia de la prevista trobada amb el mariscal Starhemberg, Gemelli Careri abandonà definitivament Barcelona. Hi havia arribat feia un any, quatre mesos i dos dies. En sortir del port de la Santa Creu de la capital de Catalunya, el vent omplia molt favorablement les veles de la tartana que l’havia de portar a Nàpols.57 




			 




			
L’HOLANDÈS ARNOLD DE JAGER 




			
8 DE GENER DE 1710 




			 




			Arnold de Jager, holandès casat amb la catalana Josepa Colomer, amic i financer del príncep Jordi de Hessen-Darsmstad, ciutadà honrat i cònsol d’Holanda a Catalunya, es trobava greument malalt. Decidí, per aquesta raó, dictar testament al notari Tomàs Simon. 




			Era el 8 de gener de 1710 i va quedar escrit al tercer llibre de testaments del notari Simon que els marmessors testamentaris de Jager serien Joan Papiol i Colomer, clergue de Barcelona i fill que la dona de l’holandès, Josepa Colomer, havia tingut amb el seu primer marit, el candeler de cera Benet Papiol; Sebastià de Dalmau, casat amb Eulàlia, també filla de Benet Papiol, i tres cunyats d’Arnold: el mercader Joan Colomer, l’adroguer Jaume Abadal i el cirurgià Francesc Roig. 




			L’hereu designat fou el seu fill Bonaventura de Jager i Colomer, i Joan Papiol, el seu germanastre, li faria de tutor i curador. El veterà fedatari Tomàs Simon va anotar també que l’holandès seria sepultat al vas del claustre de la catedral que acollia les despulles de Joan Colomer, cunyat de Jager. 




			Uns dies més tard, el 13 de gener, es va fer públic el document testamentari d’Arnold de Jager, com era obligat després de la mort d’algú. Fou a la casa del carrer de la Font de Sant Joan, propietat del mercader Joan de Lapeyra, on l’holandès habitava. El mateix dia s’inicià l’inventari post mortem dels seus béns, molt modestos. Aquests foren els darrers actes d’una trajectòria que havia portat el cònsol d’Holanda des de la cúspide social, econòmica i política de la societat catalana del període fins a la ruïna. Temps enrere, els contractes amb l’exèrcit, fets en un període de canvis polítics, havien originat els problemes de l’holandès. Aclaparat pels deutes, s’havia hagut de traslladar des de la gran casa dels Boixadors del carrer de Bonaire, on visqué durant els anys de la seva prosperitat econòmica, a l’habitatge molt més modest del carrer de la Font de Sant Joan, on va expirar. En tot cas, com el seu amic Kies, també cònsol d’Holanda i austriacista de gran relleu, i com Narcís Feliu de la Penya, Arnold de Jager s’estalvià patir el setge que acabà l’11 de setembre de 1714. 




			De  Bonaventura de Jager, hereu del famós Arnold, no queda gaire rastre documental. Sabem que va sobreviure al setge: poc després de la derrota vivia a la casa d’Amador de Dalmau del carrer de Montcada, i l’any 1716, en una casa del mateix Dalmau al carrer del Carme. Aquest singular austriacista va acollir els germanastres Bonaventura de Jager i Joan Papiol al modest edifici de la perifèria barcelonina: després de la derrota catalana, Amador de Dalmau es va veure obligat a deixar el seu habitatge principal i es traslladà també al Raval. 




			Pel que fa al cognom Jager, després de 1714 no va tornar a ser protagonista a Catalunya.58 




			 




			
EL CAFÈ DEL MILANÈS JOSEP FERRER 




			
14 DE FEBRER DE 1710 




			 




			El 14 de febrer de 1710, es va fer l’inventari post mortem dels béns del negociant Josep Ferrer, «de nació milanès de Pavia». L’home havia viscut de lloguer en una casa del carrer de l’Esparteria que feia cantonada amb el de la Vidrieria, al bell mig del centre més actiu i dinàmic de la ciutat. El milanès havia vingut a Barcelona feia un temps i, com tants altres compatriotes seus, hi obrí un establiment públic. Des de feia dècades els milanesos acudien a la capital catalana atrets per la seva efervescència econòmica, social i cultural. I també des de feia molt, portaven una bona part de les tavernes de la capital. Fins al punt que els taverners milanesos rebien a Barcelona el nom genèric de «becos». 




			La societat barcelonina estava ben connectada amb el món i les innovacions de tot tipus hi arribaven ràpidament, de manera que els cafès s’hi van introduir relativament aviat. El cafè va tenir una acceptació força precoç i la ciutat estava acostumada als establiments, com ara les tavernes i els triquets, on es produïen barreges de persones de diverses classes socials. Josep Ferrer, doncs, va decidir obrir un cafè a Barcelona, com també ho havia fet el francès Jausia amb la seva Casa del Cafè situada al carrer dels Canvis. 




			El milanès Ferrer (com el francès Jausia) va tenir la prevenció lògica i l’encert d’instal·lar el negoci a l’àrea urbana més animada de la capital. L’establiment es reconeixia per les ventalles de tela de les portes del carrer i, sobretot, per l’ensenya de fusta amb la paraula cafè penjada sobre l’entrada. Els clients podien prendre la beguda negra i olorosa en una de les trenta xicres del negoci, i trobar-s’hi amb els amics per passar una estona. 




			Entre els béns que el difunt tenia disposats al cafè, consten a l’inventari un joc de jaquet de fusta, tres taules rodones, també de fusta i amb els seus tapets de baieta verda, i dues taules llargues amb tapets similars. Damunt de les superfícies folrades s’hi jugava no tan sols al jaquet, sinó sobretot a daus i a cartes, mentre es prenia cafè, es conversava, es llegien notícies, se sentia el so d’una guitarra i es guanyaven o es perdien diners en les apostes que sempre acompanyaven les activitats lúdiques. 




			Un aspecte essencial dels cafès barcelonins, compartit per les nombroses i velles tavernes de la ciutat, era el seu paper com a lloc per a la sociabilitat. La barreja de persones de molt diversa condició definia aquests establiments a Barcelona, com ho feia també amb els molt nombrosos cafès a Londres i altres ciutats angleses. De ben segur, en aquests establiments de la Ciutat Comtal es transmetien notícies de tot tipus: pot aventurar-se que els cafès (i les tavernes) de Barcelona eren lloc de difusió de les notícies o «relacions» que es publicaven de manera molt abundant a la ciutat. En aquell ambient força «obert» es devien intercanviar informacions econòmiques o polítiques i probablement s’hi forjaven opinions, una cosa especialment important en un període políticament agitat.59 




			 




			
LA PESCA DELS CANONGES 




			
20 DE FEBRER DE 1710 




			 




			El mes de febrer de 1710, el procurador fiscal de la cort del veguer actuava en contra de Maria Gras, dona del fuster Pau Gras. A les cinc de la tarda del dia 20 d’aquell mes, al carrer de Sant Antoni de la Ribera, Maria Gras havia injuriat Marianna Borages, dona del mestre d’aixa Andreu Borages. Li va dir berganta, bribona, desvergonyida i bagassa, tot i que l’esmentada Marianna era una dona casada, de bon nom i fama. 




			El 21 de febrer declarà davant el veguer l’agricultor Miquel Molins, que tenia la seva casa al costat de la de Gras: «Digué jo a Maria, ma muller, que isqués fora y que se posàs al costat de la bota de la arengada que tinc a la porta de ma casa per vendrer, perque algun canonge no se me arrimàs a ella y no em pescàs alguna arengada.» I continuà explicant que la seva dona sortí fora i ell no sentí res, però que «a la que estavam sopant amb Maria, estant conversant me digué que Maria Gras havia tractat molt mal de paraulas a Marianna Borages». El veguer decidí que Gras, per raó de les ofenses comeses, servís el rei amb cinc lliures. Sembla que aquell dia els canonges no pescaren arengades al carrer de Sant Antoni.60 




			 




			
L’AJUDA DES DE BARCELONA 




			
2 DE JUNY DE 1710 




			 




			Pere Tesa, mariner del Grau de València, es trobava al llit per causa d’una «greu malaltia corporal». El 2 de juny de 1710 va fer testament davant el notari Fulgenci Artich. Nomenà marmessors els seus dos fills Josep i Felip, i també Josep Vicent Torres Eiximeno. Manà ser enterrat a l’església de Santa Maria del Mar, vestit amb l’hàbit de sant Francesc, i va fer hereva la seva dona, Vicenta Romaní. Deixà dit, a més, que el mercader de Barcelona Joan Francesc Comellas li havia lliurat 180 peces de vuit, per ordre de Herman Solicofre de València i companyia, per emprar-les en tramussos i portar-los a la ciutat esmentada. I també que Josep Milà, mariner del Grau, li donà 50 peces de vuit per portar-les a València, emprades en alguna càrrega. I, igualment, que Baptista Morales, de Vinaròs, li lliurà tres monedes portugueses d’or per fer-les arribar a la seva muller, que es trobava a aquesta població. 




			Malgrat que els borbònics havien ocupat el Regne de València i procuraven controlar els accessos per terra i per mar, des de Barcelona s’intentava continuar els negocis amb aquell país i, sobretot, ajudar els familiars que s’hi havien quedat.61 




			 




			
LA CERIMÒNIA D’ARMAR CAVALLER 




			
31 D’AGOST DE 1710 




			 




			L’últim dia del mes d’agost de 1710, el notari de València Joan Baptista Blasco es trobava a la casa del carrer de la Mercè on vivia Josep Folch de Cardona, Erill i Borja, comte de Cardona i almirall d’Aragó. Calia que el notari assistís a la cerimònia d’armar cavaller el valencià Josep Nadal per estendre l’acta corresponent. 




			Josep Nadal, assegut a l’oratori de la galeria que mirava a la muralla i al mar, va fer la deguda presentació amb gran veneració i lliurà a l’almirall una comissió de Sa Majestat, signada el 14 de juny d’aquell any, registrada a «Diversorum València primo, fol. 117», per la qual el rei li concedia el privilegi de ser armat cavaller. L’almirall, també amb la veneració obligada, besà la comissió reial, la col·locà sobre el seu cap i després la lliurà al notari Blasco per tal que la llegís, cosa que aquest féu amb veu clara i intel·ligible, «des de la primera línia del document fins a la darrera». 




			Josep Folch de Cardona, que des de feia un temps preferia presentar-se com Sancho Ruiz de Loris, estava preparat per executar la reial ordre i armar cavaller Josep Nadal. Aquest es va agenollar sobre un coixí i l’almirall d’Aragó li preguntà tres vegades seguides: «¿Quieres recibir la orden de caballero?» I Nadal contestà en cada ocasió: «Sí, quiero.» 




			Prosseguiren els acostumats protocols i l’almirall inquirí en un to molt solemne: «¿Sabréis mantener el estado de caballero como se debe mantener, y defenderéis la santa fe católica y a Su Magestad (Dios le guarde), como estáis obligado en todo acontecimiento?» Nadal va respondre que sí i Folch de Cardona formulà aleshores una nova pregunta: «¿Sabréis también defender las leyes de la caballería y prometéis que no renunciaréis a ella?» I l’imminent cavaller contestà: «Sí, sabré defenderlas y prometo no renunciar a ella.» 




			Agenollat encara Nadal, l’almirall li va prendre un espasí amb beina que portava al costat esquerre i el féu servir per donar-li tres cops, el primer al cap i els altres dos a les espatlles, dient a Nadal en cada un dels cops: «Dios y la bendita Virgen María y el apóstol Santiago os hagan buen caballero.» I dites les paraules, va restituir l’espasí a Josep Nadal, que el tornà a posar a la beina. 




			Executades les cerimònies, l’almirall va concloure fent ús de la facultat que tenia atribuïda, segons expressava la comissió de Sa Majestat, i en nom del rei digué a Nadal: «Desde ahora os promuevo a la dignidad de caballero.» I sentit això, Nadal acceptà i l’almirall va requirir al notari Blasco que fes carta pública i lliurés un o més trasllats fefaents, per tal que es pogués despatxar a Nadal el privilegi de cavaller. 




			Entre les quatre i les cinc de la tarda, el notari va complir la seva obligació, en presència de quatre testimonis valencians: Jaume Lloris, doctor en drets del Consell de Sa Majestat i assessor per la governació de Xàtiva; el capità Miquel Riera; Josep Lloris de la Torreta, escrivà de manament al Sacre Suprem Consell d’Aragó, i Patricio Félix Oller, del Consell de Sa Majestat i regent electe de la Reial Audiència de València. Fou també en presència de molts altres cavallers, que celebraren l’arribada d’un nou membre a llurs files.62 




			 




			
ELS LLIBRES DEL MARQUÈS D’ALFARRÀS 




			
25 DE FEBRER DE 1711 




			 




			El 25 de febrer de 1711, el notari Marià Rufasta i Prats va fer l’inventari post mortem dels béns de Pere Ribes. Així va quedar designat el difunt en l’acta notarial, encara que es tractava de Pere de RibesVallgornera i de Boixadors, a qui Felip V havia fet primer marquès d’Alfarràs el 12 de juliol de 1702, i que era també senyor de poblacions a Girona, Lleida i l’Aragó. 




			L’inventari es realitzava a instància del fill del marquès, Pere de Ribes de Boixadors i de Granollachs, a les dues cases contigües, amb sengles horts, que el difunt posseïa al carrer del Carme, a la cantonada amb el carreró dit de Jerusalem. 




			A l’entrada d’una de les cases el notari trobà una estufa o «forló» amb les seves rodes, pintada per dins i per fora, amb dos vidres al davant i un a cada costat, així com un «forló» sobre barres d’anar de camí, «un asiento de silla volant», «un cotxe de estribo» i una carrossa. Sembla que el noble volia lluir vehicles en una ciutat que en aquells anys era cort de Carles III. I potser pel fet de trobar-se el monarca a Barcelona, el noble havia deixat Camprodon, on tenia casa, per establir-se a la Ciutat Comtal. 




			Pere de Ribes, però, era sobretot un home d’àmplia cultura. A la seva casa, en dos estudis i dues cambres, guardats en armaris o sobre alguna taula, el notari Rufasta va trobar 1.222 llibres, una bona part dels quals tractaven d’història. El fedatari va deixar escrit que les obres estaven escrites en «varias llenguas»: italià, francès, castellà, portuguès o llatí. I que unes presentaven enquadernacions «a la francesa». Quedà anotat també que dues eren «molt grans»: una amb «moltas mapas y retratos de places» i l’altra amb «totes les places d’Europa». No seria estrany que el notari Marià Rufasta tingués a les seves mans el famós atlas Civitates  Orbis Terrarum, editat per Georg Braun i amb gravats de Franz Hogenberg.63 




			 




			
EL CATALÀ QUE NO HO ERA 




			
27 DE MARÇ DE 1711 




			 




			A la seva obra Narraciones históricas, Francesc de Castellví es refereix diverses vegades a Martín de Zubiría, ajudant reial. Diu d’ell que era català i, fins i tot, en una de les cites afirma que havia nascut a Tortosa. Ni tan sols Castellví, home molt ben informat, ho podia saber tot de tothom. 




			El 22 de març de 1709, el militar Zubiría va dictar en castellà una acta al notari Josep Ignasi Vidal, per la qual donava poders al mercader  Francesc Antoni Vidal, veí de Barcelona, que uns anys més tard tindria un paper assenyalat en el setge imposat a la Ciutat Comtal per les armes de les Dues Corones. El document començava: «Sepan quantos esta carta de poder vieren y leyeren como yo, don Martín de Subiria y Olano, ayudante real de los ejércitos del rey nuestro señor (que Dios guarde) residente en la presente Excelentísima Ciudad de Barcelona...» Zubiría, en efecte, vivia a la capital catalana. 




			Dos anys més tard, el 27 de març de 1711, van quedar anotades al llibre Matrimoniarum del bisbat de Barcelona les informacions de solteria prèvies al casament de don Martín de Subiría y Olano, natural de Lizarra, regne de Navarra, fill de don Martín de Subiría, ja mort, i de Magdalena de Olano, viva, amb Maria Rafaela Figueres, filla del difunt pagès Josep Figueres i de Teresa Avinyó, que vivia en aquella data. Dos amics de Zubiría, els capitans de cavalleria José Morrás (o Morraz), de Navarra, i Pere Montaner, declararen conèixer els contraents «de molts anys». El segon, més concretament, «tot lo temps que habita a Barcelona que haurà nou anys». 




			Com tots els nascuts a Lizarra, Martín de Zubiría y Olano era navarrès.64 




			 




			
L’ESCLAU RAFEL ANTONI HERMENEGILDO 




			
13 D’ABRIL DE 1711 




			 




			El 13 d’abril de 1711, fou batejat a la parròquia dels Sants Just i Pastor Rafel Antoni Hermenegildo, adult de dotze anys, «poch mes o menos», fill de pares moros, esclau de Rafael Nebot i Font, general de batalla. Foren padrins del noi un germà de Rafael, Anton Nebot i Font, sergent major de cavalleria, i Engràcia Nebot i Morell, donzella i filla de Jaume Nebot. 




			Els esclaus havien de ser batejats, i sovint rebien el nom del seu amo i formaven part de la seva «família», amb la limitació, per descomptat, de trobar-se sota el «poder» d’aquest i sense llibertat. 




			Després de batejar el noi, el vicari perpetu Emanuel Almirall va fer el mateix amb Josep Francisco Domingo, fill de Domènec Barco, agricultor d’Alboraia, Regne de València, i de mare incògnita. Actuaren com a padrins de la criatura el doctor en drets Joan Marmer i la donzella Agnès Fochs, filla del daguer Joan Fochs. Era una situació realment insòlita, diferent d’unes altres molt més habituals: les dels fills de pares desconeguts i deixats a les parròquies. 




			Domènec Barco ho era tot menys un simple agricultor: la seva mare era germana del general Joan Baptista Basset i Ramos, havia estat un dels seus col·laboradors més eficaços a València, serví com a tinent de cavalls de la companyia de Josep Jiménez de Cisneros, fou empresonat per Peterborough el 1706, com Basset, i acabà exiliat a Barcelona. 




			Barco tenia patent de «teniente capitán de la guardia a caballo del virrey», signada pel virrei de València, comte de la Corzana, que també l’havia nomenat «gobernador de la gente que había tomado las armas a favor de Su Magestad», per haver dirigit la defensa del pas de les Cabrilles després de la batalla d’Almansa. El seu fur militar, però, no li va servir de res davant l’audiència quan fou acusat de raptar una donzella: el 1710 se’l condemnà a deu anys a galeres i no es va admetre la declaració de la noia, perquè ja era la seva esposa. Se li oferí el perdó si marxava a Mallorca, però Barco es va negar a fer-ho i només va obtenir que el traguessin de la galera i el portessin a la presó. 




			Així doncs, el nen Josep Francisco Domingo que el vicari Emanuel Almirall va batejar el 13 d’abril de 1711 era fill de la donzella raptada per Domènec Barco, i amb la qual es va casar. La mare, malgrat que figurava com a incògnita, es deia Caterina Mundi. 




			Si aquell 13 d’abril fou una jornada singular a la feina «perpètua» del vicari Almirall, el 17 ho va ser per a tots els catalans: aquell dia va morir l’emperador Josep I, germà de Carles III, i això va tenir repercussions molt importants al país. Al cap d’uns mesos, el 27 de setembre, el rei abandonà la Ciutat Comtal per jurar com a nou emperador i, a partir d’aleshores, les seves prioritats quedaren lluny de Catalunya.65 




			 




			
EL PREÀMBUL DEL MARQUÈS DE VILLASOR 




			
23 DE JULIOL DE 1711 




			 




			El notari Josep Llaurador i de Satorre va rebre en mà la «carta de testament» d’Artal de Alagón y Pimentel, marquès de Villasor. Era el 23 de juliol de 1711. El noble era natural de Sardenya, general de cavalleria del regiment que portava el nom de l’illa i un dels nobles que realçava a la cort de l’arxiduc a Barcelona. 




			L’escrivent de Llaurador, que copià el testament en el primer llibre de testaments del seu mestre, no devia estar acostumat al to, potser una mica grandiloqüent, i a la llargada, tal vegada excessiva, del preludi que el noble necessitava per començar el seu testament: «En el nombre del altíssimo rey de los cielos nuestro redentor, y de la inmaculada Virgen María su madre santíssima y abogada nuestra, y de todos los santos y santas de la corte celestial. Por cuanto todos los nacidos en este mundo y valle de lágrimas seamos totalmente sujetos a la muerte corporal de la cual ninguno escaparse puede, según nos dice y advierte el Sagrado Evangelio diciéndonos que hayamos de estar velando y en oración, pues ignoramos la hora en que el hijo de Dios omnipotente nos tocará la puerta de la humana naturaleza llamándonos para mejor vida, y para darle la cuenta y razón de los pecados y ofensas que en esta miserable vida hemos hecho y cometido contra la voluntad de su divina Magestad, por lo que conviene a qualquier persona sana y prudente disponer de sus cosas, y estar apercibido para todo lo que por su divina Magestad fuere ordenado. Por tanto Yo, don Artal de Alagón, Bazán, Pimentel, Arborea, Besora, Cardona y Enriques, conde de Sástago, marqués de Villasor y conde de Montesanto, varón de Cabo Abas, varón de Samboy y varón de Alcalatí y Mosquera, carlá de la ciudad de Balaguer, señor de las comarcas de Trajente de Parte Barigado, Susu y Parte Eppis, villas lugares, bosques y districtos, señor de Jave y Costeini, señor del castillo de Lobregat y señor de los Saltos de Pardo Nou y Pardo Gentil, Espinarua y Pesqueras de Mistris Cavera, y primera voz del estamento militar del Reino de Cerdenya y capitán de la caballeria de él. [...] Hallándome en enfermedad corporal detenido en la cama de la cual temo morir, pero por la gracia de Dios en todo mi acuerdo y entendimiento, y en mi cumplida y buena memoria, firme y clara locuela, tal cual nuestro Señor tuvo por bien darme, otorgo y conozco que hago y ordeno mi último testamento, última y postrera voluntad en la forma y manera siguiente.» 




			El noble nomenava marmessors testamentaris la seva filla única, Emanuela de Alagón y Benavides, i el seu gendre, José de Silva, comte de Montesanto, un altre austriacista de relleu; i va fer Emanuela hereva universal, tant de les possessions de Catalunya com de les de Sardenya. L’endemà, Artal de Alagón expirà i el seu testament es va fer públic a la casa on vivia al carrer del Portal de l’Àngel, propietat del marquès de Rupit. Sense més preàmbuls, el seu cadàver va ser dipositat al convent del Carme.66 




			 




			
EL SASTRE BALIGA-BALAGA 




			
28 DE JULIOL DE 1711 




			 




			El 28 de juliol d’aquell any 1711, van succeir uns fets que provocaren l’entrada d’una causa a la cort del veguer. S’instruïa en contra de Paula Mascaró, dona del matalasser Pere Pau Mascaró. 




			Cal dir que el cas va succeir en el context d’una ciutat on la presència de nombrosos oficials i servidors de la cort havia provocat l’encariment dels lloguers de cases i d’habitacions. 




			El sastre barceloní Francesc Giralt pagava el lloguer de 50 lliures per una casa de les Voltes dels Encants, propietat de Pere Pau Mascaró. Giralt, però, la tenia rellogada a Ricardo Aylen, sastre de la reina, i a l’ajudant del guarda-roba del rei, de nom Joan: els dos, per tant, de la «família» del Palau Reial. Francesc Giralt subarrendava l’habitatge sense saber-ho Mascaró, però aquest, finalment se’n va assabentar. Aleshores, disgustat i amb ganes d’aprofitar-se’n, va fer saber al sastre, «sense mirar atenció alguna a dita real família», que estava obligat a deixar la casa buida o bé a pagar 90 lliures a l’any de lloguer. I tot això malgrat que les 50 que fins aleshores pagava Giralt resultaven una quantitat exorbitant, segons «los quartos de que se componia» la casa. No obstant això, per no haver-ho de comunicar als membres de la reial família que hi habitaven, Giralt va proposar a Mascaró pagar-li 20 lliures més que abans, és a dir, 70. El matalasser, però, no va consentir i, sense poder pagar les 90 lliures, Giralt va dir a Ricardo Aylen i a l’altre inquilí que havien de marxar. El servidor de la reina es va «inquietar» molt quan ho va sentir, potser per no haver entès bé allò que li havia dit Giralt, ja que era de nació alemanya i coneixia molt poc la llengua catalana. En realitat, força més que inquiet, Ricardo Aylen va amenaçar Francesc Giralt de llançar-li al cap unes tisores de mida considerable i l’obligà a fugir cames ajudeu-me. 




			Quan Paula, dona del matalasser Pere Pau Mascaró, va saber el que havia succeït, no va dubtar a propalar públicament, i «sense temor de Deú ni de la correcció de la justícia temporal», que si el sastre Francesc Giralt no hagués rellogat la casa a baliga-balagues com eren Aylen i l’altre, «no li hauria succeit lo dit cuento y desayre», ja que es tractava d’«homes de poc punt y estimació, sense legalitat, ni fe, ni crèdit». Aquestes paraules arribaren fins a Ricardo Aylen i company, que se sentiren injuriats i reclamaren la protecció del veguer i una satisfacció a la injúria per no haver de prendre la justícia per les seves mans. 




			El 29 de juliol declarà davant el veguer el perxer Josep Ferrer, de 43 anys. Explicà que a les dues de la tarda del dia anterior l’havia vingut a trobar, a casa seva, al carrer de la Llibreteria, el sastre Francesc Giralt, molt amic seu. L’home li digué, tot atribolat, que Mascaró el volia treure de casa i que no sabia com fer-s’ho, ja que hi tenia rellogats el sastre de la reina i el guarda-roba reial. Josep Ferrer explicà al veguer que va aconsellar a Giralt que, per mitjà del vicari de Santa Maria del Mar, oferís a Pere Pau Mascaró vint lliures més, cosa que va fer, sense que el matalasser acceptés. Narrà també Ferrer que ell mateix va anar a trobar el propietari de la casa i que, en absència d’ell, parlà amb la seva dona, Paula Mascaró, per veure si es podien «acomodar». Li va fer notar, per aconseguir-ho, «lo molt excessiu era lo preu del sobrepuig que li volian muntar la casa». Paula Mascaró contestà al perxer Josep Ferrer que Giralt no hauria hagut de rellogar-la, i no va voler afegir res més. 




			Un temps més tard, el 4 de setembre, el veguer de Barcelona, Antoni Gil de Frederic, amb el consell del seu assessor i ciutadà honrat Miquel Salamó, i amb la intervenció d’Anton Company i Salamó, ciutadà honrat, doctor en drets i fiscal de la seva cort, va decidir que «remetia» Paula Mascaró i que no se li faria més instància. Per la dita «remissió», la dona havia de servir el senyor rei amb un parell de capons, valorats en una lliura i vuit sous, una multa que els servidors reials encarregats d’imposar-la es podien menjar: ser pràctic és un bon camí a l’hora d’escollir sancions. 




			Si un cas com aquest fou possible és perquè a la ciutat hi havia molts membres de «la reial família». Això feia que força propietaris de cases poguessin posar preus inhabituals i crescuts als lloguers dels seus habitatges o habitacions. Els registres del Consell de Cent d’aquell any 1711 estan plens d’anotacions sobre aquests arrendaments a servidors reials, ja que era la ciutat la que pagava als propietaris de les cases, a compte del donatiu ofert a Carles III el 31 de març de 1706, en acabar les darreres Corts de Barcelona. 




			Fins aleshores havien cobrat quantitats per lloguers fets a membres de la «família reial»: Jeroni Planella, batifuller, per una casa al carrer del Boquer per als «hungaresos» de la reial família; Francesc Rodríguez, per una habitació llogada a dos trompetes; Josep Senillosa, per uns «quartos» al carrer de l’Hostal de Manresa per guardar-hi «alajas» del reial servei; Joan Alsamora, per una casa llogada a un metge de la reial cambra; Isabel Canals, per tres «aposentos» ocupats pel comte de Lamberg; Anton Rodríguez Serrano, per uns «quartos» llogats al comte de Zinzendorf; Narcisa Matas, per una casa al carrer de Bonaire ocupada per metges de la cort; Josep Duy, per un «quarto»; Jeroni Bransi, notari, per una casa davant del Palau Reial que servia per al cos de guàrdia i la reial família; Jaume Sala, vidrier, per uns «quartos» ocupats per l’«aposentador» de la cort; Pere Escolà, per una habitació arrendada a un lacai; Pau Rodés, venedor d’aigües, per una casa llogada al reboster i arquer de cambra de la reial família; Francesc Mateu, per uns «quartos» que ocupava l’encepador de les armes del rei; el doctor Josep Corominas, per una casa destinada a infermeria de les criades de la reial família; Salvador Dalmau, per una casa llogada a la bugadera de les «cambristes» del Palau Reial; Jaume Vinyals, per una casa; Marià Casalins, adroguer, per uns «quartos» d’una casa al Born, arrendada a Andrés de Molina y Zalduendo, oficial major de la Secretaria del Reial Despatx; Josep Sabater, cirurgià, per una casa que servia de botiga de la cort; Victòria Mallol, per uns «quartos» per a un metge i un cirurgià del rei; Joan Colell, cirurgià, per dos «quartos» per als oficials del reial rebost i l’escrivà de la cuina; Josep Pahissa, per una casa ocupada pel secretari de la cort; Josep Vinyas, corredor d’orella, per una casa a prop de la Peixateria destinada al sotacavallerís de les cavallerisses reials; Francesc Gros, per dos quartos per al «despensero» i l’ajudant de l’«aposentador»; Caterina Rubert, vídua, per un quarto per a Joan Baptista, porter de la reial cambra; Josep Pasquets, per quatre cases; Melcior Bonell, per dos quartos per al cuiner; Francesc Vallescà, mestre de cases, per una casa ocupada per Salomon Piazzoni, pagador de la cort; Magdalena Aroles, per una casa per a la bugadera de les dames; Pere Faneca, mestre de cases, per una botiga ocupada amb «alajas» i equipatges; el doctor Pere Arnau, per un «quarto» per a Francisco Ferrando, ajuda de cambra de la reina; Francesc Costa, ciutadà honrat i doctor en medicina, per una habitació i una cavallerissa per a Francisco Chaler, tinent de la reial guàrdia de corps; Feliu Rovira i Arnella, paraire i negociant, per una casa llogada al cirurgià del rei; Francesc Vila i Lleó, per una habitació que s’agregà a la casa ocupada pel comte de Zinzendorf; Maria Ros, per dues cases per a la carnisseria reial i diferents persones de la reial família; Llorenç Torres, per un «quarto» al cuiner de la reial família; Miquel Lacoma, botiguer de teles, per una casa; Pere Torner, pel quarter que tenia a casa seva el mestre d’espasa de la cort; Madrona Baró, per uns «quartos»; Melcior Bonell, per dos «quartos» ocupats per Macià Mercer, cuiner; Pau Antoja, passamaner, pel quarter on habitava el guarda-roba de la cort; el donzell Perè Martir de Carreras, pel quarter que el «robuster» i la bugadera tenien a casa seva; Dídac Ferrer, teixidor de lli, per la casa que administrava al carrer de Bonaire, ocupada pel sagristà de la capella reial; i el doctor Joan Paullegat per una casa ocupada pel cavallerís i «contralor» de la cort. 




			El 13 de maig de 1711, es va fer un «compte del que deu la Excelentíssima Ciutat de Barcelona a Sa Magestat el rey nostre senyor (que Déu guarde) per lo donatiu voluntari tocant a pagar a dita ciutat del ofert a Sa Magestat en la última Cort general». Tot sembla indicar que la raó d’aquest «compte» era fer un balanç de la despesa una vegada es va saber que Carles III marxava de Catalunya. Segons l’acord del final de les Corts, tocava pagar al rei 25.605 lliures anuals durant cinc anys, de 1707 a 1711, cosa que suposava satisfer al monarca un total de 128.025 lliures, la quantitat esmentada més amunt. La ciutat havia anat assumint despeses, i no només pels lloguers de cases i habitacions, sinó que també havia pagat fusells, blat, bescuit, farina, llenya de forn, lloguer de llits, taules i cadires, carns de moltó, de vaca, de vedella... Sota el concepte de «carns» consumides per la reial família entre 1706 i 1710, la ciutat havia pagat la xifra exorbitant de 38.485 lliures. De manera que al maig de 1711, data del «compte», la ciutat havia satisfet 132.625 lliures i, per tant, ja no devia res al rei, sinó que era creditora del monarca en 4.600 lliures (resultat de restar, de les 132.625 lliures gastades, les 128.025 acordades al final de les Corts). 




			Els consellers de la ciutat es queixaven que els lloguers de les habitacions i de les cases eren cada vegada més elevats i que això perjudicava sobretot els seguidors de Carles III refugiats a la ciutat, que, majoritàriament, no disposaven de mitjans. A la Barcelona d’aquest període s’havien donat dos processos oposats, la conseqüència dels quals era un augment de les distàncies entre rics i pobres: per un costat, havien arribat nobles i persones acomodades, i alguns barcelonins es beneficiaven dels negocis de la guerra o de l’alça dels lloguers; per l’altre, s’hi havien hagut d’assentar molts refugiats del tot empobrits, al mateix temps que força barcelonins, majoritàriament dones, es veien negativament afectats per les conseqüències de la guerra, ja que els seus marits es trobaven lluny de la ciutat o havien mort lluitant.67 




			 




			
LA DONA DE L’ARTILLER I EL MERCADER DE VALÈNCIA 




			
18 D’AGOST DE 1711 




			 




			El 18 d’agost de 1711, Pau Costa, «vagamundo, poc temorós de Déu i de la justícia temporal», va anar «a cas acordat», «emborronat ab sa capa» i amb una carrabina a les mans sota d’aquesta, a casa de la seva germana Margarida, de donzella Costa i casada amb l’artiller Rafael Puig. 




			Imbuït de l’esperit maligne i amb ànim depravat, cap a les dotze o la una de la tarda es va apropar a la casa esmentada, situada a la Volta de Sant Cugat, per matar Ignasi Martí, botiguer de València. Margarida havia acollit aquest home només per donar-li menjar, i havia fet aquest «ingeni» per poder guanyar alguna cosa i «passar sa vida y la d’un fill», ja que el seu marit es trobava absent. 




			Com quedà anotat al document del veguer, era «molt consuetudinari a la present ciutat lo ocuparse moltas donas de bé, de bona vida y fama en fer despesas y guisados pera poder passar llurs vidas, màxime al estat present ahont se troba un gran agregat de personas estrangeras» a Barcelona, «que per la curtedat de las habitacions se arrimen allà ahont poden encara que las habitacions no sian adequadas». La ciutat, en efecte, estava plena de forasters, i les cases que la formaven no podien ser més de les que eren. En tot cas, malgrat les honestes raons que Margarida tenia per donar menjar a un home, Pau Costa volia «fer saltar del cap lo cervell de Ignasi Martí, sens mes motiu que lo de haverse imprecionat que aquell habitaria profanament ab sa germana». 




			El 20 d’agost diverses persones declararen davant el veguer sobre els fets protagonitzats per Pau Costa. La seva germana Margarida Puig, que manifestà haver complert els vint-i-vuit anys, explicà que tenia casa parada a la Volta de Sant Cugat, on vivia amb el seu fill Pau, de vuit anys. El seu marit es trobava absent des de feia cosa de sis anys, seguint el partit del duc d’Anjou, i «jamay haja sabut cosa de ell, ni si és mort, ni si és viu». Afegí Margarida que per sustentar la seva vida i la del fill, se «arrimà a la sombra de Ignasi Martí mercader y botiguer de la ciutat de València», per tal que «ab sas robas y negocis» li donés feina de despatxar robes i altres mercaderies. Així havia pogut passar aquell miserable temps. I com que Martí no tenia allotjament, Margarida li oferí la seva pobra casa per menjar ell i el seu fill de catorze anys, cosa que el valencià acceptà. 




			Declarà també Margarida que davant de la seva casa vivien els seus germans Pau i Marianna, que prestaren el seu consentiment perquè Martí mengés a casa d’ella, i fins i tot algunes vegades havien dinat tots junts en companyia del valencià. Continuà expressant Margarida que, passat un temps, per enveja o altre motiu, els germans li comentaren que no era «garbós» que l’home mengés a casa seva, per ser ella una dona jove i sense l’ombra del marit. Margarida va contestar als seus germans que la situació no podia durar gaire temps, «perquè en ser obert lo pas de València, Ignasi Martí se restituiria en sa casa». Mentre això no succeís, però, ella «no podia desairarlo» atesos els beneficis que n’obtenia. A més, Martí havia freqüentat la casa amb tota honra i cortesia i no gosava dir-li que se n’anés. Margarida va argumentar també que era ben coneguda per la ciutat per la misericòrdia de Déu i que no creia que «ningú tingués que dir ninguna cosa contra de mon punt y menys ab estos temps que tothom se ingeniava per passar esta trista vida». I afegí que els seus germans li havien pres tant d’«esquir», que intentaren fer-li comprendre, amb violència, que Martí no havia de freqüentar la seva casa. El dia 18, quan acabà de dinar, va veure que el seu germà, «aborronat ab sa capa y sota de aquella una gran carrabina», estava «reconeixent» la casa, i ella li digué que «quines postures feia y que entrés si volia», que no tenia cap frare amagat. 




			A continuació, Margarida va dir que ella, i també Maria Munyòs, Maria Domènech i Miquel Sardà, tots habitants del carrer, van sentir que el seu germà deia que cercava Ignasi Martí per fer-li saltar el cervell. Josep Martí, el fill d’Ignasi, que també ho va sentir, respongué a l’home que «sen gordaria molt bé de fer saltar lo cervell a son pare, que son pare era un galant home que no feia mal a ell ni a ningú». Segons Margarida, el seu germà se n’anà «al cantó» per esperar Martí per matar-lo i «estigué de parada en aquell un bon rato, on li veieren la carrabina Francesca i Joan, forners, i una dona de nom Margarida que fa mitja al cap del carrer». Pau Costa, acabà Margarida Puig, havia actuat amb «total desdoro» del seu «punt y estimació per volerme tractar de dona de mala vida y de dissipada opinió», quan ella havia «apreciat sempre una honra y estimació tant en presència com en ausència del marit, en quant cap y se pot apreciar qualsevol dona honrada».68 




			 




			
LA CORT A LA PARRÒQUIA 




			
5 DE SETEMBRE DE 1711 




			 




			El comte Otto de Hohenfeld, gentilhome de cambra del rei, i Carlina de Liechtenstein, primera dama de cambra de la reina, assistiren a una cerimònia a l’església parroquial dels Sants Just i Pastor. Eren els padrins d’una filla de Jorge Guillermo de Landès i Anna Maria, que s’havia de batejar aquell dia, 5 de setembre de 1711, amb els noms de Maria, Carlina, Josepa i Elisabet. 




			Molts nobles vivien en aquella parròquia, no gaire allunyada del palau dels monarques, que incloïa en els seus límits el carrer del Dormidor de Sant Francesc, la plaça del mateix nom i uns trams dels carrers Ample i de la Mercè que sempre havien acollit membres de la noblesa. 




			A la plaça de Sant Francesc hi havia la casa del comte de la Rosa. En el segment del carrer Ample que pertanyia a la parròquia, tenien les seves cases el comte de Santa Coloma, fent cantonada a l’ementada plaça, Antoni de Potau i Ferreró, marquès de la Floresta, el comte de Creixell, el marquès de Dosrius, el duc de Sessa, el marquès de Rubí, el duc de Turcis, el marquès de Cerdanyola, la comtessa de Vallcabra i altres; mentre que en el tram del carrer de la Mercè que formava part de la parròquia hi havia les cases de Nicolau de Sant Joan i altres nobles. També el governador de la plaça Josep de Boneu, general d’infanteria des del 18 de setembre de 1711, vivia al carrer de la Mercè, molt a prop del convent que li donava el nom. 




			Famílies molt sobresortints habitaven en altres carrers de la parròquia: al del Regomir, Ramon de Vilana Perlas i els Gualbes; al del Correu Vell, Felip de Ferran i de Sacirera, comte de Ferran; a la senyorial Davallada de Viladecols i al carrer de la Palma, diversos nobles. 




			Abans de començar el setge de 1713-1714, nombrosos membres de la noblesa deixaren la ciutat i se sumaren als que, marcadament felipistes, l’havien abandonat a l’entrada de Carles III. Així, aquells que es refugiaren a Barcelona per la seva condició d’exiliats austriacistes trobaren allotjament a alguna de les «cases grans» que havien quedat buides. Fou una sort per a ells, ja que les «cases grans» eren un bé escàs a la ciutat. 




			Es pot comprovar que, en aquell període, a les cases que els felipistes deixaren buides visqueren Vicente Argote y Fernández de Córdoba, comte de Fuencalada, i el baró Pio de Ravizza, al Dormidor de Sant Francesc; el mariscal Uhlefeld, a la casa del comte de la Rosa; a la plaça de Sant Francesc; João de Almeida Portugal, comte d’Assumar, ambaixador de Portugal (que ocupà la casa del duc de Sessa); Francesc Carrós de Vilaragut Pardo de la Casta, marquès de Pozo Negro; Vincenzo de Miro, «regent d’Itàlia»; Juan de Sotomayor, marquès de San Juan, o el càntabre Emanuel Bravo de Hoyos, al carrer Ample. 




			Fora d’aquesta zona propera a la muralla de mar, que havia esdevingut una mena de cort a l’exterior del Palau Reial, també s’hi establiren alguns austriacistes vinguts de fora de Catalunya: a la plaça de Santa Anna, l’espai de caràcter més notòriament nobiliari de la ciutat, a la Davallada de Viladecols i en altres llocs singulars, com ara l’entorn de la plaça de Sant Just. Aquí va viure Manuel Joaquín Álvarez de Toledo-Portugal y Pimentel, comte d’Orpesa, personatge del més alt nivell (mort a Barcelona el desembre de 1707), que amb l’almirall de Castella, Juan Tomás Enríquez de Cabrera y Ponce de León (desaparegut el 1705), havia encapçalat el partit austríac. 




			L’any 1714, Sebastià de Dalmau i Oller, aleshores conseller segon de la ciutat, va ocupar la casa on havia viscut el comte d’Uhlefeld, un fet força simbòlic que subratllà el seu paper i el de la seva família en aquell moment tan decisiu. Quan va acabar el setge, l’habitatge l’ocupà Jean François Nicolas de Bette y Croy-Soire, marquès de Lede, esdevingut governador de la plaça, i després d’ell hi va viure l’intendent general de Catalunya, José Patiño. 




			El 27 de setembre de 1711, vint-i-dos dies després del bateig de la filla de Jorge Guillermo de Landès, el rei es va embarcar per iniciar el viatge cap a Frankfurt, on havia de jurar com a emperador. A partir d’aleshores, la cort de Barcelona només va ser la cort de la reina. No obstant això, força nobles de diferents nacions es van quedar a la ciutat i l’església de la parròquia dels Sants Just i Pastor continuà sent l’escenari d’actes religiosos protagonitzats per personatges forans de relleu que habitaven a la parròquia. 




			Així, el 22 de desembre d’aquell any, el vicari perpetu Emanuel Almirall batejà una filla de Marcos Folkier, comissari de marina de Sa Majestat, i de Maria Elena Mitjavila. Foren els padrins de la nena Josep Nasarre, en nom de l’excel·lentíssim senyor Josep Folch de Cardona, i Maria Mitjavila, en nom de l’excel·lentíssima senyora Anna Maria d’Uhlefeld, comtessa d’Uhlefeld, primera dama d’honor de la reina. 




			Tres dies més tard, el 25, el vicari va batejar amb onze noms una filla de Manuel de San Martín Ozina, marquès de San Martín de la Atalaya, cavaller de l’orde d’Alcàntara, del Consell i Comptadoria Major d’Hisenda de Sa Majestat i secretari del despatx de la sereníssima senyora reina vídua; i d’Eugenia Bañuelos Vicente de Borja, tots dos veïns de Madrid i aleshores residents a Barcelona. 




			Aquest bateig fou seguit d’altres de fills de nobles forans installats a la ciutat. Així, el 3 de març de 1712, Francesc Montaner i de Ramon, monjo i paborde de l’imperial monestir de Sant Cugat del Vallès, batejà a l’església dels Sants Just i Pastor un fill del baró Pio de Ravizza, del Consell de Sa Majestat, veedor general de les reials tropes, i de Teresa de Montaner i de Ramon. En foren padrins l’excellentíssim senyor Lluís Folch de Cardona de la Cerda i Aragón, òlim Fernández de Córdoba y Figueroa, i l’excel·lentíssima senyora Isabel María Pacheco Téllez y Girón de Velasco, comtessa d’Orpesa. 




			El 29 de març de 1712, fou batejada una filla d’Henrique Guebels, de la guàrdia del rei, i de Maria Agnès, i actuaren com a padrins Juan Francisco, comte de Hierger, i Maria Isabel, comtessa de Starlin, dama de la reina. 




			El 26 de gener de 1713, poc abans d’iniciar-se el setge borbònic de la ciutat, hi fou batejat un fill d’Alberto  Georgio Wollfchläger, natural de Plarendiest, Polònia, i de Joana Lucia, nascuda a Maastricht. Els padrins de la criatura foren Ferdinando Federico, baró de Frannkemberg, general comandant de les tropes palatines, i l’esmentada comtessa de Starlin, en nom dels quals assistiren al bateig Juan David Hausmans i Cristina Ruzel, de la «família» de la reina. 




			Fins al moment de la partida de l’emperadriu, la cort d’Elisabet Cristina no va deixar de tenir presència a la parròquia dels Sants Just i Pastor.69 




			 




			
EL MOSSO DE CRACÒVIA 




			
29 DE SETEMBRE DE 1711 




			 




			El 29 de setembre de 1711 es va casar Joan Baptista Bayli, natural de Cracòvia, fill del taverner Andreu Bayli i d’Anna Maria, tots dos vius en aquella data. Joan Baptista era fadrí mosso de cavalls, de la «família» de Sa Majestat. El mateix dia, la parròquia de Santa Maria del Mar havia donat llicència per al seu matrimoni amb Marianna Corrales, filla del corder de viola Damià Corrales i de Coloma, també vius aleshores. No van caldre amonestacions i el matrimoni es va fer davant els testimonis Salvador Corominas, corder, i Domènec Xico, sabater. 




			El pare de Marianna, Damià Corrales, tot i tenir l’ofici de corder de viola, explotava un triquet o espai de joc obert al públic, al carrer dels Corders de Viola, on també vivia. Tots els que explotaven un triquet tenien algun ofici d’origen que exercien amb més o menys intensitat, en funció dels guanys obtinguts en el negoci del joc. S’ignora si el mosso de cavalls de Cracòvia va dominar aviat el català i si treballà al triquet del seu sogre. Potser va arribar a tenir destresa en el joc de l’argolla o en els de taula que s’hi practicaven. Si hagués estat així, de ben segur els ingressos familiars haurien augmentat, gràcies als diners guanyats en les apostes. Allò que se sap del cert és que les restes de la propietat dels Corrales són ara visibles al jaciment del Born. 




			Més enllà de les vicissituds del polonès Joan Baptista Bayli, la realitat és que els anys anteriors a aquell 1711 s’havien multiplicat a la ciutat els matrimonis entre catalanes i estrangers, en gran part soldats i, en menor mesura, membres de la «família reial». Barcelona, des d’almenys la segona meitat del segle XVI, era un lloc d’intensa barreja, però des de l’inici de la Guerra de Successió ho fou encara d’una manera més acusada.70 




			 




			
ELS PRESONERS A L’HOSPITAL GENERAL 




			
2 DE GENER DE 1712 




			 




			El segon dia del mes de gener de 1712 ingressaren a l’Hospital General de la Santa Creu i de Sant Pau dotze presoners, soldats enemics malalts o ferits. La guerra es feia a Catalunya i ja relativament a prop de Barcelona, i per aquesta raó començaren a registrar-se ingressos d’aquesta mena. 




			Durant el primer trimestre d’aquell any, entraren a l’hospital 273 presoners, la majoria francesos, a una mitjana de tres cada dia. El setge dels borbònics al castell de Cardona, durant els mesos de novembre i desembre de 1711, i el seu desenllaç devien influir en el ritme alt d’ingressos de presoners a la Santa Creu. 




			Els mesos següents s’observa una disminució de les entrades: des de l’abril fins a finals d’octubre van ingressar a l’hospital barceloní 186 presoners, sense arribar, per tant, a un ingrés diari. La intensitat va tornar a créixer els mesos posteriors, ja que des de l’inici de novembre de 1712 fins a finals de gener de 1713, van entrar a la institució sanitària 375 presoners per ser atesos de malalties o ferides, amb la qual cosa es va superar la mitjana d’ingressos a quatre per dia. El mes de desembre s’assolí el nivell màxim de 171 ingressos de presoners, amb la «punta» altíssima del dia 15, en què es van produir, extraordinàriament, divuit entrades. L’activitat militar del general Rafael Nebot a la Conca de Tremp i la campanya dels aliats a l’Empordà, sota el comandament del baró de Wetzel, amb el bloqueig de la ciutat de Girona, degueren contribuir que s’arribés a aquesta situació a l’hospital. 




			Els mesos de febrer, març i abril de 1713 foren més tranquils pel que fa a l’entrada de presoners a la Santa Creu: n’ingressaren 139, amb una mitjana diària d’ingressos força inferior a la de mesos anteriors. L’etapa fins a l’inici del setge de Barcelona resultà molt menys intensa, ja que tan sols ingressaren a l’hospital divuit presoners. Finalment, durant el setge de Barcelona, l’entrada de soldats enemics malalts o ferits fou també força reduïda, sobretot si es compara amb les xifres abans esmentades: únicament 122 ingressos, a una mitjana d’unes nou entrades per mes. 




			Cal remarcar, en tot cas, que des de l’inici de gener de 1712 fins a l’11 de setembre de 1714, entraren a l’hospital barceloní 1.113 presoners, a una mitjana de més de 34 cada mes. L’eficaç funcionament de l’Hospital de la Santa Creu i de Sant Pau, prou exigit per l’atenció als soldats aliats i a la població assetjada, va haver d’afegir un esforç considerable per encabir i atendre molts malalts i ferits de l’enemic.71 




			 




			
EL VOLANT DEL JURISTA BALTASAR FITOR 




			
23 DE MAIG DE 1712 




			 




			Tocava fer, el vint-i-tresè dia del mes de maig de 1712, l’inventari post mortem dels béns del jurista Baltasar Fitor i Roura, a la casa del carrer de la Portaferrissa que abans havia estat propietat del difunt notari Francesc Fitor. 




			A l’entrada de l’edifici, el fedatari encarregat de fer la feina es va trobar «una silla volant de fusta ordinaria ab sa manxa de tela encerada molt usada, las rodas de la qual son molt dolentas». Els carrers de la ciutat havien vist passar, moltes vegades, el vehicle lleuger del jurista Fitor. Els empedrats, abundants en una població famosa per la seva netedat, i els forats difícils d’evitar en alguns carrers no gaire ben pavimentats, havien maltractat les dues rodes del volant. I potser, ja sense Carles III a Barcelona, no calia tenir en perfecte estat uns vehicles que no tan sols permetien circular còmodament, sinó també exhibir-se a les passejades pel passeig de la Muralla de Mar i per la Rambla.72 




			 




			
ELS ALEMANYS DE LA RECLUTA 




			
28 DE JUNY DE 1712 




			 




			Des que començà la guerra, l’Hospital General de la Santa Creu es va convertir en l’hospital dels aliats, a més de ser l’hospital de Catalunya i d’alguns dels seus enemics. 




			El 28 de juny de 1712, desembarcà a Barcelona una gran quantitat de soldats alemanys. Atès el penós estat en què arribaren al port, va caldre ingressar-ne molts a la Santa Creu, on foren apuntats com «alemanys de la recluta». L’esforç per encabir-los fou enorme, ja que si aquell dia 28 n’hi van entrar 87, l’endemà n’ingressaren 325 i el 30 de juny vint-i-tres més. Un total, doncs, de 435 homes que havien de ser atesos i que posaren a prova l’hospital barceloní. Fins a 98 dels soldats alemanys van morir a la institució, és a dir, prop d’una quarta part dels que havien arribat a Barcelona. Una proporció esfereïdora.73 




			 




			
EL MÚSIC DEL COMTE DE GALWAY 




			
19 DE NOVEMBRE DE 1712 




			 




			El 19 de novembre de 1712, es realitzaren al bisbat de Barcelona les declaracions per donar llicència al matrimoni entre Claudio Jacinto Pariset, natural de Besançon, a la Borgonya, i Maria Ramoneda, filla del sastre de Barcelona Jaume Ramoneda. Joan Claudio Butfe, músic de la Borgonya, va declarar que coneixia el contraent des de feia tretze anys, i que havien vingut junts a Catalunya. Al seu torn, Lluís Luna, confiter de Pedro Manuel de Tavora, comte de l’Atalaya i tinent general dels portuguesos, afirmà que tractava Claudio Jacinto Pariset des de feia cinc anys, i que havien coincidit a diferents indrets de Catalunya, ja que havien viscut junts les campanyes militars. Els dos testimonis podien afirmar, per tant, que Pariset era solter. 




			Va quedar escrit al llibre Matrimoniarum del bisbat de Barcelona que Claude-Jacinthe Pariset (si el volem presentar en francès) era músic «del comte de Galbes». De fet, aquest «Galbes» era Henri de Massue, marquès de Ruvigny i primer comte de Galway. Nascut a París i hugonot, el títol nobiliari que ostentava Massue mostrava el seu lligam amb Irlanda, on fou lord de justícia. Va ser després promogut a general de cavalleria i, arribat a Portugal l’any 1704, exercí com a comandant en cap de l’exèrcit britànic. El 1705 va perdre un braç al setge de Badajoz i el 1707 un ull a la batalla d’Almansa, on dirigí l’exèrcit aliat, derrotat per les armes de les Dues Corones sota les ordres del duc de Berwick. 




			Per raó de les vicissituds de la guerra, alguns servidors de militars havien conegut Barcelona, que durant aquells anys era refugi d’austriacistes. Un d’aquests homes, el músic Pariset, havia trobat esposa a la Ciutat Comtal. Malauradament, només faltaven vuit mesos i uns dies per a l’inici del setge de la capital catalana.74 




			 




			
EL CAS DE GABRIEL CASALS 




			
2 DE GENER DE 1713 




			 




			El segon dia de l’any 1713, el col·legi de notaris públics reials estava reunit a la capella de Santa Àgata. El 27 de desembre anterior s’havia sortejat el càrrec de secretari, i de la bossa en va sortir escollit a sorts Gabriel Casals. Aquesta elecció va plantejar un problema al col·legi, ja que Casals mai no assistia als consells, no feia les guàrdies de la companyia de la Coronela que tenien formada els notaris públics reials, i ni tan sols s’havia confeccionat el vestit de la divisa de la companyia. Sempre que els síndics del col·legi li demanaven que complís les seves diverses obligacions, el notari Gabriel Casals els rebia amb paraules poc urbanes i gens atentes. 




			El díscol notari arguïa raons de salut per justificar el seu comportament, però el cert era que altres membres de la mateixa edat i amb xacres semblants feien allò que calia, malgrat que els impliqués no poder-se dedicar ininterrompudament als seus assumptes. 




			Aquell dia 2 els síndics havien demanat a Gabriel Casals si exerciria el càrrec de secretari pel qual havia estat triat i si compliria les seves obligacions. El notari contestà que no podia assistir a les guàrdies, però que acceptava ser secretari del col·legi. És a dir, volia rebre el sou corresponent, però sense atendre els seus deures. 




			El col·legi va decidir que Gabriel Casals rebria el càrrec de secretari només si feia les guàrdies de la companyia dels notaris públics reials al Palau i al Portal de Mar, i si anava a les altres guàrdies «a una hora còmoda del dia», per fer assistència i donar exemple. Casals, irreductible, va respondre que pagaria un home per fer les guàrdies al Palau i al Portal de Mar, i res més. 




			Els notaris reials, reunits de nou la tarda del 2 de gener, no acceptaren l’oferiment i decidiren fer un nou sorteig, treient prèviament de la bossa comuna el globulus ligni o bola de fusta que contenia el nom de Casals. Feta l’extracció a sorts, sortí elegit Josep Brossa i Elias com a secretari del col·legi de notaris públics reials, i Gabriel Casals continuà en el seu paper d’absentista, però sense cobrar sou.75 




			 




			
EL BARÓ DE LA BUZIERA 




			
5 DE GENER DE 1713 




			 




			Segons la documentació del bisbat de Barcelona, el baró Carlos Augusto de la Buziera s’havia casat el mes de juny de 1710 amb Gertrudis Trillo, natural de Montsó. De ben segur ho va fer justament abans de marxar de la ciutat per participar a la campanya que el 28 de setembre d’aquest any va portar Carles III a Madrid. El 5 de juny, després d’haver ordenat que les seves guàrdies reials sortissin en campanya, el rei va marxar d’Horta, on es trobava. Joaquín Fernández Portocarrero, marquès d’Almenara i comte de Palma del Río, va ser un dels qui va entrar a Madrid amb Carles III, i amb ell, presumiblement, Carlos Augusto de la Buziera, que formava part del seu regiment. 




			En el tràmit per atorgar llicència matrimonial a Buziera aquell any 1710, Carlos Gabriel Arunt, natural d’Alemanya i membre de la guàrdia de Sa Majestat, va declarar sobre la solteria del baró. Assegurà que el tractava des de feia uns dotze anys, primer a Alemanya, després a la batalla de Torí i també dos anys a la Ciutat Comtal. I Arunt afegí que coneixia amics de Buziera que confirmaven que era bon cristià, catòlic i romà. L’alemany Joan Baptista Suligo també va defensar la solteria de Buziera, ja que l’havia conegut a Flandes durant les primeres campanyes de la guerra; després coincidí amb ell a Itàlia i a Barcelona i, segons va dir, diferents persones de «palacio» també en tenien coneixença i el consideraven «líbero», és a dir, solter. 




			Dos anys i mig més tard, el gener de 1713, va tenir lloc un procés a la cort del veguer contra el taverner francès Lluís Luna, el mateix Luna abans esmentat com a confiter del comte de l’Atalaya. L’home havia desafiat Carlos de la Buziera, capità de cavalls del regiment del marquès d’Almenara. I no content amb això, després el va anar a buscar a casa per, segons es va creure, matar-lo. 




			Segons quedà escrit a la documentació del procés, cap a les cinc de la tarda del 5 de gener de 1713, Carlos Augusto de la Buziera havia anat amb alguns amics a la taverna de Lluís Luna, bodeguer després de confiter. La taverna es trobava al Pla d’en Llull, i Luna hi permetia tota mena de jocs, en contra de les infructuoses disposicions del veguer, que intentava prohibir-ne algunes modalitats. El baró i els seus amics es jugaven la beguda al joc del truc, i advertiren alguns fraus i enganys en la manera com es prenia nota de la beguda que se’ls subministrava. Carlos de la Buziera es va queixar a la dona que els servia que, segons fama pública, era la concubina de Luna. Assabentat Luna d’això, desafià el baró, que rebutjà batre’s amb ell «ab lo motiu que Luna era un home ordinari y sens caràcter ab que ell no devia embrutarse les mans». El noble el «va enviar a fregar», dient-li que «per ell li bastaria enviarli un dels criats de sa família amb un bastó, perquè lo molgués a palos». Després d’això, el militar marxà tranquil·lament de la taverna, i es dirigí cap a la casa on vivia, a la plaça de l’Oli. 




			Cap a les sis o les set del matí de l’endemà, 6 de gener, Luna va anar armat a casa de Buziera, i des del carrer va demanar el baró «amb grans instàncias», és a dir, amb crits desaforats. El capità encara es trobava al llit, «junt amb lo baró de Bech», i la criada va respondre a Luna que què era el que volia. El taverner contestà amb veu arrogant que «ja ho sabia ell, lo que volia». Avisat per la criada, Buziera va vestir-se la cota de xambra i va agafar les seves pistoles per sortir, però el baró de Bech li va dir «que no li era garbós lo tenir cuentos ab un home tan ordinari», i que justícia hi havia a Barcelona per fer-lo castigar. 




			El mateix dia 6 va declarar el baró de la Buziera davant el veguer, la justícia ordinària del qual s’exercia de manera molt ràpida. Després de dir que tenia 32 anys d’edat, el baró va explicar que el dia anterior, a la «casa i camaret» de Luna, ell i els seus amics es feren treure unes cartes i, per divertiment, es posaren a jugar la beguda al joc del truc. Continuà explicant que, a penes havien els amics i ell begut d’una ampolla dues o tres tasses, la dona pública i «ramera» que els servia feia veure que l’omplia de nou sencera, «assenyalant per cada vegada una ampolla quant no sen gastava mitja». Buziera digué a la dona que era una puta desvergonyida i Luna intervingué, amb veu alterada, demanant-li com era que tractava la dona d’aquella manera. El capità li va respondre que s’ho mereixia i que la tractava com qui era. Luna, aleshores, el desafià i el baró contestà que anés amb Déu, que les seves mans no s’embrutaven tan vilment. Narrà després el baró que el matí d’aquell dia 6 de gener, ja desperts ell i el baró de Bech, sentiren una veu cridant amb gran altaneria: «Lo baró de la Buziera, lo baró de la Buziera», i ell va deduir que era el belitre de la taverna. Quan estava disposat a baixar amb les pistoles, el baró de Bech li va dir que no li «estava decorós lo exir a renyir ab un home tan ordinari», cosa que fou suficient per aturar-lo. 




			Francisco de Bech, baró de Bech, que va dir tenir 35 anys d’edat, declarà davant el veguer que aquella nit s’havia quedat a dormir amb el baró de la Buziera, i a continuació va fer un relat semblant al del seu amic: quan el va veure amb la cota de xambra ja vestida i amb les pistoles, li va dir «què cosa era lo que volia fer», i que no «li estava decorós tenir rixa ab un home tan ordinari». 




			En efecte, una cosa era barrejar-se amb persones vulgars a les tavernes, fet habitual, i una altra de molt diferent rebaixar-se fins al punt d’haverlos de matar en duel.76 




			 




			
L’ARQUEBISBE DE BRÍNDISI 




			
22 DE GENER DE 1713 




			 




			El 22 de gener de 1713, Gaspar Fuster i Vidal va comparèixer davant el notari Fulgenci Artich. Ja només pel fet d’acudir a un fedatari de València podríem deduir que Fuster era un home d’aquella terra. I, en efecte, havia nascut a Albocàsser el 1652. Era paborde de la Santa Metropolitana Església de València i el seu autriacisme inqüestionable l’havia portat a Barcelona, seguint Carles III. Aleshores, en el moment de la compareixença, Gaspar Fuster ja era arquebisbe electe de Bríndisi, Regne de Nàpols. 




			El religiós, però, havia acudit al notari per raons menys elevades que les relacionades amb el seu càrrec. Declarà que els dies passats, «per justes y llegítimes causes», li fou necessari «despedir de la seua casa» la valenciana Caterina Mundi, muller de Domènec Barco. Hem parlat més amunt de tots dos: l’home fou condemnat l’any 1710 per haver raptat Caterina quan era donzella, i la parella havia tingut un fill, batejat a la parròquia dels Sants Just i Pastor l’abril de 1711. Barco, de ben segur, continuava a la presó aquell gener de 1713. 




			Gaspar Fuster donava a Caterina Mundi «franca habitació» a la casa que ocupava a Barcelona, i també al seu fill. En agraïment d’això, Caterina, voluntàriament, cuinava un «puchero» per a Sa Il·lustríssima i per al seu criat, i no feia cap altra cosa, segons explicà l’arquebisbe electe. Afegí Fuster que «per tenir alguns crèdits liquits y clars, y de alguna consideració contra aquella, de que ella no està ignorant, ni de les causes y motius de que se originaren, pues així ho hauria confessat en presència de algunes persones, en diferents ocasions, oferintse prompte a pagarloshi», retingué dues caixes i algunes «alaixes» de poca consideració que Caterina tenia guardades a casa seva. 




			Continuà Fuster i afirmà que Caterina, «no guardant les atencions que devia», havia posat instància davant l’ordinari eclesiàstic de la diòcesi, dient que ell havia retingut els béns per fer-los propis i demanant cobrar la soldada suposadament guanyada a la casa. Per tot això i per deixar-ne constància, Gaspar Fuster i Vidal, en presència dels dos testimonis valencians enviats per Caterina, va fer inventari dels béns esmentats, entre els quals destacaven alguns objectes de plata, una escopeta i dues espases «de a cavall». 




			Després de declarar el bisbe electe, Caterina Mundi comparegué també davant el notari Fulgenci Artich. Va començar afirmant que els seus béns s’havien retingut sense causa ni motiu i contra la seva voluntat, i declarà que una part de les coses inventariades eren de Baptista Ros, agricultor de Meliana, Regne de València. 




			Un temps més tard, el 21 d’abril, Caterina Mundi va reconèixer haver rebut els béns inventariats que Gaspar Fuster tenia en el seu poder per «seguretat de certa cantitat que yo li estava devent». Posteriorment, el 7 de maig, l’arquebisbe electe va admetre haver rebut d’ella trenta doblons de dos escuts d’or cadascun, que feien 168 lliures, moneda catalana, que la dona li devia per les causes i raons que ell sabia. Una fracció del deute havia estat cobrada amb diners obtinguts de la venda, amb consentiment de la dona, de part dels béns abans esmentats i una altra rebent directament alguns d’aquells béns. 




			Tancat aquest episodi, Gaspar Fuster va tornar a visitar Fulgenci Artich per tractar de quelcom molt més important: les seves darreres voluntats. L’acta notarial que havia de recollir-les començà, d’acord amb la fórmula habitual als testaments redactats per Artich: «Com no hi haja cosa més certa que la mort esdevenidora, ni més incerta que la hora de aquella, y perçó tota persona sabia y prudent desija en temps dispondre dels bens temporals que Déu Nostre Senyor en esta vida li ha acomanat, pera que en la eterna pugui donarli bon comte...» El document aclaria, a continuació, que el motiu per redactar-lo era perquè Gaspar Fuster havia d’embarcar-se «per pasar a Itàlia, de allí a Roma, y de allí a Bríndisi», a prendre possessió de l’arquebisbat d’aquesta última població. 




			Gaspar Fuster manava que els seus marmessors fossin el seu germà Pau, que havia de ser l’hereu, tres religiosos valencians i Josep Vicent Torres Eiximeno. Atès que «per la constitució del temps present» es trobava molt gravat de deutes i amb pocs mitjans, i sabent que la primera cosa a fer després de la mort és pagar els creditors, Fuster dictà que arribat el moment es dediquessin tan sols 100 rals per pagar la seva sepultura i per dir les misses per la seva ànima. 




			El llarg viatge que va emprendre Gaspar Fuster, després de testar, no va tenir un bon final. Els napolitans no l’acceptaren com a arquebisbe de Bríndisi, pel fet de no ser nadiu del país. L’arxiduc, aleshores, el nomenà arquebisbe de Sàsser, on el valencià d’Albocàsser acabà els seus dies exercint el càrrec. En el futur, contemplada la vida de Gaspar Fuster amb la justa i sàvia mirada que atorga el pas del temps, alguns la consideraren santa.77 




			 




			
EL TABAC DEL BRASIL 




			
9 DE FEBRER DE 1713 




			 




			El patró Josep Alpera, veí de València, visità la notaria de Fulgenci Artich el 9 de febrer de 1713. Declarà que havia carregat al seu xabec, a Mataró, tres rolls de tabac del Brasil per portar-los a la ciutat de València. Mentre navegava, a la meitat de les costes de Garraf el va abordar un llaüt català armat, on anaven els guardes del tabac i dret del general, que el capturaren i el tornaren al port de la Ciutat Comtal. 




			A conseqüència del frau que havia comès el valencià, que no havia pagat les quantitats que li tocava satisfer als arrendataris del tabac, li fou confiscat el producte i, com a pena, també el xabec amb tots els arreus. Josep Alpera va haver de demanar al patró Josep Alegre que li prestés 50 rals de vuit per recuperar el vaixell, i tan bon punt va rebre els diners pagà la quantitat corresponent als arrendataris esmentats. Quatre mariners valencians, aportats per Alpera com a testimonis, confirmaren la declaració del patró, i l’acta quedà entre les de Fulgenci Artich, als efectes que calguessin. 
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